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seminar o inventivni dejavnosti 
Združenem delu

Predramimo vse 
ustvarjalne sile

Inventivna dejavnost sestavni del stabilizacije, 
pomiti moramo okostenelo miselnost, ki za- 
v'l'a uporabo »spečega« znanja. Še vedno ni- 
Sr*o uspeli spodbuditi množičnega inventiv- 
^gajdela.

, ^ zadnjih treh dneh minu- 
j8a tedna je bil v Dolenjskih 
l°plicah seminar za nosilce in 
^Sanizatorje množične inven- 

dejavnosti v združenem 
j. Organizatorja seminarja 

Q bila odbor za izumiteljstvo 
tehnični napredek ter center 
družbeno izobraževanje pri 

epubliškem svetu Zveze sindi- 
/er°c S1?vertije, vsebinski nosi- 
i etttinarja pa je bila Zveza 
y,Jn.Ue^ev in avtorjev tehnič- 

izboljšav Slovenije. 
Predsednik slovenskih sindi- 

atov Janez Barborič je ob 
^voritvi seminarja dejal, „daje 
i-?56 gospodarstvo utrpelo ve- 
^ 0 Materialno škodo, ker smo 
oslej zanemarjali ustvarjalne 

v °Zr|osti našega delovnega člo- 
sa in ker nismo uspeli spro- 
J1 množičnega inventivnega 
eJ* ter zgraditi tvornih vezi 

, e<l raziskovalno sfero in našo 
“Mžbeno prakso."

Janez Barborič je tudi opo- 
, m na pomanjkljivosti v dose- 

pristopih k spodbujanju 
,.yentivne dejavnosti kot mno- 
^cnega gibanja v naši družbi. 

a bi jih odpravili, moramo 
vzh r-^ ugodno družbeno 
v Mišje za inovacijsko dejavnost 

delovnih organizacijah in v 
^skovanju. Čeprav gre za zelo 
Motan proces pri oblikovanju 

te h°Sov družbe kot celote do 
. dejavnosti, pa je treba spre- 

* takšne ukrepe, ki bodo 
jrjdbujali hitrejši razvoj mate-. 
T^e osnove in samoupravnih 
h nPsov tudi na tem področju. 

a je bila do nedavna inventiv- 
a dejavnost pastorek v gospo

darjenju in družbi sploh, kažejo 
tudi naslednji podatki: le 2 pro
mila zaposlenih se ukvarja z 
inovacijami in racionalizacijami; 
1972. leta so posamezniki prija
vili 93 izumov, 50 sojih prija
vile delovne organizacije, komaj 
dva pa 500 jugoslovanskih raz
iskovalnih inštitutov in organi
zacij. Razlogi za takšne razmere 
v inventivni dejavnosti niso v 
nerazgledanosti ali premajhnem 
znanju naših delovnih ljudi, saj 
o teh sposobnostih govorijo po
datki iz drugih dežel, kjer se 
naši strokovnjaki zelo uveljav
ljajo tudi z izvirnim snovanjem 
tehničnih in tehnoloških reši
tev. Gre za okostenelo misel
nost, ki želi „prepričeyati“, da 
delovne organizacije z odškod
ninami avtorjem več izgubijo 
kot pridobijo. Toda že večkrat 
je bilo dokazano, da se v inova
cijo vložen milijon že v enem 
letu petkratno poveča.

Seminar v Dolenjskih Topli
cah ni formalna akcija v drugem 
letu inovacij, pač pa se sindikati 
zavzemajo za inventivno dejav
nost zaradi gospodarskih ko
risti, kijih prinaša, kar je v času 
stabilizacijskih prizadevanj v 
naši družbi še kako pomembno, 
saj je ta dejavnost sestavni del 
stabilizacije. Zavedati se mo
ramo, da je za uspešnost stabili
zacije potrebna aktivizacija vseh 
naših ustvarjalnih sil, kar po
meni, da moramo v inventivno 
d ejavnost pritegniti ne le inte
lektualce, ampak zlasti najširše 
delovne množice," je dejal Ja
nez Barborič.

M. H.

DELAVCI ŠE NE 
ODLOČAJO V CELOTI

Zgradili smo sicer več stanovanj, kolikor smo si zastavili v programu, vendar pa organizira
nost stanovanjskega gospodarstva še ne zagotavlja odločilnega vpliva delavcev na stano
vanjsko politiko

Koliko smo v minulih petih 
letih napravili na področju sta
novanjskega gospodarstva? 
Več, kot smo si zastavili v de
lovnem programu, hkrati pa 
tudi premalo, da bi lahko bili 
povsem zadovoljni. Takšna je, 
na kratko rečeno, splošna oce
na .izvajanja stanovanjske poli
tike v Sloveniji v zadnjem ob

V OKVIRU
Še preden se je gradnja 

naše prve jedrske elektrarne 
v Krškem sploh začela, so se 
izvajalci del in investitor na 
pobudo sindikatov dogovo
rili, da bodo enotno in pra
vočasno urejali vsa vprašanja 
nastanitve delavcev in njiho
vega nagrajevanja. Ni treba 
ugibati zakaj: na istem dvo
rišču ne-more veljati toliko 
režimov, kot je podjetij.

Dogovori se, žal, ne ures
ničujejo. Vsaka izmed petih 
organizacij, ki opravlja dela, 
ima svoj sistem nagrajevanja. 
Terenski dodatki so različni, 
od 30 do 90 din dnevno. Za 
prehrano je resda poskrb
ljeno, vendar pa niso še nič 
storili za kulturno in šport
no razvedrilo delavcev. Naj
bolj pereče pa je vprašanje 
stanovanj. Ker se izvajalci 
del, investitor, banke in 
skupščine občine Krško ne 
morejo sporazumeti o delitvi 
stroškov, se mnogi delavci 
stiskajo v zasebnih sobah, 
najetih pod oderuškimi po
goji, gradnja samskih domov 
pa praktično stoji.

Vse to ugotavljajo zdaj, 
ko na gradbišču dela šele 
700 delavcev. Kako bo po
tem, ko jih bo več kot 
2000? Menda kdo ne misli, 
da bodo delali noč in dan in 
zato ne bodo potrebovali 
nobenega razvedrila pa stre
he md glavo in še česa, kar 
med drugim predvideva pred 
kratkim sprejeti družbeni 
dogovor o minimalnih stan
dardih za delovne in kultur
ne razmere pri zaposlovanju 
delavcev. Zato tudi je Sindi
kat gradbenih delavcev Slo
venije pred dnevi še enkrat 
pozval prizadete, naj vsaj 
zdaj pohitijo in izpolnijo, 
kar so obljubili in kar so 
dolžni storiti, da bi se izog
nili nepotrebnim zagatam, 
da ne bi prišlo celo do usta
vitve gradnje. ..

MILAN GOVEKAR

dobju, kakor so jo podali na 
zadnji skupni seji 10 predsed
stva CK ZKS in predsedstva RS 
ZSS minuli četrtek, bhjugod- 
nejši rezultati so bili doseženi 
pri zbiranju sredstev za stano
vanjsko gradnjo in pri obsegu 
gradnje stanovanj. Obseg sred
stev se je povečal petkratno, 
zgradili pa smo kakih 2000 sta
novanj več, kot smo načrtovali, 
znatno se je povečal tudi obseg 
gradnje družbenih stanovanj. 
Toda organiziranost v stano
vanjskem gospodarstvu - tako 
operativna kot samoupravna — 
še ni dosegla ravni, ki bi zago
tavljala delavcem v združenem 
delu odločilen vpliv na stano
vanjsko politiko. Zavoljo tega 
dandanes ni težko poleg uspeš
no opravljenih nalog našteti 
tudi tiste, kjer dejavniki v sta
novanjskem gospodarstvu za
radi različnih vzrokov niso do
segli dogovorjenih ciljev.

Organiziranost gradbeništva v

najširšem pomenu te besede je 
še vedno preslaba, zavoljo tega 
tudi učinek doslej zbranih sred
stev ni bil tolikšen, kot bi lahko 
bil. Resnici na ljubo, tudi sred
stva, ki jih zbiramo, so preveč 
razdrobljena po številnih delov
nih organizacijah. Po oceni po
znavalcev smo tako izkoristili 
samo 80 odstotkov zbranih 
sredstev, kar pomeni, da bi 
lahko zgradili do 8000 stano
vanj več, kot smo jih. Rast cen 
je svojevrsten problem, deloma 
bi lahko nanj vplivali z boljšo 
racionalizacijo gradnje; druž
beni dogovori o cenah po obči
nah še niso vsi podpisani. Sred
njeročni programi gradnje sta
novanj ponekod še niso povsem 
ustrezni. Aktualno ostaja vpra
šanje večdomnosti skupščin sta
novanjskih interesnih skup
nosti. Sistem kreditiranja grad
nje stanovanj še ni zaživel v 
celoti, prav tako občani niso 
dovolj spodbujeni, da bi svoja

sredstva vlagali v gradnjo stano
vanj. Financiranje komunalnih 
naprav ni urejeno.

In tako naprej. Ti in drugi 
nerešeni problemi so področja, 
kjer bodo morali dejavniki v 
stanovanjskem gospodarstvu v 
prihodnje zastaviti svoje sile, da 
bi jih kar najbolj učinkovito 
rešili. Le z ustrezno organizira
nostjo — tako samoupravno kot 
operativno — vseh dejavnikov v 
stanovanjskem gospodarstvu 
bomo lahko učinkovito razreše
vali tekoče probleme na tem 
področju, hkrati pa — kar je 
navsezadnje še važnejše, posta
vili temelje sistema, ki bo omo
gočil celovito uresničevanje za
stavljenih nalog. Le-te pa seveda 
niso majhne, cilj je dograditev 
75.000 stanovanj v petih letih, 
kar pomeni, da bomo povečali 
tempo gradnje za 15 odstotkov 
letno.

R.B.

Delavci mariborske Metalne pošiljajo in montirajo svoje izdelke tako rekoč po vsem svetu.
Foto: A. Agnič
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! NOVO JEKLO 
ŽE »BLIZU 

VRELIŠČA«
jeseniški železarji so znam po tem, da na pod- 

r°Lju samoupravne organiziranosti ne čakajo na 
jMšnje drugih, temveč si jih raje „skalijo“ sami.

so se pred časom rodile informativne delovne 
i Pine, zdaj pa pripravljajo povečanje števila 
željnih organizacij od 4 na 26! Očitno je, da 

^ak:°r ne gre samo za formalno povečevanje šte- 
113 >,mest“ samoupravnega odločanja, temveč za 

: 2lllanjševanje razdalje med delavcem in samo-
uPravljanjem.
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Merilo — rezultati 
gospodarjenja

Rudi Kropivnik, direk- dejavniki v OZD in druž- stiti. Delavce pa bo treba 
tor Centra za samouprav- benopolitičnih skupno- usposobiti za celovito ob- 
no sporazumevanje o raz- stih ne bodo smeli dopu- ravnavanje tega vprašanja, 
porejanju dohodka in de
litvi osebnih dohodkov,
je gibanje osebnih dohod
kov lani in predvidevanja 
za letos komentiral za
naš list takole: Medtem 
ko so lani v prenekateri 
TOZD dvigovali osebne
dohodke mimo rezulta
tov gospodarjenja, letos 
tega družbenopolitični

.‘.IS': .> f'

Prvi
dogovori,

prve
izkušnje

Kaj so se dogovo
rili organizatorji klu
bov samoupravljav
cev iz Ribnice in 
Dravograda.
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KAJ SMO STORILI...

Koga »žuli« 
sporazumevanje?

Če nameravamo ocenjevati vrednost in težo samoupravnega spo
razumevanja, se trenja oreha lahko lotimo na več načinov. Izbira poti 
seveda lahko vpliva tudi na končni izid ... Za primer vzemimo 
uspešnost sporazumevanja o delitvi osebnih dohodkov. Pogled „skozi 
kuverte**, primerjave med težami posameznih kuvert in še nekatera 
dejstva bi nas vsekakor opozorila na resne pomanjkljivosti. Kratko 
rečeno: še vedno se nismo uspeli prebiti do resnično stimulativnih 
oblik nagrajevanja, kar je po vsej verjetnosti tega cokla na nogah 
naših prizadevanj za uspešnejši razvoj, kakor smo si ta čas pripravljeni 
priznati.

Večkrat celo slišimo zaskrbljene glasove, da nam na vrata trka 
uravnilovka. Resnici na Ijpbo bi kazalo priznati, da bojazen pred 
uravnilovko v nagrajevanju nikakor ni dete sedanjega obdobja, tem
več smo jo okušali prej v veliko resnejših oblikah. Upoštevati pa jo 
kljub vsemu moramo, saj nas kot utripajoča rumena luč opozarja na 
izredno previdno vožnjo skozi križišča bližnjih in kajpak tudi 
neodložljivi! nalog.

Za oceno družbene veljave samoupravnega sporazumevanja bi 
kazalo podčrtati, da je uspešno prestalo otroške bolezni in se je 
nedvomno prebilo tako daleč, da sploh ni več vprašanje ,4a ali ne“, 
temveč »boljše ali slabše**. To spoznanje nikakor nima uporabne 
vrednosti samo pri izbiranju uporabnih političnih parol za vsakdanjo 
rabo, temveč moramo njegovo pravo vrednost iskati-v prizadevanjih, 
da svoje delovne napore za letos - in še malce naprej - uravnamo v 
pravo smer. Hočemo povedati, da bi bila jalova razmišljanja, kako bi 
kazalo vreči samoupravno sporazumevanje med staro šaro in »po
iskati nekaj novega**. Realna možnost, da ne rečemo tudi „upo- 
rabna“, je samo v prizadevanjih za izboljšave, kjer jih vidimo in 
čutimo, in v doslednem spoštovanju sporazumov, na katerih naši 
podpisi niso samo zaradi lepšega ...

Ta čas, ko že dobivamo natančnejše podatke za lanskih prvih 
devet mesecev — in že vemo, da tudi učinki vsega leta ne bodo 
bistveno drugačni - bi kazalo opozoriti na mesta, ki jih moramo 
namazati z oljem, da ne bo preveč škripalo. Pu stimo ob strani 
podatke, da se približno desetina podpisnikov samoupravnih spo
razumov o delitvi osebnih dohodkov vede tako, da preprosto ,,spre- 
gleda“ (zase neugodna) merila. Pu stimo jih ob strani vsaj toliko časa, 
da jih bodo uradno začele gnesti komisija in zatem še SDK . . - 
Resnejša nevarnost je prav gotovo v praksi, da v javnih izjavah sicer 
sprejemamo osnovno izhodišče (najprej dohodek — torej resnični 
rezultati dela - in šele potem nagrajevanje), kasneje pa se izmoto- 
vilimo z nerealno zastavljenimi planskimi cilji, izplačujemo OD na 
osnovi takega »planskega teoretiziranja", dohodka pa od nikoder ...

Menda se največkrat srečujemo s pojavom, ki bo postal aktualen še 
prav posebej ob sprejemanju zaključnih računov, ko se začne prava 
licitacija, kdo je pravzaprav tisti, ki »ščiti interese delavcev" (beri 
kdo je za večje plače). Poslovodni organi se kaj radi postavijo na 
stališče: ,,Mi bi vam radi dali več denarja, vendar nam samoupravni 
sporazumi tega ne dovoljujejo".

Povejmo kar naravnost: taka »skrb za delavce" je še naj bližje 
skrivanju v mige luknje. Izbezajmo jih na dnevno luč in se posku
šajmo pogovoriti, zakaj skupni učinki temeljne organizacije niso bili 
taki, da nam bi v okviru sporazuma dovoljevali višje osebne dohodke. 
Pogovori, ocene in sklepi bodo tako dobili dovolj zdravo in sočno 
kri.. .

IGO TRATNIK
V____________________________________ J

CELJSKI SINDIKATI O 8. MARCU

NAJLEPŠE DARILO 
BODO DEJANJA

Proslave ob 8. marcu naj bodo delovni dogo
vori, sredstva, ki bi jih sicer porabili za za
kuske ali obdaritve, pa naj bi združevali za 
nakup aparata za zgodnje odkrivanje raka na 
dojki

Pred 8. marcem so celjski 
sindikati skupaj z občinsko 
konferenco SZDL opozorili, da 
je bil lani dosežen precejšen na
predek pri razreševanju vpra
šanj, ki najbolj neposredno za
devajo ženske. Vseeno pa osta
jajo nerešena mnoga vprašanja, 
kijih ne bi bilo več na dnevnem 
redu, če bi se v vseh okoljih 
dosledno spopadah s prežive
limi pojmovanji, patriarhalnimi 
načini mišljenja in zakoreninje
nimi predsodki. Doseči bi mo
rali, da bi se vsi zavedali, da 
nimamo „ženskih“ problemov, 
ampak da so problemi žensk 
problemi celotne družbe. Zato 
bi tako v TOZD kot v krajevnih 
skupnostih morali oceniti dose
ženo in sprejeti konkretne skle
pe, ki bodo spodbudili rešitev 
najbolj žgočih vprašanj, ki zade
vajo probleme družine iri otok. 
V celjski občini, kjer ženske 
iredstavljajo skoraj polovico za
poslenih, bi s tem ponovno pri- 
spevdi k razbremenitvi žene s 
ski'iri, ki jih ima na delovnem 
mestu ali doma.

Proslave dneva žena naj bi 
sicer organizirali v sleherni kra
jevni skupnosti in v vseh kolek
tivih, kjer so ženske v večini. Te 
proslave pa naj bi pomenile 
predvsem delovne dogovore o 
poprej omenjenih vprašanjih, 
toda tudi priložnost za organizi
ran obisk kulturnih prireditev 
ter za nadaljnje utrjevanje sre
čanj delavk sosednjih ali sorod
nih delovnih organizacij, sre
čanj delavk z vodstvi njihovih 
krajevnih skupnosti oziroma z 
delavkami najbližje vzgojnovar- 
stvene ustanove, šole, obrata 
družbene prehrane in podobno. 
Obdaritve, zakuske, zabave ali 
dela prost dan, čeprav je to 
ponekod postalo navada, naj bi 
odpravili ali vsaj močno omejili, 
saj ne pomenijo tistih oblik 
praznovanja, ki poudarjajo ena
kopravnost položaja delovne 
žene. Sredstva pa, ki bi jih tako 
prihranili, naj bi v celjski občini 
tudi letos združevali za nakup 
aparata za zgodnje odkrivanje 
raka na dojki.

G.M.

MEDOBČINSKI ODBOR ZSS LJUBLJANSKE REGIJE O POVEZOVANJU 
USNJARSKE INDUSTRIJE

IZ REPUBLIŠ
KIH ODBOROV

Brez odlašanja v akcijo
Integracijski procesi med usnjarji na širšem ljubljanskem območju 
kljub gospodarski nuji še vedno prepočasi potekajo

Dejstvo je očitno: tako orga
nizirana usnjarska industrija v 
ljubljanski regiji, kot je zdaj, ni 
sposobna uresničiti srednjeroč
nega načrta razvoja panoge. Da
nes, ko je povpraševanje po 
usnju in usnjenih izdelkih večje 
kot kdajkoli prej, smo priča 
temu, da imamo na širšem ljub
ljanskem območju neizkori
ščene zmogljivosti, proizvodnja 
pa zaradi občutnega pomanj
kanja svinjskih kož krepko na
zaduje. Da bi bila mera polna, 
tudi povezovanje dela in sred
stev med delovnimi organizaci
jami usnjarske industrije kljub 
gospodarski nuji poteka sila po
časi.

To je nekaj bistvenih ugoto
vitev s sestanka vodilnih delav
cev usnjarskih podjetij, sekre
tarjev 00 ZK in sindikata o 
problemih integracijskih proce
sov v usnjarski industriji v ljub
ljanski regiji, ki ga je minuli 
petek organiziral medobčinski 
odbor sindikata ljubljanske re
gije. Razumljivo je, da so udele
ženci razgovora zavoljo tega po-.

svetili največ časa povezovanju 
usnjarske industrije na širšem 
ljubljanskem območju, ki kljub 
prizadevanjem (med pobudniki 
velja omeniti predvsem Indu
strijo usnja Vrhnika) še vedno 
ni obrodilo pričakovanih rezul
tatov. In čeprav je prišlo med 
Industrijo usnja Vrhnika, delov
no organizacijo UTOK Kamnik 
in ljubljanskim Koteks-Tobu- 
som že do številnih pobud za 
povezovanje dela in sredstev, je 
vse ostalo le pri besedah, kon
kretnih akcij pa za zdaj še ni. 
Ne gre pa samo za integracijo 
omenjenih treh podjetij, ampak 
tudi delovnih organizacij 
usnjene galantarije, med kate
rimi sta v ljubljanski regiji naj
bolj zanimiva Galant in TOKO 
Domžale.

Eden od razlogov, da še ni 
prišlo do povezovanja dela in 
sredstev, je tudi v tem, da na 
domačem tržišču že dlje moč
no primanjkuje svinjskih kož, 
saj bi slovenska usnjarska indu
strija samo letos potrebovala 
kakih 13.000 ton kož, ki jih

vsaj zaenkrat ni mogoče dobiti 
niti iz uvoza. Zato usnjarji išče
jo rešitev v preusmerjanju proiz
vodnje. V tem je tudi eden od 
zadržkov, da še vedno niso našli 
skupne govorice pri združe
vanju.

Kot kaže, je temu obotav
ljanju napravil konec prav zad
nji pogovor s predstavniki 
usnjarske industrije na širšem 
ljubljanskem območju, ki gaje 
organiziral medobčinski odbor 
ZSS ljubljanske regije. Predstav
niki sindikata so namreč od 
usnjarjev zahtevali, da takoj 
imenujejo skupno komisijo, ki 
bo pripravila elaborate o eko
nomski upravičenosti povezova
nja v usnjarski industriji v ljub
ljanski regiji, Koteks Tobus pa 
naj bi začel z akcijo za ustano
vitev poslovne skupnosti za pre
skrbo s surovinami. Akciji bosta 
morali potekati hkrati, saj si in-, 
tegracije v usnjarski industriji ni 
mogoče predstavljati brez zago
tovitve surovinske baze.

I. V.

NOVI SEMINARJI ZA DRUŽBENO IZOBRAŽEVANJE

SINDIKAT DELAVCEV 
ENERGETIKE IN PREMO
GOVNIŠTVA SLOVENIJE: V 
petek je komisija, sestavljena iz 
predstavnikov vseh rudnikov v 
naši republiki, razpravljala o be
neficirani delovni dobi za neka
tere poklice (kovinarji in elektri
karji) v rudniški dejavnosti. O 
tem vprašanju, ki bo v bodoče 
enotno rešeno za vse rudnike v 
Sloveniji, se bo že v kratkem 
začela javna razprava. V torek 
pa je izvršni odbor tega sindikata 
obravnaval samoupravni spo
razum o medsebojnih odnosih 
na področju razvoja, proizvod
nje in porabe premoga v, letih 
1976 do 1980.

SINDIKAT DELAVCEV
TEKSTILNE IN USNJARSKE 
INDUSTRIJE SLOVENIJE:
predsedniki občinskih odborov 
so obravnavali priprave na sejo 
RO, na kateri bodo spregovoril* 
o samoupravni delavski kontroli 
in organiziranosti kulturne de
javnosti. Seznanili se bodo tudi z 
uresničevanjem sklepov RO o im 
ventivni dejavnosti, dogovorom 
komunistov v RO ter s pripra
vami na proslavo 40. obletnice 
stavk tekstilnih delavcev, ki bo 
septembra letos v Kranju.

SINDIKAT DELAVCEV KE
MIČNE INDUSTRIJE SLOVE; 
NIJE: v četrtek so se zbrali
predstavniki sestavljenih organi
zacij združenega dela na pogovor 
o usklajevanju srednjeročnih 
programov razvoja ter o vključe
vanju osnovnih sindikalnih orga
nizacij v načrtovanje razvoja nji
hovih OZD.

VEČ Z IMAŠ, VEČ VELJAŠ
Center pri RS ZSS in RK ZMS za družbeno izobraževanje nadaljuje z 
usposabljanjem absolventov dosedanjih dvomesečnih političnih tečajev

Center pri RS ZSS in RK 
ZSMS za družbeno izobraže
vanje je doslej izvedel 7 dvo
mesečnih političnih tečajev, na

PREDSTAVLJAMO
VAM

katerih usposablja delavce za 
delo v sindikalni in mladinski 
organizaciji. Tečajem, ki jih je 
doslej zaključilo 263 delavcev, 
sledi dopolnilno usposabljanje 
vseh absolventov političnih te
čajev.

Tako se bodo v naslednjem 
tednu zvrstili dvodnevni semi
narji v Izoli, Kranju, Dolenjskih 
toplicah in v Rogaški Slatini.

Seminarje so v centru zasno
vali tako, da bodo z vsebino, ki 
jo bodo posredovali tečajni
kom, predvsem aktualizirali nji
hovo znanje o družbenopolitič
nih dogajanjih. Udeleženci se
minarjev bodo poslušali preda
vanja o osnutku zakona o zdru
ženem delu in pa o nalogah 
samoupravnega delavskega nad

zora na področju gospodarjenja 
in dohodkovnega sistema.

Poleg predavanj predvidevajo 
tudi razpravo po skupinah o 
nekaterih vsebinskih področjih 
in nalogah. Tako bodo udele
ženci seminarja v Izoli razprav
ljali o stanovanjski graditvi kot 
ekonomski in družbenopolitič
ni nalogi in o srednjeročnem 
planiranju in stabilizacijski poli
tiki; v Dolenjskih toplicah o 
integracijah in stabilizacijski po
litiki; v Kranju o samouprav
nem sporazumevanju o razpore
janju in delitvi dohodka in 
osebnih dohodkov; v Rogaški 
Slatini pa o usmerjanju družbe
nopolitične akcije za stabiliza
cijo.

K. A.

VZGOJA IN IZOBRAŽEVANJE

Za novega predsednika 
kraško-obalnega sveta ZSS v 
Kopru je bil izvoljen dipl. 
inž. MATJAŽ JAMNIK, do
sedanji predsednik volonter 
občinskega sveta Zveze sin
dikatov Slovenije v Izoli, si
cer pa zaposlen kot tehnični 
vodja TOZD Polimer Izola. 
Tovariša Jamnika na obali 
kljub mladosti poznajo kot 
prizadevnega in aktivnega 
družbenopolitičnega de
lavca.

REFORMA ŠOLSTVA 
NA DNEVNEM REDU

V razpravo o uvajanju usmerjenega izobraže
vanja se morajo vključiti vse osnovne organi
zacije sindikata

NAJ OSTANE 
MED NAMI
V navodilu dispečerske službe 

elektrogospodarstva Slovenije o 
varčevanju z elektriko med dru
gim piše:

- izključiti vse ulične in dru
ge svetlobne reklame, razen na
pisov gostinskih lokalov.

Zveza vinskih bratcev toplo 
pozdravlja to razumevanje in iz
javlja, da zato trdno podpira 
predlog za višje cene električne 
energije.

Med nalogami, ki si jih zastavlja 
republiški odbor sindikata delavcev 
vzgoje in izobraževanja za prvo pol
letje letošnjega leta, je najpomemb
nejša vključitev tega sindikata v raz
pravo o reformi šolstva. Na zadnji 
seji izvršnega odbora so poudarili, 
da morajo v tej razpravi sodelovati 
prav vse osnovne organizacije sindi
kata. Razprave naj bi potekale po 
šolah ves marec, v prvi polovici apri
la pa naj bi razpravo prenesli na 
raven občinskih odborov. Ob koncu 
aprila pa bi naj o šolski reformi 
razpravljal republiški odbor.

Na seji so delegati obravnavali 
tudi informacijo o presoji upraviče
nosti regresiranja prehrane med de
lom z boni. Glede na to, da je v 
šolah težko ali včasih nemogoče 
organizirati družbeno prehrano za
poslenih, so prihajale iz posameznih 
šolskih kolektivov zahteve, naj bi 
jim dovolili prejemati bone. Predlogi 
za tako izjemno obravnavanje pre
hrane šolskih kolektivov pa očitno 
niso bili dovolj utemeljeni, zato tudi 
niso bili sprejeti. Republiški odbor 
bo še naprej pozival osnovne organi
zacije sindikata, naj spoštujejo dolo

čila sindikalne liste, šole pa naj bi 
skušale v dogovoru s posameznimi 
gostinskimi podjetji organizirati 
družbeno prehrano.

STANKA RITONJA

SINDIKAT OBRTNIH DE
LAVCEV SLOVENIJE: RO je 
organiziral posvetovanje pred
stavnikov gospodarske zbornice, 
poslovnih združenj obrti, zveze 
združenj samostojnih obrtnikov, 
komiteja za delo in sekretariata 
za industrijo ter zavoda za plan 
o uresničevanju nalog iz resolu
cije o družbenoekonomski p°^' 
tiki in razvoju SRS v letu 197°- 
Razpravljali so tudi o priprav* 
regionalnih posvetov, na katerih 
bodo govorili o uresničevanju 
teh nalog, razreševanju problc" 
mov, s katerimi se srečujejo 
obrtni delavci ter o usmerjanju 
razvoja obrti v občinah. Izvršni 
odbor je sprejel tudi stališča, 
kriterije in postopek za dodeli6' 
vanje vrednostnih bonov za pr6" 
hrano delavcev, ki so zaposleni v 
obrtni dejavnosti.

V ponedeljek pa se je sestala 
tudi republiška konferenca tega 
sindikata, ki je - prvič delegat; 
sko konstituirana — sprejela svoj 
program dela.

SINDIKAT DELAVCEV 
TRGOVINE SLOVENIJE: izvrš
ni odbor je razpravljal o uresni
čevanju družbenega dogovora o 
razporejanju dohodka in osebnih 
dohodkov za 1976. leto ter 0
dograjevanju . samoupravnega
sporazuma o delitvi dohodka in 
osebnih dohodkov v trgovini- 
Razpravljali pa so tudi o nalogah 
RO pri programiranju razvoja 
trgovine in pri tem še zlasti nje
nega povezovanja s proizvodnjo-

SINDIKAT DELAVCEV GO
STINSTVA IN TURIZMA SLO
VENIJE: na ponedeljkovi sejij6 
izvršni odbor razpravljal o orga
niziranju prehrane za delavce te 
dejavnosti ter sprejel konkretne 
naloge pri organiziranju posve; 
tov, na katerih bodo razpravljali 
o ustanavljanju poslovnih skup
nosti.

IZ OBČINSKIH ORGANIZACIJ
ČRNOMELJ

Pred dnevi ustanovljen klub 
samoupravljavcev je na ustanovni 
skupščini sprejel program izobraže
vanja samoupravljavcev.

Izvršni svet skupščine občine in 
občinski svet zveze sindikatov sta že 
dala vjavno razpravo območni druž
beni dogovor o razporejanju dohod
ka in osebnih dohodkov.

V občini Črnomelj so tudi že 
sprejeli družbeni dogovor o financi
ranju tehniške kulture v letu 1976. 
Zbori delovnih ljudi pa so že v 
decembru sprejeli samoupravni spo
razum o združevanju sredstev za 
gradnjo dijaškega doma Majde Sile v 
Novem mestu. S. O.

BREŽICE
Na seji občinskega sveta ZSS 50 

med drugim ocenjevali tudi potek *** 
vsebino letnih konferenc osnovni** 
sindikalnih organizacij. To svoj<j 
dolžnost je doslej opravilo 57 o** 
skupno 65 organizacij v občini- (■ 
pretežno večino velja ugotovitev, 
so letne sge ne le dobro pripra ^ 
ampak so se in se še »obračaj0^ 
sebi**, k obravnavanju in razre86 
vanju problemov v lastnem okoS • 
Tako so storile celo take organi** 
cije, kot denimo IMV Brežice, k* 
še v bližnji preteklosti vzroke vse 
težav iskale predvsem zunaj tem6? 
ne organizacije združenega dela^ ^



v središču pozornosti 21. februar 1976 stran 3
Če veljajo Gorenjci za zadržane ljudi, ki se le stežka razgrejejo v 

razpravi, potem Jeseničani niso Gorenjci.. .
Šaljiva primerjava nam je prišla na misel, ko smo bili pred dnevi 

na Jesenicah in poslušali pogovore o novi samoupravni ureditvi v 
Jeseniški železarni.

. desnici na ljubo je treba priznati, da jeseniški železarji nikoli 
^so sodili med mirne ljudi, vsaj kar zadeva samoupravljanje ne. Na 
esenicah se je vedno dogajalo kaj novega in rekli bi celo lahko, da 

^oli niso bili zadovoljni z doseženo stopnjo v razvoju, na katero 
s° morda drugi ,,prisegali", temveč so vedno hoteli iti korak, dva 

Hoteli so nekaj več .. .
Res pa je tudi, da je malce nerodno, če ti preide v meso in kri 

tak° ..prehitevanje razvoja", saj se pri iskanju novih oblik in mož
nosti ne moreš zgledovati prav pri nikomer. Saj vsi vemo, kako je, 
Ce orješ ledino ...

Nekaj smo govorili o jeseniškem značaju in temperamentu. Ne- 
^ateri sploh pravijo, „da Jeseničanov ni“. V železarno prihajajo 
jndie iz vseh krajev naše ožje in širše domovine. Okoli nje se nase-

marsikaj zgoditi, da so se analitiki in načrtovalci družbenega raz
voja odločili za tak korak naprej.

DELAVCEM V ROKE
Prvo vprašanje bi seveda bilo, kaj se je zadnjih deset ali dvajset 

mesecev dogajalo v železarni takega, daje naposled „počilo“ in je 
padla odločitev, da je treba z uveljavljanjem samoupravljanja seči 
mnogo globlje, kakor je bilo storjeno ob uveljavljanju temeljnih 
organizacij združenega dela. In čeprav smo takrat slišali vzhičene 
razlage, da gre za zgodovinski korak v našem samoupravljavskem 
življenju ...

Delno je na to vprašanje odgovoril že Sergej Kraigher sam. 
Opozoril je na pomen tega, .da politični delavec ne sme lebdeti v 
oblakih, temveč mora ohraniti neposreden stik s svojim okoljem in1 
z njegovimi zakonitostmi. Res je, da smo na začetkih uvajanja 
temeljnih organizacij in nove ustave govorili o zgodovinskem pre
lomu, vendar se moramo zdaj že natančneje vprašati, kako globoko 
je segel omenjeni prelom. Kaže, da so ga sprejele za svojega pred

SAMOUPRAVLJANJE pod mežakljo * v

NOVO JEKLO 
ŽE »BLIZU VRELIŠČA«

V jeseniški železarni so po podrobnih ocenah stopnje svojega samoupravnega življenja ugoto- 
da ne kaže odlašati s korenitimi spremembami. Na zunaj tako usmeritev ponazarja sklep, 

da bodo povečali število temeljnih organizacij združenega dela od 4 na 26! Koristna izmenjava 
RJnenj s predsednikom Sergejem Kraigherjem.

'J0, pridobivanje železa jih prevzame kot prva ljubezen in po- 
teni •. . Naprej že vemo, kako je. Človek navsezadnje le ne skače iz 

kože, kadar bi se mu zljubilo .. .

ISKANJA
Poleg tega Jeseničani še v šali vedo povedati — kadar steče 

asseda o njihovem značaju — da za mehkužce v dolini pod Me- 
^djo ni prostora. Veter preveč piha, pravijo, po dolini navzgor in 
^vzdol, da bi se lahko obdržalo, kar ne stoji trdno na tleh. Ta, 
»pristop k stvari" se na zelo nazoren način kaže tudi v razpravah: 
Ce imaš svoje mnenje, ga naravnost in brez ovinkarjenja poveš in 
^ahtevaš, da ti ..nasprotnik" zelo argumentirano razloži, ali misli 
trgače.

Po vsej verjetnosti gre prav omenjeni kvaliteti zasluga, da se je 
°h nedavnem obisku predsednika predsedstva SRS Sergeja

raighejja na Jesenicah pogovor o najnovejših samoupravnih iska- 
RJ1 v železarni kaj kmalu zaril v bistvena in resnično vsebinska

vPrašanja. Kvaliteti pogovora je bilo to seveda samo v prid.

POGOVOR
Pravzaprav sta bila dva. Pogovora namreč. Dopoldne s poli- 

JJčnim aktivom občine in popoldne s podobnim sestavom žele
zarne. Tema pa je bila ves čas nespremenjena: samoupravljanje v 
Zelezami. Pozneje smo razmišljali, kako bi lahko posredovali 
osrednje misli iz razprave. Najlažja pot bi seveda bila, da bi zapisali 
Najpomembnejša vprašanja, ki so jih zastavljali politični delavci, 
Radikalni aktivisti in delavci, nakar bi sledil odgovor Sergeja 
Kraigherja. Najlažja pot pa niti približno ni tudi najbolj nazorna in 
Reposredna. Še posebej ne takrat, ko je treba strniti misli iz šest ali 
^dernumega pogovora na nekaj tipkanih strani teksta. Prav zato se 
nant je zdelo bolje, če izluščimo nekaj najbolj zanimivih in po 
N^em mnenju osnovnih vprašanj za nadaljnji razvoj samouprav- 
Janja v železarni ter jih poskušamo zapisati tako, kakor smo jih 
°življali mi — z novinarsko beležnico v roki...

Morda je treba za uvod povedati — pač zato, da bi laže dojeli 
Bseg samoupravnega dogajanja v jeseniški železarni — da ta čas 
eče na Jesenicah temeljita razprava o tem, zakaj in kako naj bi iz 
°sedanjih štirih temeljnih organizacij združenega dela napravili 
ar šestindvajset. Razlika v številkah je tolikšna, da prav gotovo ni 

Phšlo do nje zaradi muhavosti. Pred tem se je prav gotovo moralo

vsem vodstva družbenopolitičnih organizacij, najširše plasti de
lavstva pa so kljub najboljšim, željam še vedno v ..obdobju priča
kovanja". Očitno pa bodo zdajšnje spremembe zaorale bistveno 
globlje v zavest ljudi, o čemer nam na svoj način priča tudi pristop 
in vsebinsko bogastvo zdajšnjih razprav.

IZKUŠNJE
V zvezi s tem ne bi kazalo prezreti izkušenj, ki so si jih pridobili 

na Jesenicah z delom informativnih delovnih skupin. Le-te so se 
pravzaprav prvič pojavile prav v železarni in so pravo dete ustvar
jalnega nemira na področju razvijanja družbenih odnosov pod Me
žakljo. Delovne skupine bi morale — tako je bilo vsaj zamišljeno — 
prinesti pravo revolucijo v sistem obveščanja in seveda tudi samo
upravnega odločanja s kar se da veliko in neposredno udeležbo 
delavcev. Treba je teči, da so železarji sprejeli novost s precejšnjim 
zadovoljstvom in tudi optimizma ni manjkalo, kasneje pa se je le 
pokazalo, da delovne skupine nikakor ne morejo biti univerzalno 
..zdravilo za vse". Kdor je morda pričakoval kaj podobnega, je bil 
seveda razočaran. Tako se je na primer že pri pretoku informacij 
pokazalo, da nikakor ni dovolj, če. se ogrejemo za novost (torej 
informativne delovne skupine), pač pa je treba za uspešno uvelja
vitev novosti spremeniti tudi vedenje (od „vrha“ do „tal“) in način 
izražanja. Morda je prav pomanjkanje izkušenj opravilo svoje, tako 
da so se naposled delovne skupine začele dušiti v gorah informa
tivnega gradiva, ki pa - gledano z očmi delavca - ni bilo ravno 
pretirano informativno" (v pomenu razumljivosti) in tudi vpliv na 
odločitve samoupravnih in vodstvenih organov je bil manjši, kot so 
napovedovale uvodne fanfare.

SKUPINE
Nekaj pa so delovne skupine le opravile ... Dejstvo je, daje bilo 

samoupravno življenje delavcem bistveno bliže kot pa več sto
članski zbori delavcev, na račun katerih nemalokrat slišimo izjave, 
kakor bi šlo za utelešenje demokracije. Morda, vendar, za koga ... 
Delavec, ki bi se želel na takih zborih resnično pogovoriti, dobro 
ve, da sije treba besedo nemalokrat kar izsiliti.

Bistvena poteza najnovejših jeseniških razmišljanj bi torej bila, 
da se je v dosedanjem samoupravnem življenju zbralo že toliko 
izkušenj in spoznanj, da z odlašanjem sprememb ne kaže več ča
kati, temveč je treba opraviti korenito spremembo. Čeprav tako, ki 
jo navzven še najbolj kaže sprememba v številu temeljnih organi

zacij od štiri na šestindvajset.. . Osnovni cilj, ki ga nameravajo s 
tem doseči, se pravzaprav nakazuje kar sam in ga ni treba posebej 
razlagati: kljub vsem naporom in nemalokrat tudi izvirnim priza
devanjem je odločanje v temeljni organizaciji še predaleč od de
lavca. Odločanje mora torej „priti bliže".

USKLAJENOST NAPOROV
Seveda je kaj podobnega laže reči kot izpeljati. Saj ne gre za to, 

da bi si ta ah oni že vnaprej miniral ali zvodenel uveljavljanje novih 
zamisli. Dovolj je že, če prizadevanja vseh sil, ki sodelujejo v pri
pravah na reorganizacijo, niso dovolj usklajena. In ker gre za 
izredno obsežna dela in dokajšen napor, je prav taka usklajenost ne 
samo zaželena, ampak že kar nujno potrebna.

Če se povrnemo k osnovnemu cilju, ki ga nameravajo na Jese
nicah doseči, torej omogočiti dejansko samoupravno delavsko 
odločanje v novih temeljnih organizacijah, se ob dosedanji stopnji 
pripravljalnega dela nakazuje vtis, da so prišla pretirano y ospredje 
proizvodna, tehnološka vprašanja. Tak ..tehnokratski" pristop se
veda vse prerad zaide v iskanje primernih rešitev na osnovi „za- 
okroženih delovnih procesov", ob tem pa kakor da mu zmanjkuje 
časa in tudi primerne pozornosti za odstranjevanje vseh tistih ovir, 
ki utegnejo v zakamuflirani obliki še vedno ostati neokrnjene, 
čeprav se bo število temeljnih organizacij nekajkrat povečalo. Gre 
preprosto za to, da povečevanje števila temeljnih organizacij še ne 
bo prineslo ničesar novega, če se odnosi ne bodo korenito spre
menili.

Poudarjamo, da ne gre za „za ali proti", temveč za pravočasno 
in natančno opredelitev temeljnih vprašanj.

Eno od njih - bržčas po pomenu kar na prvem mestu - je 
spoznanje, da reorganizacija ne more biti sama sebi namen, temveč 
se je treba ,,pod nujno" dokopati do objektivnih meril za vredno
tenje dela znotraj temeljnih organizacij in tudi za uravnavanje 
odnosov med njimi.. Na kratko bi morda tudi lahko rekli, da gre za 
ceno dela.

Kako priti do nje?
NAJTRŠI OREH

Videti je, da so v jeseniški železarni že dovolj zgodaj spoznali, da 
bo prav odgovor na to vprašanje najtrši oreh, saj bi bilo preveč 
naivno pričakovati, da bi si lahko kaj prida pomagali s cenami, ki 
so v veljavi na tržišču. Za razčiščevanje odnosov znotraj železarne 
so kajpak „tržne cene" (če zanje sploh lahko uporabljamo ta naziv) 
prej korak od cilja kakor pa k njemu.

Vsa prizadevanja, če so še tako studiozna in poštena, seveda 
dobesedno „vise v zraku", če nam uide izpred oči, da je pogovor 
praktično nemogoč brez opredeljenih in sprejetih planskih usmeri
tev. Če so že na Jesenicah sprva upali, da se bodo lahko dokopali 
do razčiščenja samoupravnih odnosov brez soočenja z letnim in še 
bolj srednjeročnim planiranjem, potem je zdaj že očitno, da so bili 
v zmoti. Prevladalo je namreč spoznanje, daje dejansko odločanje 
delavcev v temeljenih organizacijah - denimo o združevanju sred
stev za nove naložbe - lahko samo želja na papirju, če ni vse 
uokvirjeno s sprejetimi planskimi usmeritvami.

Morda bo kateri od bralcev zameril, ker ni zvedel več konkret
nih podrobnosti o tem, kaj so se na Jesenicah novega spomnili o 
organiziranosti skupnih služb, odnosih med temeljnimi organiza
cijami in skupnimi službami, o pristojnostih posameznih samo
upravnih in vodstvenih organov in še o čem. Kazalo bi poudariti, 
da je gradiva za tako usmeritev v pisanju ,,več kot preveč", vendar 
bi se utegnili z njirri spustiti preveč v strokovne vode. Tokrat se 
nam je zdelo bolj pomembno, če poskušamo usmeriti pozornost na 
tiste dele razmišljanj, priprav in razprav, ki dajo več vedeti o raz
položenju v jeseniški železarni. Prav to - namreč kako diha in čuti 
naš največji metalurški kolektiv — še zdaleč ni pomembno samo za 
jeseniško občino, Gorenjsko... Še enkrat bi namreč kazalo 
poudariti izreden prispevek, ki so ga nam vsem že doslej dali jese
niški železarji s svojim samosvojim, upornim in nemalokrat tudi 
izvirnim iskanjem novih obogatitev samoupravnih odnosov.

Tudi naloga, ki so si jo zdaj zadali, sodi v to zvrst. Drugim bo 
kasneje prav gotovo laže, ko se bodo že lahko zgledovali po Jese
ničanih in bodo imeli na voljo tudi že preverjene izkušnje. Za 
jeseniške železarje je morda ta čas še najpomembneje, da imajo 
posluh za kritične pripombe na račun svojega dela - pravzaprav se 
natančno zavedajo, da si pri konkretnem delu lahko še najmanj 
pomagajo s pohvalami, čeprav so „dobra za zdravje" — in da so 
veseh vsake dobronamerne pomoči.

Po sprejetju novega samoupravnega sporazuma o organiziranosti 
jeseniške železarne pa bo prav gotovo primeren čas tudi za po
drobnejše ocene vsega novega. IGO TRATNIK

PRAVICA JE TUDI DOLŽNOST iz albuma
sindikalnih delavcev

, diplomirani strojni inženir Djordji 
vodja projektivnega biroja v 

raških tovarnah hladilnikov in pred- 
anik občinskega odbora sindikata 
slavcev kovinske industrije, je v 

JNestu pod Lubnikom med tistimi, ki 
e Poznajo počitka. Njegov delovnik 

j. razteza od jutra do poznega večera.
opoldne v tovarni, popoldne pa na 

.svilnih sindikalnih in drugih sestan- 
JN- Oddahne si šele v soboto in ne- 
“el]o. v družinskem krogu z ženo - 
obozdravnico, ki je zaposlena v 

j^fatni ambulanti kranjske Planike, z 
N^jstletno hčerko in triletnim sinom. 

, djordji Buble pravi zase — bolj v 
^ J kot zares - da se kot ,.slovenski 
c, počuti po dolgih letih bivanja v 
jOveniji sedaj bolj Gorenjca kakor 

alitiatinca. „Rodil sem se v Trogiru, 
n<Jar mi bolj ugaja gorenjski zrak. Pa 

^Ndar na morje nisem povsem po-

iaa tavb daje na morje vezan le še kot 
Ža -ec' dolga leta je bil namreč dr- 

^1 reprezentant v jadranju, pred 15

leti pa celo olimpijsKi kandidat. Ven
dar se mu življenjska želja, da bi vsaj 
enkrat sodeloval na največjem šport
nem srečanju vsega sveta, žal, ni izpol
nila.

„Na vrsto je prišel študij. Iz Trogira 
sem se preselil v Ljubljano, končal 
študij strojništva in se najprej zaposlil 
v kranjski Savi. Ker pa me delo ni 
privlačilo, sem se pred devetimi leti 
preselil v Škofjo Loko in se zaposlil v 
Loških tovarnah hladilnikov."

S svojim zbranim pripovedovanjem 
da Djordji Buble vedeti, da je poln 
energije. Pri svojem in sindikalnem 
delu je natančen, drži se dogovorov.

„Nikoli nisem mislil, da se bom 
ukvarjal z družbenopolitičnim in sin
dikalnim delom. Zdaj sem zabredel že 
tako daleč, da se od sindikalnega in 
političnega dela verjetno ne bom ni
koli več ločil. Več kot dvajset let 
delam v sindikatih. Poleg tega sem še 
delegat v družbenopolitičnem zboru 
škofjeloške občinske skupščine, pred

sednik občinske komisije za investi
cijsko vzdrževanje hiš v družbeni last
nini, član upravnega odbora samo
upravne stanovanjske skupnosti, član 
komisije za vloge in pritožbe pri ob
čini, član občinske komisije za šol
stvo .. . Obveznosti in dela torej več 
kot preveč, časa zanje pa po pravilu 
skoraj vedno premalo.

O svoji delovni organizaciji pravi, 
da so sindikalno reorganizacijo opra
vili takoj po celjskem kongresu. In 
vendar ...

„Zdi se mi, da se delavci zavedajo 
predvsem svojih pravic, mislim pa, da 
bi morali vsaj v enaki meri misliti tudi 
na svoje dolžnosti. Vsaj za LTH velja, 
da zaposleni mislijo bolj na svoje za
služke, kot pa denimo na to, kako bo 
podjetje splavalo iz trenutnih poslov
nih težav, kako bomo gospodarili 
jutri. .. Zato tudi ostaja delo v sin
dikalni organizaciji le na ramenih 
peščice."

Za Djordjija Buble je najbolj bistve
no, da se je v vseh teh letih, odkar

dela v sindikatih, mnogo naučil. Bilo 
je veliko veselih in žalostnih trenut
kov.

»Veselih takrat, ko smo s stališči 
našega občinskega odbora prodrli in 
jih uveljavili v vsakodnevni praksi. Se
veda so bili tudi trenutki, ko me je 
mikalo, da bi vse skupaj pustil. Tega 
sicer nisem storil, ker živim s prepri
čanjem, da se da s skupnim delom, 
prepričevanjem, včasih tudi s samo- 
odpovedovanjem marsikaj doseči. Iz
kušnje so me tako izučile .. .“

Tak je torej Djordji Buble kot dol
goletni sindikalni delavec. V prostem 
času, ki ga je bolj malo, pa se z 
družino »preseli" za nekaj uric na 
tivolsko drsališče, ..pobrska" včasih 
po avtomobilu, saj pravi, da mu je 
,.ljubše popravljanje, kakor pa vožnja, 
z njim kdaj pa kdaj obišče na vajah 
tudi loške godbenike. „Dolga leta že 
igram klarinet," pravi bolj sam zase, 
kot pa da bi hotel temu pripisovati 
poseben pomen. j yiRNIK

r _1

Djordji Buble, predsednik občinskega oč£— 
bora sindikata delavcev kovinske industri
je Škofja Loka
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ANGEL CEMERSKI NA 8. SREČANJU SAMOUPRAVLJAVCEV 
V KRAGUJEVCU

Vizija je 
postala stvarnost

Delegatski odnosi so že mnogo prispevali k razvoju samoupravljanja 
— Niso več teoretična vizija, pač pa stvarnost v družbenem življenju

Na 8. srečanju samoupravljavcev Jugoslavije v Kragujevcu se je 
zbralo 1049'delegatov iz vseh republik in pokrajin, mimo njih pa se 
ga je udeležilo še kakih 250 gostov. V soboto je srečanje ,,Rdeči 
prapor11 slovesno odprl prvi predsednik delavskega sveta zavodov 
Crvena zastava - 79-letni delavec Vladislav Savčič, nato pa je 
udeležence pozdravil predsednik letošnjega srečanja samouprav
ljavcev Jugoslavije in predsednik CK ZK Makedonije Angel Če
mer ski, ki je v uvodnem referatu spregovoril udeležencem o 
uresničevanju delegatskega sistema v praksi.

Angel Čemerski je najprej 
opozoril na zgodovinski dogo
dek, ko so se pred sto leti delav
ci Topolivnice in drugi napredni 
ljudje v Kragujevcu uprli izko
riščanju ter na svojo rdečo za
stavo zapisali besedo „samo- 
uprava" kot odraz stalnih te
ženj delavskega razreda, da zru
ši izkoriščevalske odnose in 
vzpostavi neposredno kontrolo 
na vseh področjih gospodar
skega in družbenega življenja.

Zato tudi ni naključje, da so 
ob stoletnici tega dogodka dele
gati na srečanju v Kragujevcu 
razpravljali predvsem o uresni
čevanju delegatskega sistema v 
praksi, saj se s tem potrjuje 
kontinuiteta revolucionarnega 
boja najbolj naprednih sil naše 
družbe — delavskega razreda in 
zveze komunistov kot njegove 
avantgarde. Angel Čemerski je 
pozitivno ocenil uveljavljanje 
delegatskih razmer in poudaril, 
da so delegatski odnosi v krat
kem času mnogo prispevali k 
razvoju samoupravljanja. Delov
ni ljudje v temeljnih organizaci
jah združenega dela, skupnostih 
in v družbenopolitičnih organi
zacijah so izvolili kakih 100 ti
soč delegacij z več kot milijon 
člani, ki kažejo vse večje zani
manje za to, da bi reševali vsa 
temeljna vprašanja življenja in 
dela ljudi. Delegatski sistem 
torej ni več teoretična vizija 
niti parola za bodočnost, tem
več stvarnost in sestavni del 
naših socialističnih samouprav
nih proizvodnih odnosov. Sa
moupravni odnosi pa postajajo 
zaradi odločilne vloge delav

skega razreda ne samo v združe
nem delu, temveč v političnem 
življenju nasploh neposredna 
oblika diktature proletariata.

Zelo pomemben pogoj za na
daljnje razvijanje delegatskega 
sistema v praksi pa je afirmacija 
novega sistema samoupravnega 
in družbenega planiranja. Druž
bene vsebine delegatskega in 
skupščinskega sistema ne bo 
možno uresničevati, če delovni 
ljudje in občani v organizacijah 
združenega dela, v krajevnih in 
interesnih skupnostih ne bodo 
resnični nosilci planiranja in 
skupnega programiranja svojih 
neposrednih in širših družbenih 
interesov, torej potreb in mož
nosti za programiranje celotne
ga družbenega razvoja. Prav 
tako je nadaljnje oživljanje dele
gatskih odnosov odvisno od 
učinkovitosti samoupravnega 
sporazumevanja in družbenega 
dogovarjanja na vseh področjih 
družbenega življenja. Pri tem pa 
se v naši družbi še vedno sreču
jemo z mnogimi težavami, kot 
je dejal Čemerski.

Danes ugotavljamo pozitivne 
rezultate v razvoju delegatskih 
odnosov predvsem v tistih orga
nizacijah združenega dela, kjer 
so razviti samoupravni odnosi, 
oziroma tam, Iger o najpo
membnejših vprašanjih, pred
vsem pa o dohodku odločajo 
delavci. V teh okoljih dosegajo 
tudi dobre proizvodne rezultate 
in visoko produktivnost dela, 
poleg tega pa so družbenopoli
tične organizacije, predvsem 
sindikat in ZK aktivni dejavniki 
pri krepitvi samoupravnih druž

benih odnosov. So pa tudi pri
meri, kot je rekel Čemerski, 
celo velikih in razvitih delovnih 
organizacij, kjer so samoupravni 
delegatski odnosi nerazviti.

Angel Čemerski je v nadalje
vanju opozoril, da pogosto celo 
o tistih vprašanjih, ki so živ
ljenjskega pomena za krajevno 
skupnost, razpravljajo le dele
gacije in ob morebitni udeležbi 
sveta krajevne skupnosti. Doslej 
smo torej premalo storili, da bi 
krajevno skupnost gradili kot 
celico samoupravljanja na teri
torialnem načelu, kjer se pove
zujejo delavci, delovni ljudje in 
občani, da bi organizirano sa
moupravno reševali skupna 
vprašanja.

In čeprav je čas od ustano
vitve samoupravnih interesnih 
skupnosti kot oblik neposredne 
in svobodne menjave dela pre
kratek, da bi lahko celovito 
ocenili rezultate, že lahko ugo
tavljamo, da skupščine SIS po
sipajo dejavnik v povezovanju 
organizacij združenega dela iz 
materialne proizvodnje in druž
benih dejavnosti. Kljub nekate
rim slabostim je zato treba za
vreči najrazličnejše pomisleke o 
zapletenosti in neučinkovitosti 
odločanja v samoupravnih inte
resnih skupnostih, saj so izraz 
birokratsko-tehnokratskih te
ženj in parcialnih interesov po
sameznih stanovskih struktur.

Ko pa je Angel Čemerski 
spregovoril o uveljavljanju dele
gatskega sistema v skupščinah, 
je dejal, da postpa odločanje v 
njih sistem samoodločanja, do
govarjanja in usklajevanja samo
upravno organiziranih ljudi in 
občanov, njihovih delegacij in 
delegatov. Pospešitev razvoja 
takih odnosov pa ne more biti 
le skrb delegatov, pač pa tudi 
samoupravnih organov združe
nega dela in skupnosti, skrb 
tistih, ki so delegate delegirali, 
in še posebej skrb družbeno
političnih organizacij.

KOLEDAR
NALOG

PONEDELJEK, 23. FEBRUARJA
- izvršni odbor komisije za presojo skladnosti samoupravnih sporazumov 

SR Slovenije bo ocenil predlog družbenega dogovora o razporejanju do
hodka v letošnjem letu

Pred petimi leti so v Sloveniji 
sindikati, SZDL in zveza kulturno- 
prosvetnih organizacij podpisali do
govor o kulturni akciji, ki naj bi 
sprožila splošno gibanje za kulturo 
in v kulturi. Gre za obsežno nalogo 
- spremeniti miselnost in odnos de- 
bvnih Jjudi do kulture, ustvariti šir
še možnosti za kulturno ustvarjal
nost, za bogatejše duhovno življenje 
vseh delovnih ljudi, razviti načrtno 
kulturno vzgojo in približati kulturo 
delavcem ... Da bi dobili odgovor 
na vprašanje, kaj je kulturna akcija 
že dala, sta sektor RS ZSS za izobra- 
žetanje, znanost in kulturo ter repu
bliški odbor sindikata delavcev kul
ture lani v novembru in decembru 
organizirala devet območnih posve
tovanj o uresničevanju kongresnih 
sklepov ZK in zveze sindikatov o 
kulturi ter o uresničevanju ustavnih, 
določil na tem področju družbenega 
delovanja.

Četrtkova razširjena seja republi
škega sveta Zveze sindikatov Slove
nije o uresničevanju kongresnih 
sklepov s področja kulture in o 
aktivnosti sindikatov na tem pod
ročju pa bo pomenila dogovor za 
nove posege sindikatov v uresniče
vanju kulturne akcije.

TOREK, 24. FEBRUARJA
— posvetovanje predsednikov komisij občinskih svetov ZSS za oddih in 

rekreacijo, na katerem se bodo dogovorili o skupnih akcijah pri srednjeroč
nem načrtovanju razvoja telesne kulture in turizma v občinah ter v 
republiki;

— izvršni odbori RO sindikata delavcev tekstilne in usnjarske industrije, 
RO sindikata delavcev stanovanjske in komunalne dejavnosti in RO sindikata 
delavcev zdravstva in socialnega varstva bodo razpravljali o predlogu družbe
nega dogovora o razporejanju dohodka v letu 1976 in o drugih, aktualnih 
problemih in nalogah

SREDA, 25. FEBRUARJA

ČETRTEK, 26. FEBRUARJA
- na razširjeni seji republiškega sveta ZSS bodo na osnovi obširnega 

poročila o uresničevanju sklepov 8. kongresa Zveze sindikatov Slovenije na 
področju kulture ocenili svoje delovanje in se dogovorili za nadaljnje akcije. 
Ocenili bodo razmere v odnosih pri družbenem varstvu samoupravnih pravic 
delovnih j udi in družbene lastnine;

— predsedstvo RS ZSS bo ocenilo predlagani družbeni dogovor o razpo
rejanju dohodka v letošnjem letu, probleme v zvezi s spremljanjem in 
proučevanjem življenjskega standarda ter se odločilo o predlogu sklepa o 
beneficiranju delovnih mest v livarnah.

reTEK, 27. FEBRUARJA

Srečanje
samouprav

ljavcev
Jugoslavije
Delegatska ureditev v času, ko 

se izteka drugo leto, odkar smo 
sprejeli novo zvezno republiško 
ustavo, ne potrebuje več nobene 
afirmacije. Delovni ljudje in občani 
so jo sprejeli, prešla je v njihovo 
zavest kot sestavni del njihovega 
vsakdanjega dela in življenja. To je 
potrdilo tudi osmo srečanje samo
upravljavcev Jugoslavije v Kragu
jevcu. Povsod, v vseh okoljih, se 
uresničevanja delegatske ureditve, 
bodisi v temeljnih organizacijah 
združenega dela, v krajevnih in 
samoupravnih interesnih skupno
stih ali pa skupščinah družbeno
političnih skupnostih pa tudi v 
družbenopolitičnih organizacijah 
lotevajo zavzeto in pri uresničeva
nju vseh perečih vprašanj iščejo 
nove poti in najboljše rešitve za 
njeno delovanje. To je še toliko 
bolj pomembno, ker je perečih 
vprašanj še vedno precej. Na teni 
srečanju so udeleženci, kot že 
mnogokrat doslej, neprestano po
navljali, da je delegatska ureditev 
sestavni del celovitega samouprav
nega sistema, kar še posebej sledi iz 
dejstva, da so delegatska razmerja 
najbolj učinkovita prav tam, kjer 
so dobro samoupravno organizira
ni, tako da lahko delovni ljudje in 
občani resnično odločajo o pogo
jih, sredstvih in rezultatih svojega 
dela. Ko je tekla beseda o uresniče
vanju delegatske ureditve v temelj
nih organizacijah združenega dela, 
so se zavzeli za pomoč samouprav
nih organov delegatom, za ustanav
ljanje posebnih strokovnih služb v 
temeljnih organizacijah, ki naj jim 
pomagajo pri proučevanju gradiva, 
kije, kljub številnim opozorilom še 
vedno preveč strokovn&, preobšir
no in tudi največkrat prihaja pre
pozno.

Eno izmed pomembnih vpra
šanj, s katerim se srečujejo v vseh 
republikah in obeh pokrajinah, je 
vprašanje povezanosti delegacij z 
delovnimi ljudmi in občani, ki so 
jim zaupali te odgovorne naloge. 
Marsikdaj ne vedo, kdaj in kako je 
treba pred dokončnimi odločit
vami sklicevati zbore delovnih ljudi 
in kdaj je dovolj, da se delegacija 
posvetuje samo s samoupravnimi 
organi in družbenopolitičnimi 
organizacijami Tudi vloga in 
mesto izvršnih svetov občinskih 
skupšč in sta še vedno precej ne
jasni. Izvršni sveti namreč nikakor 
ne smejo postati političnoizvršilni 
organi, vendar se prav to pogosto 
dogaja.

Pri odločanju v samoupravnih 
interesnih skupnostih pa velikokrat 
pride do tega, da dokončne odlo
čitve ostanejo brez vpliva tistih, ki 
so svoja sredstva in delo združili za 
zadovoljevanje skupnih potreb in 
hotenj. To je samo nekaj vprašanj 
oziroma dilem, o katerih so letos 
izmenjali izkušnje na srečanju sa
moupravljavcev v Kragujevcu. 
Takih izmenjav je bilo doslej že 
precej in moram poudariti, da taka 
izmenjava izkušenj sicer pomeni hi
trejše odpravljanje napak in učin
kovitejše uveljavljanje novih druž
benih odnosov na vseh področjih, 
vendar pa moram takoj dodati, da 
največkrat ostane samo pri iz
menjavi izkušenj, le malokrat pa 
udeleženci dobijo tudi praktične 
napotke za bodoče delo.
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Vodilo 
v prizade
vanjih — 

Titove 
besede

Osnovna naloga je zagotoviti, d9 
bodo delovni ljudje v temeljnih o[' 
ganizacijah združenega dela resnic' 
no odločali o svojem delu in njeg0' 
vih sadovih

Na sklepni plenarni seji so.udeleženci 8. srečanj3 
samoupravljavcev Jugoslavije „Rdeči prapor* 
Kragujevcu sprejeli tudi zaključni dokument- 
njem so se med drugim obvezali, da bodo misli m 
naloge, ki jih je tovariš Tito navedel v intervjuju z3 
Vjesnik, odgovorno uresničevali v svojih sam0 
upravnih organizacijah in skupnostih. Takole piš® v 
dokumentu: Ko smo vsestransko preučili d°Sj" 
danje izkušnje in probleme pri razvijanju delegat' 
skega sistema, menimo, da je potrebno še vecj 
prizadevanje vseh delavcev, delovnih ljudi in obča
nov še posebej -pri uresničevanju naslednjih nalog-

krepiti je potrebno idejnopolitično delovanje v 
prizadevanjih, da bi delovni ljudje v temeljnih in 
drugih organizacijah združenega dela resnično od
ločali o dohodku in da bi združevali svoje delo in 
dohodek z drugimi na načelih vzajemne soodvis
nosti ter odgovornosti za celotno družbeno repro
dukcijo, ki mora imeti samoupravno socialisti0110 
vsebino.

Ko opozarjajo na dosledno uresničevanje načela 
delitve po delu in da morajo biti plani razvoj3 
zasnovani na samoupravnih sporazumih in druž
benih dogovorih, udeleženci srečanja poudarjaj0 
tudi nekatere neposredne naloge pri razvijanj3 
delegatskega sistema v združenem delu. Gre v ptvl 
vrsti za popolno zagotovitev vseh izvirnih prav*3 
delavcev v združenem delu pri ustvarjanju in razpo
rejanju dohodka in tudi za pravico odločanja n3 
vseh ravneh družbene reprodukcije. Potrebno P3 
bo doseči večjo učinkovitost v procesu samoupraV’ 
nega odločanja, pri sprejemanju samoupravnih sp0; 
razumov in družbenih dogovorov ter večjo in boj 
dosledno odgovornost nosilcev javnih in sam0 
upravnih funkcij. Prizadevanja morajo biti usmer' 
jena tudi v krepitev samoupravne delavske kon 
trole, varnosti, družbene samozaščite ter zago
tavljanje večje učinkovitosti inšpekcijskih služb- 
Izboljšati je treba tudi pogoje za delovanje dele
gacij, njihovo krepitev odgovornosti do delovnih 
ljudi in povezovanje med delegacijami. Vključe
vanje kmetijskih zadrug in drugih oblik povezo
vanja združenega dela s kmetijskimi proizvajalci Je 
prav tako med prednostnimi nalogami vseh druž
benih sil.

V svojem poročilu se udeleženci kragujevškeg 
srečanja zavzemajo za resnično samoupravno orga 
nizirane krajevne skupnosti, kjer bodo imeli delov 
ni ljudje in občani neposredno možnost odločanj 
in usmerjanja dela delegacij. Prav tako je nujn° 
potrebno okrepiti napore za uresničenje načela 
samoupravni organiziranosti samoupravnih int. 
resnih skupnosti na vseh področjih, kjer se uresn 
čujejo skupni interesi.

„Kljub pomembnim rezultatom, ki smo jih d0 
segli v razvoju skupščinskega sistema, pa je potrc., 
no še več storiti, da bo odražal bistvo nasj 
samoupravnih družbenih odnosov, ter zagot°vl 
neposreden vpliv delavskega razreda in vseh delov
nih ljudi pri delu delegacij in odločanju o vseh
družbenih vprašanjih,“ je zapisano v sklep«®111 
dokumentu 8. srečanja.

Dokument med drugim govori še o nalogah 1,3

ter o vlogi družbenopolitičnih organizacij pri 
janju delegatskega sistema. „Vse to so naloge tu 
nas — samoupravljavcev,“ se zavezujejo delegatl' 
„Zato se delegati 8. srečanja samo upravIjavc® 
Rdeči prapor odločno zavzemajo, da samoupr3c 
Ijavci, vsi delovni ljudje in občani naše socialisti0 ^ 
samoupravne neuvrščene skupnosti vztrajajo^ 
poti, ki jo inspirira zveza komunistov s tovariše 
Titom na čelu in vodi v prihodnje zmage P 
razvijanju socialističnega samoupravljanja.** ,
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Novembra lani je strokovna 
^zba Skupnosti pokojninskega in 
invalidskega zavarovanja v SR Slo- 
veniji pripravila izredno zanimivo 
gradivo: „Analiza intenzitete inva- 
udiziranja". Skupnost pokojnin
skega in invalidskega zavarovanja je 
Vsekakor imela dovolj tehtnih raz- 
‘°gov, da tako pripravi analitično 
gradivo. Na osnovi ugotovitev bo 
urožno o marsičem izoblikovati 
°cene in tudi ugotoviti, kam naj bi 
sc razvijala bodoča politika te sa- 
nioupravne skupnosti na področju 
invalidskega zavarovanja. In ker 
smo pred razpravo o dograditvi

sistema invalidskega in pokojnin
skega zavarovanja, ne bo odveč, da 
tudi v Delavski enotnosti osvetlimo 
nekatera pereča vprašanja sistema 
invalidskega zavarovanja. To tudi 
zaradi tega, ker je sedaj čas, da 
kritično ocenimo, kaj je na tem 
področju dal reformiram sistem 
invalidke ega in pokojninskega za
varovanja, ki je v veljavi od 1. 1. 
1973. leta dalje. Pa tudi zaradi 
tega, ker je o tej refomii v sindi
katih od 1968. leta pa vse do spre
jetja novih predpisov tekla obširna 
razprava.

To so torej panoge, ki v industriji 
prednjačijo pri nastajanju invalidnosti. 
Ob tem pa še tole: v ladjedelništvu je 
poprečna starost invalidskega upoko
jenca 44 let, v premogovništvu 49 let, 
v industriji gradbenega materiala 51 
let, v črni metalurgiji 48 let, v meta
lurgiji barvnih kovin 47 let itd. Še bolj 
presenečajo podatki o poprečni sta
rosti invalidskih upokojenk iz raz- 
ličnih panog industrije: v industriji 
gumija so stare 40 let, v metalurgiji 
barvnih kovin, industriji obutve in 
usnja, kovinski industriji od 44 do 47 
let itd.

Gre torej za panoge, ki so tehno
loško modernizirane, z novimi obrati 
in torej bržčas z ugodnejšimi delov

nimi razmerami. Kljub temu je inva
lidnost v teh panogah zelo resen pro
blem. Kje je vzrok temu? Ali so 
vzroki zares objektivni?

Oglejmo si po enakem kriteriju le 
neindustrijske panoge:
— gozdarstvo 13,18
— stanovanjska in kom. dejav. 8,91
— kmetijstvo 8,43
— žel. in ost. promet 8,20
— gradbeništvo 4,81

itd.
Poprečna starost invalidskih upo

kojencev znaša od 50 do 52 let, inva- 
lidskih upokojenk pa 46 do 48 let.

Ni dvoma, da bi konkretnejše ana
lize morah usmeriti v vse naprej na-

NEKAJ ZNAČILNOSTI 
V GIBANJIH INVALIDNOSTI 

DELAVCEV
Ni dvoma, da je invalidnost svoje- 

rsten ali vsekakor zelo prepričljiv 
azalec zdravstvenega stanja zapo
rih, razvitosti skrbi za njihovo 

j ayje in za delovno sposobnost, de- 
Vliih razmer in splošnega uveljav

lja humanizacije dela. Invalidnost 
1 samo socialni problem, temveč v 
naki meri ekonomski in politični. 
Nitični zaradi tega, ker kaže, v ko- 

i ai meri je samoupravni sistem 
Ptavljanja z družbeno reprodukcijo 

ccjansko obvladal tudi to področje.
Pvladal zaradi tega, ker je invalid- 

,?st tisto področje socialne politike, 
ler lahko z zavestnimi silami in z or- 

o^izirano aktivnostjo zaustavimo 
atijo, inercijo . . .
Toda najbolje je, če pokličemo na 

P°tr|oč podatke, ki govorijo o stanju 
j11 Problemih. Evidenca in statistika 
T^alidskega in pokojninskega zavaro- 
/njaje tako bogata, daje včasih zares 
^°da, da tako živo govoreče podatke 
f izkoriščamo dovolj za odločnejše 

“kepanje.

ANALIZA, KI PONOVNO OPOZARJA IN ZAHTEVA UKREPANJE...

V stari posodi 
se še vino skisa

Nezadržen porast invalidnosti ob hkratnem povečevanju življenjskega standarda in 
vse modernejšem tehnološkem procesu pa tudi ob vse bolj razviti zdravstveni de
javnosti priča, da nekaj ni v redu s sedanjim sistemom invalidskega zavarovanja

Prvi podatek,kije nekakšna osnova 
za vse druge podatke, je tisti, ki govori 
o gibanju števila invalidskih upoko
jencev glede na število aktivnih zava
rovancev. To je pogostost invalidizi- 
ranja. S tem je neposredno v zvezi 
podatek o gibanju števila invalidskih 
upokojencev v primerjavi s starostnimi 
upokojenci.

Zadnjem desetletju - obdobje 1965 -1974 - so značilna naslednja gibanja:

" ?tevilo aktivnih zavarovancev 
’ jndeksi rasti števila akt. zav. 1965 = 100 

število invalidskih upokojenčev 
indeks rasti invalidskih upokojencev 
stevilo starostnih upokojencev 

__ mdeks rasti starostnih upokojencev
razrncrjg med invalidskimi in starostnimi upo-

1965 1974
542.000 681.00

100 127
31.648 50.493

100 159
72.689 95.824

100 131

30:70 35:65
podatki potrjujejo na-4°raii

invalidnost več kot dvakrat hi- 
r®)e narašča od zaposlenosti;
" invalidnost narašča hitreje kot 

kostno upokojevanje, saj je število 
v„. dskih upokojencev doseglo že 

c kot polovico števila starostnih 
“Pokojencev.
, K temu še en podatek: leta 1965 je 
: 0 na 1000 aktivnih zavarovancev 56 

dskih upokojencev, leta 1974 pa

KAKŠNA JE STRUKTURA 
DELOVNIH INVALIDOV

Navedeni podatki dajejo niti naj
manj razveseljivo podobo o tem, kaj 
se dogaja z zdravjem in delovno spo
sobnostjo zaposlenih. Toda ta podoba 
še ni popolna.

Zlasti so pomembni podatki o sta
rostni strukturi in o poprečni dose
ženi delovni dobi invalidskih upoko
jencev.

kprečna starost invalidskih upokojencev je takale:

invalidskih upokojencev 
invalidskih upokojenk

^°prečna delovna doba 
jnvalidskih upokojencev 
invalidskih upokojenk

. Jorej spet: 7 % vseh zaposlenih gre 
delovnega procesa pred 5Dletom (v 

P°Prečju), ženske pred 46. leti (spet v

1969 1973
50 let 50 let
46 let 46 let

26 let 25 let
20 let 21 let

poprečju). Invalidski upokojenci v 
poprečju izpolnijo 60 % svoje delovno 
dobe.

KAKŠNI SO VZROKI INVALIDNOSTI?
Udeležba posameznih vzrokov — v odstotkih -- za leta 1969 in 1973 je bila:

1969 1973
bolezen 92.25 92.31

' nesreča pri delu 3,85 4,27
^ Poklicna bolezen 0,78 0,45

nesreče izven dela 1,96 2,12
več vzrokov 1.16 1,08

100 100

Bolezni so torej prevladujoč vzrok, 
• raščajo pa nesreče pri delu kot tudi 
^n dela. Majhna pa je udeležba po- 
p fnih bolezni. Prav maj Im a udeležba 

klicnih bolezni opozarja na to, da 
1^. .^odljivi vplivi veliko širši kot tisti, 
ney Po navadi imenujemo ,.poklicne

"kto moramo boleznim, kot glav- 
p ? Urokom invalidnosti posvetiti v 

'Podnje več pozornosti.
Katere so tiste panoge, 

kjer je invalidnost
NAJVEČJA?

PrijK® smemo pa se zadovoljiti z doslej 
ide ta.Zan'nii podatki. Vzroke velja 
tein V Progah, dejavnostih. Tudi o 
Pove stat'stika zavarovanja marsikaj

jToglejrHo najprej industrijo in ru- 
v°- Lestvica panog v industriji in

rudarstvu v zadnjih 5 letih (obdobje 
1969-1973) nam pokaže, katere so 
tiste panoge, kjer na 1000 zaposlenih 
delavcev (torej uporabljamo primerno 
merilo — pogostost) nastaja največ 
delovnih invalidov. Številka za 
označbo delovne panoge pomeni šte
vilo invalidskih upokojencev na 1000 
aktivnih zavarovancev, ki so postali 
invalidi v omenjenem petletnem ob-
dobju:
— ladjedelništvo

proizvodnja in predelava
16,95

premoga
— industrija gradbenega

10,04

materiala 8,71
— črna metalurgija 8,35
— živilska industrija 6,64
— metalurgija barvnih kovin 6.48
— lesna industrija 5,99
— tekstilna industrija 5,60

vedene panoge in zares temeljito raz
iskati, kaj vse povzroča tako pogosto 
in zgodnjo invalidnost.

Analiza skupnosti pokojninskega in 
invalidskega zavarovanja vsebuje tudi 
nekatere konkretnejše podatke iz 40 
delovnih organizacij. Žal gre samo za 
številčne kazalce brez podrobnejših 
analiz o vzrokih. Vsekakor pa je to 
tisti pregled delovnih organizacij, kjer 
bi naj iskali podrobnejše odgovore na 
ta vprašanja, odkrivali vzroke in 
bržčas tudi odnos delovnih organizacij 
do preventive, zaposlovanja, rehabili
tacije itd.

REGIONALNE ZNAČILNOSTI
Podatki kažejo, da so ob približno 

enaki gospodarski strukturi, kar po
meni ob približno enakih delovnih 
razmerah velike razlike v pogostosti 
invalidiziranja. To dokazuje pregled 
regionalnih skupnosti zdravstvenega 
varstva.

Število primerov ugotovljene inva
lidnosti na 1.000 aktivnih zavarovan
cev za'obdobje od 1968 do 1974 
znaša:
Celje
Koper
Kranj
Ljubljana
Maribor
Nova Gorica
Novo mesto

14,82
8,95
8.29 
6,18
9.30 

11,27
8,95

Razlike so več kot 100-odstotne. 
Zato se tudi v tem primeru zastavlja 
vprašanje, kaj je temu vzrok.

KAKŠEN JE
MATERIALNI POLOŽAJ 

INVALIDSKIH UPOKOJENCEV?
Doslej smo opazovali predvsem 

pogostost invalidiziranja in nekatere 
značilnosti glede na vzroke in gibanja 
po dejavnostih oziroma po posa
meznih regijah.

Pri tem pa gre tudi za to, kako ži
vijo invalidski upokojenci. 

Poglejmo,kakšne so poprečne invalidske pokojnine:

Leto Poprečna inv. pok. v % od popreč
1971 790,47 48,64
1972 968,02 50.02
1973 1.150,01 51,31
1974 1.391,25 49,42

Komentar bi bil skoraj odveč. Po
leg tega, da invalidski sistem vsebuje 
določene beneficirane'pogoje v ugo
tavljanju višine pokojnine, pa glede na 
kratko delovno dobo, ki jo ima večina 
invalidskih upokojencev, ni možno ob 
načelu ..pravic po delu“ zagovarjati 
večje odstotke od pokojninske osno
ve. S tem pa vsekakor niso razrešene 
vse negativne socialne posledice, ki 
prizadenejo vsakega invalidskega 
upokojenca.

DRUGE KATEGORIJE DELOVNIH 
INVALIDOV

Z izjemo ocen nastajanja inva
lidnosti po posameznih regijah, kjer

podatki zajemajo vse oblike invalid
nosti: popolni invalidnosti dela- 
nezmožnosti in tudi o invalidnosti II. 
in lil. kategorije, pa je pri vseh drugih 
podatkih analiza omejena samo na 
invalidske upokojence. Vsaj bežno pa 
moramo pogledati še probleme inva
lidnosti II. in III. kategorije.

Število invalidov II. kategorije — 
tistih, ki imajo pravico, da delajo s 
skrajšanim delovnim časom in število 
invalidov III. kategorije - tistih, ki 
imajo pravico do nadomestila razlike v 
osebnem dohodku, ker delajo kot in
validi na delovnem mestu z manjšim 
zaslužkom - je v zadnjih letih izglo
dalo takole:

Indeks
1965 1970 1974 1974/1965

Invalidi 11. 
kategorije 1.754 1.614 2.798 159,52
Invalidi lil. 
kategorije 2.217 3.710 6.258 282,27

Ni potrebno posebej poudaijatf da sistemu invalidskega zavarovanja nekaj

itd.

ti dve kategoriji invalidnosti, zlasti pa 
111. kategorija presenetljivo naraščata!

POTREBNA JE KRITIČNA OCENA 
SISTEMA INVALIDSKEGA 

ZAVAROVANJA
Vsi ti podatki terjajo podrobnejšo 

oceno, denimo, kaj vse to pomeni v 
ekonomskem smislu, kaj to pomeni s 
stališča zaposlovanja, kaj s stališča 
izgube kvalificiranega dela, kaj glede 
potreb po novih stanovanjih za novo- 
zaposlene delavce itd. Nezadržen po
rast invalidnosti ob hkratnem pove
čevanju življenjskega standarda in vse 
modernejšem tehnološkem procesu,ki 
bi moral biti tudi bolj zdrav, ob vse 
bolj razviti zdravstveni dejavnosti, 
namreč vodi k sodbi, da v sedanjem

ni v redu.
Ne bo odveč, da si prikličemo v 

spomin sklepe Skupščine SR Slove
nije, ki je ob razpravi o reformi si
stema invalidskega in pokojninskega 
zavarovanja 23. januarja 1969. leta 
med drugim ugotovila: „Glede na to, 
da sedanji sistem invalidskega zava
rovanja ne stimulira dovolj zmanjše
vanja invalidnosti, so potrebni v bo
dočih spremembah v invalidskem za
varovanju taki ukrepi, ki pomenijo v 
primerjavi z. obstoječo ureditvijo kva
litetno drugačne rešitve." In: „lzva- 
janje kratkoročnega invalidskega za
varovanja, in sicer rehabilitacije in 
zaposlovanja invalidov s pripadajočimi 
denarnimi dajatvami, naj se prenese v 
pristojnost skupnosti zdravstvenega

zavarovanja. V ta namen nmj se spre
menijo tudi predpisi o kritju obvez
nosti tega zavarovanja."

Torej je bila že tedaj znana ocena o 
delovanju sistema invalidskega zava
rovanja, izoblikovane so bile tudi 
smernice za njegovo dograjevanje. 
Toda vse to je ostalo na papirju. 
Konkretna reforma sistema invalid
skega zavarovanja dejansko ni bila iz
vedena. Tako je še sedaj v veljavi si
stem, ki temelji na osnovah, ugotov
ljenih pred 20 leti, ko so bili tako 
socialni kot tudi ekonomski cilji inva
lidskega zavarovanja drugačni, kot so 
danes.

Vse te težnje, vsi pojavi, vse ano
malije, celoten inštrumentarij invalid
skega zavarovanja zgovorno dokazu
jejo, da je združeno delo na tem pod
ročju neorganizirano in brez dejan- 
&ega vpliva.

Zato se bo sedaj, ko smo pred 
nalogo, da uskladimo tudi to področje 
združenega dela in njegovih interesov 
z ustavnimi določili, morda prav 
spomniti vsega tistega, kar je pred 
nekaj leti bilo že rečenega, politično 
sprejetega. Dejstva jasno pričajo o 
tem, da so bili tedanji predlogi racio
nalni, socialno in ekonomdeo vse
stransko sprejemljivi. Toda ta šola nas 
je stala težke denarje in veliko je de
lovnih ljudi, ki so prav zaradi tega 
prizadeti.

Poglejmo samo nekaj dejstev:
— zdravstvena dejavnost oziroma 

zdravstvena skupnost se z invalid
nostjo ukvarja predvsem ali skoraj 
samo tedaj, ko je treba sodelovati v 
invalidski komisiji. Sistem je torej tak, 
da zdravstvo dejansko destimulira, da 
bi se ukvarjalo z prevencijo invalid
nosti;

— delovna organizacija nima niti 
koristi niti škode (ekonomsko gle
dano) če v njenih obratih ob neure
jenih delovnih razmerah ali ob slabem 
varstvu delavci zbolijo, se poškodu
jejo, če pri tem izvzamemo tiste redke 
primere, ko se posamezniki ali organi 
po svoji vesti ih odgovornosti bolj 
odgovorno ukvarjajo z varstvom 
zdravja;

— na dohodek delovne organiza
cije ne vpliva veliko število invalidov;

— samoupravna organizacija inva- 
lidskega zavarovanja, njeno financi
ranje, spremljanje problematike, iz
vršni postopek itd. je vse preveč od
daljeno delovni organizaciji. Vpliv za
varovancev in delovnih organizacij na 
to področje zavarovanja je praktično 
omejen na delo invalidskilt komisij,ki 
pa so pb naravi svojega dela bolj ali 
manj strokoven in zanesljiv delilec 
pravic že invalidiziranim delavcem;

— sistem zaposlovanja in rehabili
tacije še vedno ne pomeni obveznosti 
delovnih organizacij in njihovega 
ekonom&ega in socialnega interesa 
oziroma dolžnosti.

Zato se zastavlja vprašanje, ali ni že 
skoraj skrajni čas, da z ustavnimi me
rili izmerimo veljavni sistem invalid
skega zavarovanja, da bi lahko izobli
kovali boljšega in predvsem bolj 
humanega.

JOŽE TAVČAR
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Znanost — sestavina združenega dela
Na nedavni seji izvršnega komiteja predsedstva CKZK Slovenije 

so ocenjevali razvoj raziskovalne dejavnosti pri nas s stališča 
uresničevanja kongresnih resolucij in stališč 40. seje CK ZKS, na 
kateri so pred približno dvema letoma govorili o tej dejavnosti v 
duhu uresničevanja ustavnih dopolnil.

Gradivo za sejo je pripravila posebna skupina, ki je analizirala in 
ugotavljala predvsem povezavo znanosti oziroma raziskovalne de
javnosti s prakso in predvidela naloge, ki jih morajo izvesti 
družbenopolitične organizacije, predvsem zveza komunistov, na 
tem področju.

Ugotovili so, da je bil na področju povezave znanosti oziroma 
raziskav s prakso dosežen napredek, čeprav še marsikje ni prodrla 
zavest o vpetosti znanosti v prakso. Da bomo to dosegli, je treba 
storiti še marsikaj. Potrebno je na primer bolje načrtovati razisko
valno dejavnost, ki mora izhajati iz razvojnih načrtov temeljnih 
organizacij združenega dela ali njihovih združenj. Pri tem je treba

Komunist “ DE
upoštevati tudi sklepe VII. kongresa ZKS in stališča 40. seje CK 
ZKS. Bolj bi morali tudi upoštevati dosežke domačih raziskovalcev 
oziroma znanstvenikov in se upreti nekritičnemu vnašanju tujega 
znanja in miselnosti v naše organizacije združenega dela. Nekatere 
licence in tehnološke dosežke bomo seveda še vedno „uvažali“, 
vendar bomo pri tem do skrajnosti kritični.

Poseben problem, ki ni le zadeva raziskovalne dejavnosti, je 
neenakomeren vpis študentov na fakultete in visoke šole. Tako je 
kandidatov za študij na ekonomski in pravni fakulteti kar 40 
odstotkov vseh, ki si želijo visokošolsko izobrazbo. Na vseh drugih 
fakultetah bo tako le malo študentov. Kje tiči vzrok? Najbrž v naši 
preveliki usmeritvi v terciarne, predvsem trgovinske dejavnosti. 
Marsikdaj slišimo očitek, da je takšna usmerjenost mladih posledica 
razvoja samoupravljanja, venaar m taKo, saj je kandidatov za vpis

na sociologijo in politologijo komaj dva odstotka. Poleg razcveta 
terciarnih dejavnosti sta vzrok tudi upravljanje in tehnokracija, ki 
ju še nismo dovolj omejili.

Raziskovalno dejavnost in znanost, njun razvoj in s tem v zvezi 
napredek tehnologije in produktivnosti le malokdaj jemljemo kot 
motiv za združevanje dela in sredstev. Tudi to kaže na še vedno 
slab odnos prakse do teh dejavnosti in na pojmovanje znanosti kot 
nečesa, kar ni družbeno najbolj koristno oziroma najbolj po
membno za delovne organizacije in njihov razvoj. Če bi vrednotili 
raziskovalno delo kot nekaj, kar je pomembno za združeno delo in 
njegov razvoj, če ne bi bili pri.tem kratkovidni, bi lahko uresničili 
zastavljene programe razvoja raziskovalne dejavnosti. Ti predvide
vajo razvoj raziskovalnih dejavnosti pri delovnih organizacijah in 
njihovih združenjih kot tudi koncentracijo znanosti za potrebe 
skupnega pomena.

Zveza komunistov kot avantgarda delavskega razreda se zavzema 
za vključevanje raziskovalnih dejavnosti v združeno delo tudi iz 
idejnopolitičnih pobud. Ko bo ta dejavnost resnično povezana s 
prakso, tudi ne bodo več možni odkloni ter „raziskovanje zaradi 
raziskovanja.“

Ob koncu seje so člani izvršnega komiteja in drugi udeleženci ugotovili, da 
že preraščamo miselnost o znanosti kot obliki družbene zavesti, ne pa o 
produkcijski sili. Za nadaljnje premagovanje takšne miselnosti pa bodo 
potrebni še veliki napori- Naloga subjektivnih sil, posebej zveze komunistov 
in posameznih komunistov v združenem delu in drugod je, da si za to 
prizadeva v posameznih konkretnih primerih. Takrat na primer, ko bodo v 
njihovih temeljnih organizacijah menili, da ni časa za razpravo o razvojnem 
programu njihove organizacije, da ne potrebujejo oddelka za razvoj, povezav 
z raziskovalnimi organizacijami itd.

Sklenili so, da analizo, ki jo je skupina začela, še izpopolnijo s 
pregledom dosedanjih dosežkov komunistov na tem področju, da 
ocenijo prizadevanja komunistov v gospodarski zbornici in drugod. 
O gradivu, ki ga je pripravila skupina, naj bi razpravljali ne le v 
raziskovalnih skupnostih v občinah, temveč tudi v osnovnih organi
zacijah ZK. Nekatere organizacije so že prej poslale svoje pri
pombe, stališča in predloge, vendar je bilo teh le malo.

SONJA TRAMŠEK

PROGRAMSKA IZHODIŠČA ZA BODOČE DELO ZVEZE PRIJATELJEV MLADINE SLOVENIJE

Za celovit razvoj mladih
Stane Štemberger, sekretar ZPM Slovenije: »Naša zveza se mora čim- 
prej vključiti v sistem samoupravnih odnosov, ki jih razvijamo v naši 
družbi«

Zveza prijateljev mladine Slo
venije vključuje kot ena najbolj 
množičnih družbenih organi
zacij v republiki v 400 območ
nih društvih in s60 občinskih 
zvezah skoraj 80.000 članov. 
Ko so se minulo sredo sestali v 
Ljubljani delegati konference 
ZPMS, ki bo letos slavila 25-let- 
nico delovanja, je njihova po
zornost veljala predvsem vpraša
nju, kako naj se zveza bolj 
vključi v sistem samoupravnih 
odnosov, ki jih razvijamo v naši 
družbi. O tem in o programskih 
izhodiščih za nadaljnje delo 
zveze prijateljev mladine Slove
nije je tekel tudi naš pogovor z 
njenim sekretarjem Stanetom 
Štembergeijem, ki je dejal:

— Glavne strateške točke 
bodoče aktivnosti ZPM Slove
nije vsebuje dokument o pro
gramskih izhodiščih zanadaljnje 
delo, ki smo ga sprejeli na ne
davni konferenci. V njem je 
jasno opredeljena družbena vlo
ga naše organizacije, ki je vse 
prej kot ljubiteljska, kakor si 
danes še mnogi predstavljajo.

— Dokument je strategija, iz
kušnje pa so pokazale, da je

bilo v delu društev prijateljev 
mladine v zadnjem času veliko 
slabosti.

— ,Res je, dosedanje slabosti 
delovanja naše organizacije so 
se odražale v prešibkem povezo
vanju -s samoupravnimi skup

nostmi, povsem pa še niso zaži
vela delegatska razmerja. V 
SZDL Slovenije smo pred ča
som sprejeli več dokumenotv, 
ki so izjemnega pomena za da
našnji družbeni trenutek, ven
dar jih vsi po vrsti prepočasi 
uresničujemo. Pri tem posebej

mislim na vlogo zveze pionirjev, 
na akcijo za izenačevanje mož
nosti za vzgojo in izobraževanje 
vseh otrok itd. Nedvomno je pri 
tem glavna ovira prešibka orga
niziranost naših društev v kra
jevnih skupnostih. Zato bo 
osnovna naloga občinskih zvez, 
da skupno s SZDL in ZSMS po
živijo in ustanoyijo nova dru
štva prijateljev mladine v sle
herni krajevni skupnosti. Pre
malo aktivni pa smo bili doslej 
tudi pri uveljavljanju celo
dnevne šole, ki bi po našem pre
pričanju morale predstavljati 
družbene, kulturne in delovne 
centre za organizirano izrabo 
prostega časa v pionirskih sa
moupravnih skupnostih.

— Katere naloge še vsebujejo 
programska izhodišča, ki ste jih 
sprejeli na konferenci ZPM Slo
venije?

— Med njimi naj omenim 
najbolj pomembno: utrjevanje 
mentorske vloge zveze pionirjev 
pri uresničevanju dogovorov z 
zvezo socialistič le mladine. 
Brez sodelovanja z njo si ne mo
remo predstavljati dejavnosti 
naše zveze. Skupnih nalog je

precej, v ospredju pa je prav go
tovo razvijanje revolucionarnih 
tradicij iz časov NOB med pio
nirji in mladino. Seveda pri tem 
ne smemo prezreti tudi drugih 
nalog, ki nas čakajo. Predvsem 
si bomo prizadevali hitreje ure
sničiti obveznosti na področju 
socialne, kulturne in delovne 
vzgoje. Pri tem bodo imele po
membno vlogo samoupravne in
teresne skupnosti in vse druž
bene organizacije, ki vzgajajo in 
usposabljajo predšolsko in šol
sko mladino.

L VIRNIK

DUŠAN PETROVIČ-ŠANE, 
predsednik konference 
SZDL Jugoslavije, na seji 
predsedstva tega organa:

Titove besede nas obvezujejo, 
da se bolj konkretno in odloč
neje kot doslej lotimo reševanja 
vseh tistih na prvi pogled drob- 
nih, a vendar nadvse pomembnih 
problemov, ki skupno predstav
ljajo vsebino družbenega in ma
terialnega položaja delavca in 
občana. Pri tem mislim tako na 
vprašanja v zvezi z življenjskimi 
stroški, cenami na naših tržnicah 
in stanovanjskimi razmerami kot 
tudi na sposobnost družbe, da 
učinkovito in dovolj hitro ukre
pa proti vsem nepravilnostim,ki 
jih na svoji koži najbolj občutijo 
naši delovni ljudje. Zdi se mi, da 
bi morali proučiti celoten sistem 
reševanja pritožb, o katerih je 
govoril tovariš Tito, ob tem pa 
najti poti, da bi postal bolj učin
kovit. Pri tem bi morali družbe
na in delavska kontrola prevzeti 
največ dela in odgovornosti. 
Vsekakor je najpomembnejše, da 
v družbi gradimo take odnose, 
da nepravilnosti, do katerih pri
haja, rešujemo tam, kjer se le-te 
pojavljajo.

Mislim, da moramo v bodoče

posvetiti precejšnjo pozornost 
problemom bogatenja in poja
vom neupravičenih socialnih 
razlik. Titova opozorila o neak
tivnosti pri odkrivanju izvirov 
premoženja imajo velik družbeni 
pomen. Socialnih razlik, ki ne 
temeljijo na delu in prizadeva
njih, ne moremo dovoljevati v 
naši družbi. Prav tako se mora
mo dosledno boriti za uresniče
vanje načel nagrajevanja po delu. 
Sleherno delo, ustvarjanje in 
prizadevanje je treba nagraditi in 
strogo ločiti od nedela, pojavov 
parazitstva in bogatenja na tuj 
račun.

INŽ MILOVAN ZIDAR, re
publiški sekretar za kmetij
stvo, gozdarstvo in pre
hrano, na občnem zboru 
sekcije kmetijskih novinarjev 
pri Društvu novinarjev Slo
venije:

S sprejemom družbenega do
govora o razvoju kmetijstva in 
živilstva dobiva slovensko kme
tijstvo nove zelo odgovorne na
loge. Od delovnih ljudi v kme
tijstvu pričakuje družba, da bo

do pridelali dovolj hrane za po
trebe prebivalstva in še za izvoz. 
Kmetijstvo naj bi v prihodnjem 
obdobju povečalo blagovno 
menjavo s tujino in prispevalo k 
zmanjšanju našega zunanjetrgo
vinskega primanjkljaja. Zato go
vedoreja ostaja še naprej naj
pomembnejša kmetijska panoga- 

V Sloveniji naj bi dali pouda
rek tudi rastlinski proizvodnji, 
vendar naj bi se prej dogovorili, 
kje bomo kaj pridelovali. Severo
vzhodna Slovenija, ljubljanska 
kotlina, celjsko območje in še 
nekateri predeli naj bi se ukvar
jali s poljedelstvom, hribovitejši 
pa z živinorejo itd. Rastlinska 
proizvodnja naj bi se povečala 
nekoliko hitreje kot celotna 
kmetijska proizvodnja. V na
slednjem obdobju bi morali 
biti tudi bitko za bolj kako
vostno krmo. Hitreje bo treba 
napredovati tudi v sadjarstvu, 
zlasti pri pridobivanju novih 
površin za kmetijstvo. Za melio
racije in komasacije so predvi
dena precej višja sredstva kot 
doslej.

izvršni svet Črne gore

Odgovornost za zamude
Prekoračitve rokov in cen pri gradnji objektov izvirajo predvsem iz 
subjektivnih slabosti

Za izboljšanje strukture in 
učinkovitosti gospodarjenja, s 
tem pa tudi hitrejšega razvoja 
Črne gore je bistvenega po
mena, da bi čimprej začeli 
obratovati cementarna Plevlje, 
ladjedelnica „Veljko Vlahovič41 
v Bijeli, novi obrati industrije 
gradbenih strojev „Radoje Da- 
kič“ in tovarna za predelovanje 
aluminija v Titogradu, potem 
pa še rudnik Brskovo, hidro
elektrarna Mratinje in seveda 
proga Beograd—Bar.

Na razgovoru, ki ga je pri
pravil izvršni svet Črne gore, 
sodelovali pa so še predstavniki 
občin, organizacij združenega

dela, gospodarske zbornice m 
bank, so ugotovih, da dela na 
teh objektih še vedno ne pote
kajo tako, kot je bilo dogovor
jeno. Res je, da so se zaradi 
objektivnih vzrokov spremenili 
tako roki kot cene gradnje, ven
dar bistveni vzroki zamud, za
radi katerih je v zdaj še neakti- 
viranih investicijah zamrznjenih 
kar 7 milijard dinarjev, izvirajo 
iz subjektivnih slabosti. Še več: 
temu smo priče tudi v sedanjem 
času, ko se marsikje odločajo 
za investicijske programe, ne da 
bi bili nanje dobro pripravljeni 
in da bi jih bili sposobni tudi 
financirati, ampak se raje zana
šajo, da jih bodo reševali drugi.

Drugače rečeno: videti je, da 
izkušnje iz preteklosti še niso 
vseh izučile, da je treba spošto
vati sprejete dogovore,- če no
čemo, da bodo novo zgrajeni 
objekti nerentabilni že na za
četku, oziroma da bodo pet ali 
več let poslovali ob vnaprej pla
nirani izgubi, kot jo napovedu
jejo za elektrarno Plevlje.

Dogovorjeno investicijsko 
politiko, katere osnova je stabi
lizacija, moramo spoštovati. 
Zato bo treba napraviti kirurški 
rez v vseh primerih, ko gre za 
konkretno odgovornost in ne 
glede na to, kdo je tisti, ki naj 
bi odgovarjal.

V. S.

OD SOBOTE T DO SOBOTE

DOBIČKARSTVO NE SME 
BITI CILJ TRGOVANJA

Če bi med številnimi političnimi dogodki minu
lega tedna izbrali tiste, ki so bili najbolj odmevni in v 
sedišču pozornosti, potem bi se kaj lahko odločili 
za zelo ostre in dosledne razprave o naši zunanji 
trgovini in zunanjetrgovinskih organizacijah. Na 
dnevni red sojih postavili predsedstvo CK ZKS, trije 
zbori hrvaškega sabora, izvršni komite predsedstva 
CK Srbije in ne po naključju tudi vodstvo ZK 
Beograda, kjer se odvija štiri petine jugoslovanske 
zunanjetrgovinske dejavnosti. Vse te razprave bi 
smeli oceniti kot temeljit uvod za oblikovanje stališč 
v predsedstvu CK Jugoslavije, ki bo v kratkem o tem 
področju dejavnosti obširneje spregovorilo.

Dosedanje ocene so potrdile, da z ustavno pre
obrazbo zunanjetrgovinske dejavnosti močno zaosta
jamo, da je to specifično področje dejavnosti še 
močno ločeno od združenega dela in prav zaradi 
tega tudi obremenjeno s kratkoročnimi, pogosto 
zgolj dobičkarskimi posli, privatizacijo in mnogimi 
nečednimi pojavi, med katere sodijo zlorabe vseh 
vrst. Primeri iz sodne prakse, kije v zadnjih dveh 
letih postala na tem področju ostrejša, zgovorno 
kažejo, da se najtežji primeri gospodarskega krimi
nala dogajajo prav v zunanjetrgovinski dejavnosti. Ni 
naključje, če so vse ocene vsebovale zahtevo, daje 
treba prvenstveno skrb posvetiti kadrom v zunanji 
trgovini in odstraniti iz nje tiste, ki s svojim delom 
ogrožajo koristi našega gospodarstva, njegov ugled in 
splošne družbene interese. Ne potrebujemo dobič
karsko usmerjenih manipulantov in mešetaijev, pač 
pa sposobne, samoupravljanju privržene delavce, ki 
bodo znali zastopati dolgoročne koristi gospodarstva 
in bodo tudi v zunanji trgovini, še posebej v ne
uvrščenem svetu ambasadorji našega ugleda in tistih 
načel, kijih sprejemamo kot svojo temeljno osnovo 
v menjavi in preobrazbi ekonomskih odnosov v 
svetu.

Nemara je bila sorodna tem vprašanjem tudi

razprava na seminarju o inventivni dejavnosti v
našem ožjem slovenskem prostoru, pri kateri 50
sodelovali tudi sindikati. Njen odmev bo zaradi
številnih prepričljivih ugotovitev in napotkov gotovo 
tudi jugoslovanski. Tudi tukaj smo zaradi premajh
nih spodbud, posluha in razumevanja močno pod
vrženi stihiji različnih zunanjih vplivov, zelo slabo pa 
organizirani, da bi znali naše inventivno znanj6 
koristneje uporabiti doma. Vsekakor je inventivna 
dejavnost ena temeljnih sestavin naših prizadevanj za 
večjo storilnost in hkrati priložnost za takšno orga
nizacijo našega znanja, s katerim se bomo lahko 
povezovali z razvojem sodobne tehnološke revolucij6
v svetu in ga posredovali zlasti tja, kjer ga nimajo 
dovolj. Najbrž so razpravljavci uspeli opozoriti na to, 
da postaja inventivna dejavnost temeljno strateško 
vprašanje našega dolgoročnega razvoja.

Prispevek organizatorjev razmišljanj in razprav o 
inventivni dejavnosti prihaja ob pravem času. P° 
svoje izpolnjuje del tistih načel in sklepov, ki jih j6 
sprejelo zdaj že tradicionalno posvetovanje samo
upravljavcev pod geslom „Rdeči prapor" v Kragu
jevcu. Velik del samozavesti našega delavskega raz
reda se more in se lahko napaja iz lastnega znanja in 
sposobnosti, če bomo znali inventivno dejavnost 
organizirati kot množično samoupravno gibanje de
lavcev.

Naj omenimo, da je bilo v skladu s pozivi za 
poglobitev samoupravnih odnosov, ki še vedno pri' 
bajajo kot odmev na izjave tovariša Tita, tudi v 
Sloveniji precej političnih dogodkov in akcij- ^ 
minulih dneh, če izločimo samo dva dogodka, je bila 
pomembna razprava o organiziranosti samoupravnih 
interesnih skupnosti v izvršnem odboru RK SZDL, * * * * v 
\odstvu skupnosti slovenskih občin pa ocena stanja 
in odnosov v krajevnih skupnostih. Torej dovoS 
ocen, sklepov in spodbud, ki zavezujejo.

D- V-

v
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^JDI KROPIVNIK O RAZPOREJANJU IN GIBANJU OD V LANSKEM IN LETOŠNJEM LETU

Temeljno merilo — 
rezultati gospodarjenja

Meto OD so lani rasli počasneje kot prispevki, pogodbene in zakonske obveznosti — V po
prečju v 13 samoupravnih sporazumih kršitve meril - Če kolektiv želi boljše OD, mora naj
prej bolj učinkovito gospodariti

Pravici do razporejanja do
hodka in delitve sredstev za 
osebne dohodke sta med naj
bolj pomembnimi samoupravni- 

pravicami delavcev, saj na 
njiju temelji v dobršni meri 
tako reproduktivna sposobnost 
gospodarstva kot vse oblike po- 
rabe. Le-te seveda tudi vplivajo 
na ,.življenjsko moč“ gospodar
skih organizacij. Zavoljo tega je 
odločanje o teh dveh vprašanjih 
sila odgovorno delo — prav pri 
tem pa doslej nismo imeli naj
bolj srečne roke. Zlasti pri 
osebnih dohodkih se je bolj po
znal vpliv naraščanja življenj
skih stroškov kot pa rezultati 
učinkovitosti gospodarjenja. 
Resda so na odstopanja od za
črtane rasti osebnih dohodkov 
vplivali tudi dokaj ostri pogoji 
gospodarjenja, saj marsikatera 
TOZD ni ustvarila dovolj sred
stev za tolikšno povišanje oseb
nih dohodkov, kot si ga je pri
voščila v minulem letu, glede na 
rast življenjskih stroškov. Pone
kod so torej delili za osebne do
hodke več sredstev, kot bi 
smeli, to pa je bil razlog, zavo
ljo katerega smo se obrnili na 
Rudija Kropivnika, direktorja 
Centra za samoupravno spora
zumevanje o razporejanju do-

odka in delitvi sredstev za 
°sebne dohodke, da bi komen- 
tiral rast osebnih dohodkov lani 
in spoštovanje določil resolu- 
cije, republiškega družbenega 
dogovora in samoupravnih spo
razumov, ki urejajo to vpraša
nje.

V minulih dneh so sindikati, 
republiška zbornica in sekreta
riat za delo skupaj organizirali 
posvete za predstavnike sindika
tov in izvršnih svetov občin. 
Namen posvetovanj je bil pre
verjanje spoštovanja samouprav
nih sporazumov o delitvi do
hodkov in OD? “

>,Pripravili smo štiri posvete 
*n zajeli vse slovenske občine. 
Tekoče spremljanje problema
tike je pokazalo, posveti pa po
trdili, da navsezadnje neto oseb
ni dohodki niso tako zelo na- 
rasli. Tako so v lanskih prvih 
devetih mesecih v strukturi 
družbenega proizvoda bruto 
osebni dohodki za 2,5 odstotka 
Večji kot v letu poprej, od tega 
Pa prispevki za 1,5 odstotka. 
Tako so se neto osebni dohodki

povečali le za 1 odstotek, kar 
pomeni, da so na reproduktivno 
sposobnost gospodarstva mno
go bolj slabo vplivali prispevki 
ter zakonske in pogodbene ob
veznosti kot pa osebni dohodki. 
Zavoljo tega bi moral dati pod 
drobnogled vse vrste porabe; 
takšna analiza naj bi bi osnova 
za praktične ukrepe in to ne le 
glede rasti osebnih dohodkov. 
Seveda pa ne trdim, da v neka
terih delovnih organizacijah 
niso napak razporejali ustvarje
nih sredstev/1

„V katerih podjetjih so torej 
kršili samoupravno določena 
merila za razporejanje? “

„Tretji in četrti člen republi
škega družbenega dogovora o 
razporejanju dohodka in meril 
za delitev sredstev za osebne 
dohodke podrobno določata 
merila V skladu s tema členo
ma so kršitelji vse TOZD in 
OZD, kjer so osebni dohodki 
rasli hitreje kot življenjski stro
ški, ob tem pa v teh organizaci
jah združenega dela niso ustrez
no izboljševali razmerja delitve 
v korist skladov. Po podatkih za 
lanskih prvih devet mesecev so 
v poprečju kršili družbeni dogo
vor udeleženci 13 samouprav
nih sporazumov od 40, kolikor

Kajpak so že dlje znane po
dražitve, do katerih je prišlo 
med gradnjo nove cementarne v 
podjetju Salonit Anhovo. Zad
nja predračunska vrednost inve
sticije je presegla znesek 1,8 
milijona dinarjev, kar je za pri
bližno 70 odstotkov več, kot je 
znašal predračun sredi leta 
1974. Zavoljo'močnih inflacij
skih gibanj takšne podražitve 
sicer niso nenavadne, pozornost 
pa zbuja podatek, da seje grad
nja v dobrih 18 mesecih podra
žila skoraj za trikrat, domača 
oprema z montažo vred pa več 
kot za dvakrat. Ob tem se je 
uvožena oprema podražila za 4 
odstotke, uvozne dajatve pa za 

.15 odstotkov. Najbolj so se po
večali tisti stroški, za katere 
investitor ni imel v rokah po-

jih je v Sloveniji. Le-ti bodo 
morali svoja merila uskladiti z 
dogovorjenimi okviri, kolikor se 
pač — ob bilanci - še da.“ 

„Kljub umirjanju v zadnjem 
času so vendarle še očitne tež

nje po povečevanju osebnih do
hodkov v letošnjem letu ...“ 

„Težnje so še, vendarle ni 
razloga, da bi uveljavljali takšno 
politiko osebnih dohodkov, kot 
smo jo predlani, ker se je med
tem umirila tudi inflacija Ven
darle pa bo treba takoj na za
četku uveljaviti nekatere proti
ukrepe — omenjena posvetova
nja že sodijo mednje — s kateri
mi naj bi obrzdali rast osebnih 
dohodkov, da bi naraščali v me-

godb s fiksnimi cenami. Seveda 
brez natančnih izračunov in 
analiz stroškov ni možno trditi, 
koliko sredstev se je neupravi
čeno prelilo iz ene dejavnosti v 
drugo. Bi pa bilo zelo koristno, 
če bi s takšnimi analizami po-

Vrednost izmenjanega blaga 
lani je po tržaškem avtonom
nem računu dosegla 18 milijard 
528 milijonov lir. Pri tem je 
bilo gibanje v glavnem uravno
vešeno, saj je izvoz s tržaškega 
na sosedno območje čez mejo

jah določil resolucije o družbe
noekonomskem razvoju. Ta pa 
postavlja merilo za dehtev sred
stev za osebne dohodke rezul
tate gospodarjenja kot temeljno 
določilo/1

„Kaj svetujete kolektivom, ki 
bi radi povečali osebne do
hodke? “

„Predvsem naj ugotovijo, s 
katerimi ukrepi bi lahko tako 
izboljšali svoje gospodaijenje, 
da bi jim doseženi rezultati do
voljevali povečati osebne do
hodke in naj te ukrepe tudi uve
ljavijo. Sem sodi tudi dogovor z 
družbenopohtičnimi skupnost
mi o spremembah pogojev go
spodarjenja, kot je uveljavljanje 
različnih olajšav in podobno, da 
bi se gospodarski položaj takš
nih delovnih organizacij izbolj
šal, s tem pa tudi možnosti za 
povečevanje osebnih dohodkov. 
Lahko tudi predlagajo skupnim 
komisijam samoupravnih spora
zumov spremembe svojih meril 
za razporejanje dohodka in deli
tev sredstev za osebne dohodke. 
Vsekakor pa velja, da bodo mo
rala biti merila posameznih 
TOZD in OZD poslej povsem 
usklajena s samoupravnimi in 
družbenimi merili/1

stregli delavcem v združenem 
delu, da bi lahko imeli večji 
vpliv na porabo investicijskih 
sredstev in na vedenje nekaterih 
partnerjev pri realizaciji inve
sticij .

R.B.

dosegel 9 milijard 372 milijo
nov, uvoz pa 9 milijard 156 
milijonov lir. V uvozu na tr
žaško področje so lani prevla
dovale pošiljke goveje živine in 
govejega mesa. V izvozu pa so 
prevladovali tehnični izdelki.

V. B.

B. RUGELJ

TRIKRATNA PODRAŽITEV GRADBENIH DEL, DVAKRATNA OPREME

CENA CEMENTARNE
Postreči je treba s točnimi podatki o stroških in zagotoviti večji vpliv 
delavcev na porabo investicijskih sredstev

LJUBLJANA

Maloobmejni promet

Slabo izkoriščamo 
sredstva 
in delo

Gospodarsko slabo raz
vite države, ki si prizade
vajo kar najhitreje premo
stiti zaostalost in se uvrsti
ti med gospodarsko in še 
zlasti industrijsko razvitej
še dežele, morajo pravilo
ma ta prizadevanja plačati 
z visokimi stopnjami infla
cije.

Jugoslavija pri tem nika
kor ni izjema, saj je v mi

nulem 20-letnem obdobju 
zabeležila stanovitno rast 
družbenega proizvoda z 
zelo visoko stopnjo dobrih 
7 % letno. Vendar pa je 
bila v vsem tem obdobju 
njen stalni spremljevalec 
nestabilnost gospodarskih 
gibanj in tokov. Naše ma
terialne sile in potenciali 
so se razvijali v razmerah, 
za katere je značilna viso
ka rast cen pa tudi pogosta 
— sicer nujna — prerazdeli
tev dohodka in družbenega 
proizvoda. Posledica spre
memb v delitvi pa je seve
da nestabilen gospodarski 
razvoj, zlasti kar zadeva 
kakovostno plat rezultatov 
gospodarjenja.

Tako kot nagel razvoj 
materialnih sil izpričuje ve
liko moč našega družbene
ga in gospodarskega si
stema, pa po drugi strani 
visoka inflacijska rast in 
nestabilnost zasenčiijeta 
prej omenjene rezultate. 
Obenem dokazujeta, da 
kot je pred nedavnim v 
razgovoru z novinarjem 
uredništva enega izmed 
beograjskih časopisov dejal 
predsednik skupščine 

- SFRJ Kiro Gligorov — pač 
nismo dovolj razvijali in iz
koriščali spodbudnih ele
mentov našega sistema ozi
roma da gre za neprimerno 
vedenje nekaterih dejavni
kov v našem samouprav
nem sistemu.

Razčlenitev vzrokov 
omenjenih nespodbudnih 
gospodarskih pojavov in 
tokov je še kako aktualna. 
V obdobju 1971 — 1975 
so namreč vse cene skupno 
narasle kar za dvakrat. 
Hkrati je rast izvoznih cen 
znašala 92,5 %, a uvoznih 
nekaj več kot 101 %. To 
pomeni, da so cene v jugo
slovanskem gospodarstvu v 
navedenem obdobju nara
sle dvakrat bolj kot na ino
zemskih trgih.

Seveda bi bilo zgrešeno 
zadovoljiti se z uvodoma 
omenjeno ugotovitvijo, češ 
daje visoka rast inflacije in 
cen normalen pojav v drža
vah, ki se hočejo čim hi
treje izkopati in nerazvito
sti. Če bi se namreč zado
voljili s takšnim utemelje
vanjem, bi demobilizirali 
vse tiste družbene sile, ki si 
v stabilizacijskem progra
mu in z njim povezanimi 
aktualnimi družbenimi 
akti prizadevajo za stabili
zacijo trga in cen.

Kiro Gligorov meni, da 
bi morali ugotoviti glavne 
vzroke, ki ob sicer spod
budnem materialnem raz
voju povzročajo tako viso
ko nestabilnost. Po njego
vem gre predvsem za dva 
vzroka. Osnovni je slaba 
ekonomija dela in sredstev. 
Težnja k nazadovanju pro
duktivnosti in dolgotrajno 
slabo gospodaijenje z mi
nulim delom, se pravi z 
akumulacijo (lastno ali 
sposojeno v tujini), ne
dvomno prispevata k na
stajanju visokih proizvod
nih stroškov oziroma, k 
višji rasti cen, kot pa jo za
znamujejo narodna gospo
darstva nekaterih drugih 
držav.

Čeravno je stabilizacija 
dolgoročna naloga, tudi na 
daljši rok v Jugoslaviji ne
bomo dosegli vidnejšega 
napredka, če ne bomo si
stema, politike in pred
vsem vedenja vseh dejavni
kov usmerili prav v ustrez
nejše organiziranje in izra
bo dela in sredstev.

K stabilnejšim gospodar
skim gibanjem in tokovom 
bo nedvomno pripomoglo 
tudi spreminjanje struktu
re gospodarstva in še zlasti 
industrije v korist bazičnih 
dejavnosti in proizvodnje 
surovin kot tudi gospodar
nejše in smotrnejše nalaga
nje investicijskega denarja

Tudi ko poudarjamo po
trebe po krepitvi konku
renčnosti našega gospodar
stva na zunanjih trgih, se 
hočeš nočeš vračamo k 
osnovnemu vzroku nesta
bilnosti — k nizki produk
tivnosti in negospodarne
mu ravnanju tako z mate
rialnimi kot denarnimi 
sredstvi.

Očitno je, da bo prav 
prizadevanje za višjo pro
duktivnost ter za boljšo iz
rabo dela in sredstev naše 
najučinkovitejše orožje v 
boju proti inflaciji in viso
kim cenam v tem in v na
slednjih letih.

NANDE ŽUŽEK

_______________________J

Kidričevo

Milijonski
prihranek

drugega. Pripravijem so že tudi novi 
stabilizacijski programi za leto 
1976, o katerih bodo v kratkem 
spregovorili delavci na zborih de
lavcev!

F. M.

Med delovne organizacije v pt 
občini, ki so bile najuspešne 

ha področju izvajanja sprejetih s 
haizacijskih programov v letu 19' 

tudi delovni kolektiv TGA 
dričevo.

M TOZD tovarna glinica so pri- 
htanili kar 23.000 ton premoga, 
”55 ton mazuta, ter 356.586 kub. 

htetrov mehke vode in 65.100 kg 
°h- To je zasluga prav vseh članov 

*£lektiva te TOZD, ki si je ob iz- 
“atni pomoči svojih novatorjev pri- 
^deval čimprej odpraviti različne 
Pomanjkljivosti, med katere sodi 

di prekomerna poraba surovin, 
Nacionalno trošenje energije in

LJUBLJANA

Iskra v 
Ekvadorju

Nedavno tega je v Ekvadorju 
uspešno stekel montažni trak v lani 
ustanovljenem mešanem jugoslovan- 
sko-ekvadorskem podjetju Iskra- 
emec, v katerem je Iskra zagotovila 
tehnologijo in 49 odstotkov potreb
nega kapitala. V tem podjetju bodo 
sprva montirali, kasneje p" vse bolj 
tudi izdelovali električna ročna 
orodja. Ob polni izkoriščenosti ka

pacitet - predvidena je tudi gradnja 
nove proizvodne hale - naj bi v 
Iskraemec izdelovali kakih 40 tisoč 
vrtalnih in brusilnih strojev letno. 
Ta količina bo zadoščala potrebam 
po tovrstnem orodju na trgih dežel 
tako imenovanega Andskega pakta, 
v katerem so poleg Ekvadorja tudi 
Venezuela, Kolumbija, Peru, Čile in 
Bolivija. Na trgih teh dežel sije me
šano podjetje že pridobilo pravico 
do prodaje ročnih vrtalnih orodij.

R. B.

LJUBLJANA

Dobički 
na tujem

Zakonodajalci že precej časa pri
pravljajo zakon o opravljanju gospo

darskih dejavnosti OZD v tujini, pri 
katerem je, kot kaže, največ nespo
razumov v zvezi z obveznostjo pre
našanja njihovih deviz v matične or
ganizacije v državi Od 100 dolarjev 
doseženega dobička po vseh obdav
čenjih v tujini pride pri prenosu v 
našo državo po še enkratnem obdav
čenju le 27 dolarjev. Če upošteva
mo, da naša država nima dovolj ka
pitala, da bi ga oplajala v tujini, pač 
pa da ustanavljamo podjetja v tujini 
predvsem zavoljo ugodnejše prodaje 
naših proizvodov na tujem, je plače
vanje takih davkov na dobiček pre
drago. Hkrati pa za širjenje osnovnih 
nalog v tujini najpogosteje ni dovolj 
obratnih sredstev in osnovnega kapi
tala. Mnogo bolj upravičeno bi bilo 
ta, največkrat skromni dobiček vla
gati v povečanje prodaje lastnih pro
izvodov, v kooperativno proizvod
njo ali kaj podobnega.

V. O.

POLJČANE

Uspešni v 
stabilizaciji

V slovenjebistriški občini se OZD 
EMI iz Poljčan uvršča med tiste de
lovne organizacije, ki so v prizadeva
njih za stabilizacijo najbolj uspešne. 
Njeno gospodarjenje je uspešno vsa 
zadnja leta. Samo v zadnjem, gospo
darsko dokaj težavnem letu za ve
čino podjetij, so v EMI povečali ce
lotni dohodek v primerjavi z letom 
poprej za domala tretjino. Hkrati so 
močno razširili krog kupcev po vsej 
državi pa tudi na tujem. Podjetje 
izvaža šele tri leta, v tem času pa je 
izvozne uspehe petkrat povečalo: 
lani je z izvozom, predvsem na trge 
vzhodnoevropskih dežel in dežel v 
razvoju, iztržilo 16 odstotkov celot

nega dohodka. Ob dobrem gospo
darjenju z ustvarjenimi sredstvi je 
kolektiv EMI moderniziral proizvod
njo ter razširil proizvodne zmoglji
vosti Pred koncem je tudi gradnja 
novih proizvodnih in upravnih pro

storov, še v letošnjem letu pa bodo 
modernizirali staro proizvodnjo, raz
širili lakirnico in zgradili oddelek za 
galvaniko. y
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RAZGOVOR O REKREACIJI DELAVCEV

POREČ SE PONUJA
Pred dobrima dvema mesecema je naše uredništvo pripravilo 

razgovor za „okroglo mizo“ na temo zdravstvena rekreacija delav
cev v sodelovanju z republiškim svetom Zveze sindikatov Slovenije 
in turističnim podjetjem Plava laguna iz Poreča. Na razgovoru je 
bilo izrečenih veliko pobud, kako zainteresirati delovne orga
nizacije, da bi kar največ svojih delavcev poslale na tako imenovano 
preventivno zdravstveno rekreacijo.

So pobude padle m plodna tla? To je bila tudi osnovna tema 
pogovora s STANETOM GRIUEM, znanim turističnim delavcem 
in predstavnikom Plave lagune v Ljubljani.

,.Vprašanje za začetek: kakš
ne rezultate je dala okrogla 
miza? “

..Razgovor za okroglo mizo o 
programirani zdravstveni re
kreaciji delavcev je vzbudil pre
cejšnje zanimanje zlasti med 
slovenskimi zdravstvenimi de
lavci in posameznimi sindikal
nimi delavci, ki v delovnih orga
nizacijah skrbijo za rekreacijo 
in dopuste delavcev. Prav ob 
koncu prihodnjega tedna se bo 
v Poreču zbralo več kot sto 
slovenskih zdravnikov, kjer se 
bodo imeli možnost seznaniti s 
programirano zdravstveno re
kreacijo v Plavi laguni."

„Kako pa so reagirale osnov
ne sindikalne organizacije? “

„Za takšno obliko rekreacije 
so doslej pokazale zanimanje tri 
večje slovenske delovne organi
zacije, in sicer Kolinska iz Ljub
ljane, Ravenska železarna in ru- 
darsko-energetski kombinat iz 
Velenja. Glavni problem, s kate
rim se srečujejo, je finančni. 
Pojavlja se vprašanje, ali naj bi 
delavci za to izkoristili redni 
letni dopust, ah pa bi jim mo
rah za to odobriti izredni do
pust. Menim pa, da odhod de
lavcev na zdravstveno rekreacijo 
ne bi smel biti problem, saj je 
zdrav delavec na delovnem 
mestu največja vrednost. Tudi

cena za to ni visoka: komaj 125 
dinarjev na dan, mimo tega pa 
smo podaljšali zdravstveno re
kreacijo delavcev še na april in 
maj. Povedati moram, da je ta 
cena trikrat nižja kot cena 
oskrbnega dne pri kurativnem 
zdravljenju."

„Ker je Plava laguna pred
vsem hotelsko podjetje, nas po
sebej zanima, kakšne možnosti 
nudite delovnim kolektivom za 
organizacijo dopustov v letošnji 
sezoni? “

V Plavi laguni imamo veliko 
različnih objektov, od avto- 
campov, bungalovskih naselij 
do hotelov A kategorije. Tudi

IZOLA

Priznanje ob jubileju
Ob 30. obletnici osvoboditve je kar 78 komunistov v Izoli 

proslavilo trideset in več let dela v organizaciji. Ob tem visokem 
jubileju jim je čestital sekretar občinske konference Zveze komu
nistov Marjan Miklošič (na sliki),kije poudaril njihove zasluge vboju 
za graditev samoupravne socialistične skupnosti. Ju bilantom se izro
čili knjigo 30 let samoupravljanja v socialistični Jugoslaviji. - Tekst 
in foto: Žika Jovičič

cene so različne, in sicer od 61 
dinarjev v predsezoni, do 356 
dinarjev dnevno v glavni sezoni. 
Menim pa, da so naše cene zelo 
sprejemljive, še posebej če de
lovna organizacija izkorišča 
naše objekte 100. in več dni v 
letu. V tem primeru bi znašala 
poprečna cena v glavni dopust
niški sezoni od 120 do 150 
dinarjev dnevno na osebo."

..Omenili ste tudi avto- 
campe ...“

„Plava laguna ima štiri avto- 
campe. Poleg individualnega 
omogočamo delovnim kolekti
vom dve vrsti taborjenja: da jim 
posodimo prikolice, ali pa sami 
postavijo svoje prikolice. V 
prvem primeru je poprečna na
jemna cena pri 100 dnevih izko
riščenosti prikolic 250 dinarjev 
s tušem in 200 dinarjev brez 
tuša za štiri osebe. V drugem 
primem, ko si delovni kolektivi 
postavijo lastne prikolice, pa 
velja takšna namestitev za vso 
sezono blizu 7.000 dinarjev. V 
to najemnino so vključene vse 
obveznosti, le turistična taksa 
ni."

„Ali ste letos uvedli še kakš
ne druge novosti? “

,.Predvsem smo za skupinska 
letovanja določili cene, ki so 
nižje od individualnih, še nižje 
cene pa smo določili za šolske 
ekskurzije, na primer v maju, 
ko bo znašala dnevna oskrba le 
61 do 88 dinarjev. Za indivi
dualne goste pa smo v hotelih 
„Lotos“, vključili dnevno še po 
uro športne rekreacije v osmih 
športnih dejavnostih. To prak
tično pomeni, da bo vsak indi
vidualni gost preživel dopust še 
za 15 dinarjev ceneje na dan. Ta 
ugodnost pa ne velja le med 1. 
julijem in 23. avgustom. Seveda 
bodo imele tudi skupine, ki 
bodo prebile pri nas na dopustu 
vsaj sedem dni, brezplačno na 
voljo vsa športna igrišča in dru
ge spremljajoče objekte."

' M. ŽIVKOVIC

Kdo zavira 
integracije?

V tako močnem indu
strijskem središču, kot je 
mariborsko, je povezo
vanje gospodarstva več 
kot nujnost. To je spo
znalo več kot 60 delov
nih organizacij, ki so se v 
občini, regiji ah v repu
bliki povezale s sorod
nimi organizacijami zdru
ženega dela. Ko danes 
ocenjujemo te integracij
ske procese zadnjih petih 
let, moramo pri oceni ne
dvomno ločiti dvoje: šte
vilo povezav in kakovost
no stopnjo vsebine že iz
vedenih integracij. In če 
je prva plat — številčnost 
— zadovoljiva, potem je 
druga plat združevanj za
skrbljujoča. Zakaj? Pre
prosto povedano zato, 
ker še marsikje niso do
umeli pomena ustavne 
preobrazbe, ki v gospo
darstvu temelji predvsem 
na dogovarjanju, povezo
vanju in združevanju, da 
bi tako zagotovili per
spektivno proizvodno 
usmeritev, izboljšanje 
produktivnosti dela in 
delovnih razmer.

Bodimo konkretni: 
predvsem v sestavljenih 
organizacijah združenega 
dela, v trgovini, elektro- 
kovinski, papirni indu
striji, v gozdarstvu in v 
kmetijstvu se stvari kljub 
močni družbenopolitični 
akciji v osnovnih organi
zacijah sindikatov in v 
organizacijah ' zveze ko
munistov premikajo le po 
polževo. Vsebinsko dogo
varjanje odnosov v teh
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organizacijah je šibko, 
marsikje skušajo šele zdaj 
premostiti začetne pro
bleme. V tekstilni indu
striji tovarna Svila že pre
dolgo stoji ob strani pri
zadevanj o povezavi slo
venske tekstilne indu
strije, očitek pa je name
njen tudi projektantskim 
organizacijam, ki se — z 
izjemo dveh, treh nočejo 
vključiti v proces povezo
vanja, marveč ga celo za
virajo. Nedvomno bi bilo 
zanimivo slišati, kaj o teh 
stvareh sodijo komunisti 
v teh organizacijah, pri 
čemer bi bilo dobro na 
dnevni red sestankov po
staviti tudi vprašanje za
upnice tistim vodilnim 
delavcem, ki s svojo pod
jetniško miselnostjo in 
ozkostjo peljejo kolektiv 
po robu napredka. Oseb
na odgovornost, ki se raz- 
bhni ob formalnih inte
gracijah, je ničeva. Usta
navljanje reprodukcijskih 
celot., prvi primeri dogo
varjanja so se v Mariboru 
že začeli v avtomobilski 
industriji, bo gotovo pri
pomoglo k večji trdnosti 
povezav v gospodarstvu, 
ki mora, če hoče slediti 
naglemu razvoju znanosti 
in tehničnega napredka v 
svetu, preiti na višje obli
ke delitve dela. Po veza
nost proizvodnje in trgo
vine, vpliv znanstvenih iz
sledkov v praksi in spe
cializacija dela so dejav
niki, katerih vpliv je da
nes v našem gospodarstvu 
še sila šibek. -nez

Hill

rTnmT^ v kgvci
Pitna voda in ustrezne 

ceste sta že od nekdaj osred
nja problema pri hitrejšem 
razvoju Haloz in Slovenskih 
goric. Pomenita osnovo za 
večji delovni utrip, za novo 
življenje v teh krajih. V ptuj
ski občini so, zavedajoč se 
poraznega stanja pri oskrbo
vanju cest, zavihali rokave in 
bodo sami, s svojim delom 
in požrtvovalnostjo skušali 
pomagati tam, kjer je šel raz
voj mimo njih. V ptujskih 
delovnih organizacijah se 
tako v teh dneh odločajo o

financiranju razvojnih pro
gramov krajevnih skupnosti 
v tem letu. Seveda je želja, 
ki izvirajo iz potreb, veliko, 
zato bo potrebno izdelati 
prioritetni red, saj je gospo
darstvo tako preveč obreme
njeno, da bi lahko ustreglo 
vsem. Da se v tej slovenski 
občini tega zavedajo, je tre
ba povedati, da bo dopolnil
ni prispevek občanov višji, 
kot bo znesel samoprispe
vek. Približno tretjino od 
predvidenih 24 milijonov di
narjev, kolikor naj bi znesla

DELO SAMOUPRAVNIH DELAVSKIH KONTROL V KAMNIŠKI OBČINI

DOSLEJ PREMALO DEJANJ
Člani delavske kontrole so premalo informirani in usposobljeni za svoje delo, strokovne po
moči pa tudi ne dobijo

Komisija za nadaljnji razvoj 
samoupravljanja pri občinskem 
svetu zveze sindikatov v Kam
niku je izdelala oceno o delo
vanju samoupravnih delavskih 
kontrol, ki so jih ustanovili v 
vseh temeljnih organizacijah 
združenega dela. Ob obiskih in 
anketi, ki so jo izvedli v vseh 
osnovnih sindikalnih organizaci
jah, so prišli do zanimivih ugo
tovitev. V skoraj vseh TOZD 
imajo samoupravne delavske

kontrole izdelane programe de
lovanja, ki vključujejo tudi pre
verjanje uresničevanja sklepov 
samoupravnih organov.

V analizi so ugotovih, da le 
redke samoupravne delavske 
kontrole uresničujejo svoje pro
grame, saj se v nekaterih TOZD 
niti ne sestajajo. Med vzroki za 
manjšo aktivnost delavskih kon
trol velja opozoriti, da ne preje
majo dovolj popolnih in teko
čih podatkov o gospodarjenju v

TOZD. Prav tako je premalo 
pravne pomoči pri delu kontrol 
in nedoslednosti pri delu. Ker 
so člani premalo strokovno in 
samoupravno usposobljeni, so 
se y Kamniku odločili, da bodo 
ponovno organizirali seminar za 
usposabljanje članov delavskih 
kontrol.

Občinsko vodstvo sindikatov 
je zadolžilo vse sindikalne orga
nizacije, da nudijo največjo

možno pomoč pri delovanju 
samoupravnih delavskih kontrol 
in k delu pritegnejo tudi člane 
zveze komunistov iz neposred
ne proizvodnje. Ker so številne 
kamniške delovne organizacije 
pred volitvami novih samo
upravnih organov, so se odlo
čili, da bodo izbiri kandidatov 
za člane samoupravne delavske 
kontrole posvetili še več pozor
nosti.

TOMAŽ JANČAR

skupna sredstva, bodo soli
darnostno namenili krajev
nim skupnostim v najbolj za
ostalih predelih Slovenskih 
goric in Haloz. V Žetalah, 
denimo, bo kakih 80 zapo
slenih prispevalo kar 100 ti
soč dinarjev. Potrebe po ure
jeni cesti in vodovodu so 
takšne, da se ljudje radi od
rečejo marsičemu, samo da 
je pot na delo boljša in vrni
tev, domov krajša.

Velika pripravljenost kra
jevnih skupnosti, predvsem 
pa občanov samih, je podvo
jila sredstva, namenjena za 
modernizacijo cest. V neka
terih krajevnih skupnostih, 
predvsem na Dravskem in 
Ptujskem polj u, so prispevali 
tudi do 70 odstotkov de
narja. V treh letih so tako 
uredili več kot 100 kilo
metrov cest. V prihodnjih 
štirih letih morajo v ptujski 
občini posodobiti še blizu 
70 kilometrov cest. V tem 
času je predvidena tudi iz
gradnja regionalnega vodo
voda, ki ga bodo pomagale 
graditi mladinske brigade. 
Letos morajo položiti cevo
vod od Skorbe do Nove vasi 
in primarni vod od Rogoz
nice do Pacinja v Slovenskih 
goricah.b nez

SREČANJE PREDSTAVNIKOV KLUBOV SAMOUPRAVLJAVCEV RIBNICA IN DRAVOGRAD

»govori, prve izkušnje
Pred dnevi so se v Dravograd estali pred

stavniki klubov samoupravljava^ 12 Ribnice 
in Dravograda, kjer so se n16 Prvimi na 
Slovenskem odločili za to novo Ioniziran0 
obliko samoupravnega povezovanj ■ Pogovora 
so se udeležili tudi predstavnik' eh občin
skih sindikalnih vodstev.

Pogovor je stekel o priprava na ustano
vitev kluba samoupravljavcev, 0 stavi orga
nov ter o pripravi izhodišč za delovno Usmeri
tev klubov. V Ribnici so se, den °> odločili, 
da bo štela skupščina 25 delegn10^ v Dravo
gradu pa bo vseh delegatov b upošte
vanju potreb in možnosti s0 ^jeli tudi 
načela za financiranje, pri čeny v Dravo
gradu ustanovitvenega deleža n1 o pobirali, 
denar za financiranje izobraževa ni oblik pa 
bodo dobili iz združenih sredstev 
d ružbenega dogovora o idejnern M družbeno
ekonomskem izobraževanju. Sed dravograj
skega kluba samoupravljavcev ^ pri občin
skem svetu zveze sindikatov, v R1 lci pa, kjer 
bodo najpozneje do 1. marca us® ovili 
macijsko dokumentacijski center’ pa i3CKj0 
skupno organizirali službo klu^a Saniouprav- 
Ijavcev in INDOK centra.

PRVE DELOVNE USMER,TVE
Na ustanovnih skupščinah sta ^uba samo

upravljavcev Ribnica in Dravofj^d sprejela 
okvirne delovne usmeritve za leto% let0

V Dravogradu bodo v priho^-^ mesecih 
namenili posebno pozornost s^^jartju de
lovnih ljudi z določbami zakona Združenem 
delu. Za vodenje javnih razptaV bo skrbel 
poseben aktiv predavateljev. De °V'le ljudi in

samoupravne organe bo dravograjski kljub 
samoupravljavcev obveščal o zakonskih spre
membah, ob prvem maju pa bodo pripravili 
tribuno samoupravljavcev, ki naj bi bila odraz 
samoupravne zavzetosti v dravograjskih delov
nih kolektivih. Zato bodo samoupravnim 
organom in osnovnim organizacijam sindikata 
predlagali, naj, upoštevaje probleme in naloge, 
določijo vprašanja oziroma področja, o kate
rih bi spregovorili na tribuni.

V Ribnici pripravljajo sestanek s predsed
niki samoupravnih organov iz delovnih organi
zacij, da bi v neposrednem pogovoru izvedeli, 
kaj delovni ljudje oziroma organi samouprav
ljanja pričakujejo od kluba in kakšno naj bi 
bilo sodelovanje kluba s samoupravnimi orga
ni. Ena od nalog bo oživitev dela organov 
samoupravnega delavskega nadzora, saj se le-ta 
v občini Ribnica še ni dovolj uveljavil. Ob 
skrbi za izobraževanje in usposabljanje zlasti 
delegatov si bodo v Ribnici prizadevali, da kar 
najbolj zaživi tudi delo organizacij zveze so
cialistične mladine. Sicer pa bodo organi 
kluba samoupravljavcev Ribnica in Dravograd 
kar najtesneje sodelovali z občinskima pravo
branilcema samoupravljanja.

DRUGE AKCIJE KLUBOV
V Ribnici, denimo, bodo delovne organiza

cije oziroma njihove delavske svete sproti 
obveščah o morebitnih nepravilnostih. Skupaj 
z občinsko skupščino in krajevno skupnostjo 
proučujejo v ribniškem klubu samoupravljav
cev možnost, da bi začeli izdajati poseben 
bilten, ki bi izšel najmanj na dva meseca in ki 
bi ga prejemale vse družine.

Sicer bodo v Ribnici, kot so povedali na 
dravograjskem pogovoru, analizirali sestav de
lavskih svetov v delovnih organizacijah.

Sicer si bodo tako v Dravogradu kot v 
Ribnici prizadevali, da kar najbolj aktivirajo 
samoupravljavsko bazo. Storiti je treba vse, da 
se okrepi vloga klubov; pri tem pričakujejo 
sodelovanje in podporo organov samoupravlja
nja v delovnih organizacijah. Klubi samo
upravljavcev morajo postati vest in vez samo
upravljavcev, kot so poudarih udeleženci dra
vograjskega pogovora.

SODELOVANJE MED RIBNICO 
IN DRAVOGRADOM

Predstavniki klubov samoupravljavcev Rib
nice in Dravograda so se skupaj s predstavniki 
obeh občinskih svetov Zveze sindikatov na 
posvetovanju v Dravogradu dogovorili, da 
bodo tudi vnaprej sodelovali. Izmenjavali si 
bodo gradivo, ki ga bodo pripravljali v okviru 
klubov ter se medsebojno obveščali o uspeš
nosti akcij. Ribničani so povabili predstavnike 
Dravograda, da 26. marca, ob občinskem 
prazniku, obiščejo Ribnico, kjer bi izmenjali 
izkušnje o začetnem delu klubov samouprav
ljavcev. Dravograjčani pa so povabili Ribni
čane, da se udeležijo ,,Tribune samoupravljav
cev", ki jo bodo pripravili ob prvem maju.

Sicer pa so udeleženci pogovora v Dravo
gradu izrazili prepričanje, da bodo lahko med 
srečanjem v Ribnici že izmenjali prve iz
kušnje, pridobljene pri uresničevanju pro
gramskih nalog obeh klubov samouprav
ljavcev.

MARIJAN LIPOVŠEK

NOVOMEŠČANI VPRAŠAJO

Kako Pospešiti stanovanjsko gradnjo?
V novomeški občini je bil° ? J^atkih gradbenega 

centra Slovenije v letu 1972 z^.h L ^<)(l stanovanj, leto 
kasneje'pa 359, kar pomeni prv *no 6,5 stanovanj na 
1000 prebivalcev na leto. P° .0^ovnih analizah bi 
morali v Sloveniji zgraditi v ttA^lših občinah vsaj 9 
stanovanj na 1000 prebivalcev 11 efo. V Novem mestu 
torej precej zaostajajo.

Ob tem ugotavljajo, da bi v novomeški občini v 
prihodnjih letih zgoditi vsaj o jqq stanovanj na 
leto, da bi zadovoljili tekočepotr e in pokrili primanjk- 
ijaj.

stavbnega zem-

5 2at^eva cene stano- 
van]Ste gradnje, je novo-

S pripravami za družbe
no usmerjeno stanovanjsko 
graditev so *v novomeški 
občini začeli že sredi leta 
1974 in kmalu za tem pod- 
pisali tudi družbeni dogo
vor. Podpisalo ga je dva
najst udeležencev, od grad
benih in komunalnih pod
jetij, do banke ter občin
ske skupščine, stanovanj
ske skupnosti in sindikata. 
Tako je bila novomeška 
občina ena izmed prvih v 
Sloveniji, ki je do lanskega 
poletja imela na svojem 
območju organizirano ob
liko družbeno usmerjene 
stanovanjske graditve. Do
ločili so tudi nekatera ob
močja v občini za gradnjo 
blokov in intervencijskih 
vrstnih hiš. Za uresniče
vanje dogovora in usklaje
vanje interesov pa so za
dolžili poseben koordina
cijski odbor. Sestavljajo ga 
delegati vseh podpisnikov.

Vendar v Novem mestu 
ugotavljajo, da koordina
cijski odbor ni dovolj učin
kovito deloval pri raciona
lizaciji družbeno usmer
jene stanovanjske gradnje, 
temveč je svoje delovanje 
prvenstveno usmeril v ana
liziranje in spremljanje ter 
dejansko potrjevanje pred
loženih cen. Kljub temu pa 
je taka oblika sodelovanja 
že dala prve rezultate, saj 
zdaj strokovne sl uri) e SGP 
Pionir in Dominvesta že 
tesneje sodelujejo tako pri 
'"■hanističnem načrtovanju 
kot pri projektiranju in

** va 0bčina med dražji- 
f!1 /Tubliki. Pri bloku,
prsldv£di ”Pionir“ na 
v . ^ovem mestu, zna-
f kvadratni meter
6- ,a farjev, kar je sko- 
^Ll kovico več kot so 
veIr kta 1974 stano
vi PrJ°k.ih na Ragovsk.

^j^avtvemJmesPt0u
£nowdražujeJ° 8radnj° 

obrtniška in in-
dela, kajti na

soeciatam ni večjih 111 i rfiih anih obrtnih de- 
^ oiganizacij. Precej- 
f. Pa imajo v struk-

pra* VUdk Pd'nrdani, komunalnega
^ J *n investitorstva.
.. v. Veaji del teh stro-
S’1ce na druge no-

k » Predvideva osnu-
te„ s „°na 0 gospodarje-
h’ S!aHkV*)nirni zemljišči,

«»° slano:

č^Cročjedelabodo'j, 'uPravne komunal-

^srSv„sdnjo
časo^^i Pred 
beni podPlsali druž-3- V,0 Vgradnje " stanovanjske

Vk vn°VOmeŠkl ob' dogovor V razpravi tak 
vendar menijo,

da problem spremljanja in 
usklajevanja cen stanovanj
ske gradnje ne bo ustrezno 
rešen, dokler ne bo sprejet 
še napovedani družbeni 
dogovor o racionalizaciji v 
stanovanjski gradnji, in si
cer v občini in v republiki. 
Šele tedaj bo sedanje druž
beno dogovarjanje o druž
beno usmerjeni stanovanj
ski graditvi v novomeški 
občini dobilo drugo in šir
šo vsebino.

Novomeška občinska 
skupščina, ki je obravna
vala to problematiko, je 
sprejela tudi več sklepov in 
stališč, ki naj bi pripo
mogli k pospešeni stano
vanjski gradnji v občini. 
Med drugim je treba čim- 
prej sprejeti nov srednje
ročni program stanovanj
ske gradnje v občini do 
leta 1980. Hkrati morajo 
take programe izdelati tudi 
v vseh delovnih organiza

cijah, kjer tega še niso sto
rili. Razviti bo treba delo
vanje samoupravne stano
vanjske skupnosti na pod
ročju stanovanjske gradnje 
in usmerjati delo zbora 
samoupravne enote za sta
novanjsko gradnjo tako, da 
bo stanovanjska skupnost 
postala dejansko osnovni 
dejavnik in usklajevalec 
družbeno usmerjene in 
organizirane stanovanjske 
gradnje v občini, predvsem 
pa naj bi postala pobudnik 
za uveljavitev najrazličnej
ših oblik zbiranja in zdru
ževanja namenskih sred
stev za stanovanjsko grad
njo. Čimprej je treba spre
jeti družbeni dogovor o 
oblikovanju cen stanovanj
ske gradnje v občini in do
govor o racionalizaciji 
gradnje. Koordinacijski od
bor pa naj bi potem skupaj 
s stanovanjsko skupnostjo 
in drugimi odgovornimi

dejavniki poiskal-možnosti 
za bolj racionalno in ce
nejšo stanovanjsko gradnjo 
v občini.

Prav tako je treba okre
piti strokovno urbanistič
no službo pri občinski 
skupščini in Dominvestu. 
Naročiti je treba izdelavo 
urbanističnih in zazidalnih 
načrtov, ki so potrebni, da 
bi lahko uresničili srednje
ročni program stanovanj
ske gradnje. Oblikovali naj 
bi skupnost stavbnih zem
ljišč v občini. S samo
upravnim sporazumom pa 
naj bi čimprej ustanovili 
tudi komunalno skupnost 
v občini.

Ko bodo vse to uredili, 
predvidevajo, da bodo z 
združenimi močmi vseh 
odgovornih dejavnikov 
uspeli hitreje, racionalneje 
in ceneje graditi stano
vanja, zlasti še v usmerjeni 
družbeni gradnji. R. §.

Zakaj se je Polde tako razjezil na Pepeta?
Zato, ker mu je očital, da je malomeščansko opravljanje edi
ni sistem obveščanja, ki res deluje v našem podjetju...
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POVEZOVANJE MARIBORSKE UNIVERZE Z ZDRUŽENIM DELOM

Dovolj pasivnega 
čakanja in zanašanja 

drug na drugega
Visoka tehniška šola iz Maribora se je že začela povezovati s 
temeljnimi organizacijami kemijske stroke

Občinam, ki že imajo družbeni dogovor o idejnem in 
družbenoekonomskem izobraževanju odraslih in mladine, se 
je ob koncu januarja pridružila tudi slovenjgraška. Družbeni 
dogovor so podpisali predstavniki občinske skupščine, ob
činskih družbenopolitičnih organizacij, samoupravnih inte
resnih skupnosti, krajevnih skupnosti, temeljnih in drugih 
organizacij združenega dela ter drugih samoupravnih skup
nosti ter predstavnik delavske univerze.

Tudi v Mislinjski dolini so 
zadnja leta zaradi pomanjka
nja denarja zapostavljali 
družbeno izobraževanje, 
zlasti pa ni bilo mogoče za
gotoviti organiziranega izo
braževanja in usposabljanja 
delegatov, članov samo
upravnih organov v delovnih 
organizacijah ter vodstev 
družbenopohtičnih organi
zacij. Podpisniki družbenega 
dogovora bodo zdaj zagoto
vili stalna sredstva za izved
bo programa družbenega 
izobraževanja. Denar bodo 
zbirali na posebnem računu 
pri delavski univerzi, z njim 
pa bo razpolagal programski 
svet, sestavljen iz predstavni
kov podpisnikov družbenega 
dogovora. Tako bodo zago
tovljena potrebna sredstva 
za vse programe družbenega 
izobraževanja. Več denarja 
bo poslej za andragoško 
usposabljanje predavateljske
ga aktiva, mogoče pa bo ku
povati tudi potrebno litera
turo za različne oblike izo

braževanja. Skratka — v 
MisUnjski dolini so s spreje
mom družbenega dogovora 
zagotovili stalnost izobraže
vanja ter kvalitetnejše delo 
delegacij, samoupravnih or
ganov ter družbenopolitič
nih organizacij v prihodnje.

Ob sodelovanju podpisni
kov družbenega dogovora bo 
slovenjgraška delavska uni
verza zagotovila izvajanje in 
vodenje vsebinskih, organi
zacijskih in andragoških 
oblik družbenega izobraže
vanja. Podpisniki družbe
nega dogovora pa bodo z 
delavsko univerzo sodelovali 
pri ugotavljanju potreb po 
družbenem izobraževanju, 
idejni usmerjevalec tega izo
braževanja pa bodo pred
vsem družbenopolitične 
organizacije.

A. N.

V torkovem te- 
levi/ijskem razgo- 

I I voru glavnih ured- 
nikov dnevnikov in 

| televizije s pred
sednikom izvršnega sveta 
skupščine SRS in direk
torjem zavoda za planira
nje SRS, je Andrej Ma
rinc navedel podatke o 
učnem uspehu v Sloveni
ji, ki so bolj ali manj 
znani. Nekateri od teh 
podatkov vedno znova 
porajajo vprašanje, ali 
ima naša družba res toli
ko denarja, da iz leta v 
leto omogoča visokošol
ski študij tudi mladini, ki

bodisi ni sposobna ali ni 
voljna študirati.

Osip v osnovnih šolah 
je vedno manjši, šolanje 
uspešno konča v osmih 
letih 76,5 % otrok. V 
srednjih šolah v rednem 
času uspešno zaključi šo
lanje kakih 70 % učen
cev. Najbolj zaskrbljujoč 
pa je osip na visokošol
skih izobraževalnih zavo
dih. V rednem študij
skem obdobju diplomira 
komaj 13 do 14% štu
dentov, samo 30 % od 
vseh vpisanih študentov 
pa študij dokonča! Osip 
je kar 70-odstoten!

V OBČINI SLOVENJ GRADEC SPREJELI POMEMBEN 
DRUŽBENI DOGOVOR

Dogovor zagotavlja 
stalnost izobraževanja

V Mislinjski dolini so zdaj ustvarjeni pogoji za organizirano idej
no in družbenoekonomsko izobraževanje in usposabljanje

Edma realna pot za napredovanje visokega šolstva je v 
njegovi neločljivi povezanosti z združenim delom. Tako so 
ugotavljali komunisti na mariborski univerzi, ko so pred 
časom razpravljali o aktualnih nalogah pri reformi visokega 
šolstva. Končati je treba s pasivnim čakanjem, da bo nekdo 
od „zgoraj“ organiziral posebne izobraževalne skupnosti in 
tako povezal tudi visokošolske organizacije z združenim 
delom. Temeljna naloga univerze je za to, da čimprej poišče 
pota v združeno delo, saj se bodo le tako spremenili 
družbenoekonomski odnosi. Vpliv visokošolskih organizacij
se mora namreč odraziti v 
gospodarstva pa v programih 
skih organizacij.

Lep primer takšnega sode
lovanja je visoka tehniška 
šola iz Maribora. Ta šola je 
našla pomembno področje 
svojega delovanja v združe
nju temeljnih organizacij ke
mične industrije, ki priprav
lja posebno izobraževalno 
skupnost. Taka tesna pove
zanost teorije in prakse se 
bo prav gotovo odrazila v 
'vsebini učnih programov 
usmerjenega izobraževanja.

Na področju povezovanja 
usmerjenega izobraževanja je 
treba delo pospešiti. Z iz
jemo centra pedagoških de
lovnih organizacij ni kakšnih 
otipljivih rezultatov, čeprav

dohodku gospodarstva, vpliv 
in tudi v dohodku visokošol-

bi bilo zelo koristno tako za 
srednje šole kot za visoko 
šolstvo ter zainteresirane de
lovne organizacije, da bi 
ustanovili centre usmerje
nega izobraževanja. To pa 
pomeni, da bo treba dele
gate študentov, učiteljev in 
delavcev iz gospodarstva tes
neje in bolj ustvarjalno 
vključiti v delo univerze, ki 
si skupaj s srednjim šolstvom 
prizadeva uveljaviti enoten 
sistem usmerjenega izobraže
vanja ob delu in za delo.

Komunisti na mariborskih 
višjih in visokih šolah so ob 
tem kritično ocenili stabili
zacijski program univerze, ki

temelji predvsem na nasled
njem: ponovno je treba pre
gledati in ovrednotiti posa
mezne učne načrte in pro
grame, ki morajo biti uskla
jeni s potrebami poklicev in 
s časom študija. Dosedanja 
neusklajenost je doslej študij 
podaljševala. Ob uvajanju so
dobnih učnih metod, ki pri
spevajo k večji aktivnosti 
študentov, objavljanju pro
gramov pedagoškega in raz
iskovalnega dela, je pomem
ben sklep, da morajo imeti 
študenti na vseh šolah 
ustrezne učbenike. To so že 
zapisali tudi v šolskih statu
tih.

In ne nazadnje se je treba 
lotevati nalog, ki so zapisane 
v kongresnih dokumentih 
ZK in v zakonu o visokem 
šolstvu, lotevati se jih je tre
ba bolj organizirano, siste
matično in prepričljivo. Boj 
za marksistično idejnost pri 
vsakem predmetu je trajna 
naloga vseh, ki sodelujejo v 
učnem procesu mariborskih 
višjih in visokih šol, poveza
nih v univerzo.
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»ovice iz organizacij
POSTNO PROMETNI CENTER LJUBLJANA

NA POL POTI
Na letni skupščini osnovne 

organizacije sindikata v Poštno 
prometnem centru Ljubljana, 
kjer je zaposlenih 208 delavcev, 
so največ pozornosti posvetili sa
moupravni organiziranosti v PTT 
prometu, medsebojnim dohod
kovnim odnosom v njem ter ka
drovski politiki.

V oceni, ki je bila v javni 
razpravi med delavci o razvijanju 
samoupravnih odnosov in orga
niziranosti in predvsem o dohod
kovnih odnosih med temeljnimi 
organizacijami v OZD in tudi 
med OZD v slovenskem PTT 
prometu, so ugotovili, da kljub 
vsem možnostim ta temeljna or
ganizacija združenega dela nima 
lastnega obračuna dohodka, kaj
ti le-tega še vedno ugotavlja le na

ravni celotne organizacije zdru
ženega dela. Tudi združevanje 
sredstev doslej ni bilo povsem 
usklajeno z ustavnimi določili. 
Zato so se zavzeli za takšno 
združevanje sredstev, pri kate
rem bodo imeli delavci vedno 
vpogled v to, ,Jcako je z denar
jem, ki ga združujejo11.

Udeleženci letne skupščine so 
se zavzeli tudi za večje vključe
vanje delavcev v izobraževanje, 
saj številna delovna mesta - za
seda kader, ki nima ustrezne izo
brazbe. Pri vseh teh nalogah, ki 
so pred to temeljno organizacijo 
združenega dela v PTT prometu, 
pa mora osnovna sindikalna or
ganizacija še naprej tvorno sode
lovati ter biti nosilec akcij na 
vseh področjih. M. H.

TGA BORIS KIDRIČ KIDRIČEVO

POMOČ SKUPINAM
Na letnih delovnih konferen

cah OOS v TOZD v OZD TGA 
Kidričevo so med drugim ugoto
vili, da v nekaterih TOZD sindi
kalne skupine niso bile aktivne 
in, da zato tudi ni bilo moč 
pričakovati kaj več, kot pa je 
bilo doseženega doslej. Sklep je 
zato bil konkreten in kratek, saj 
poudarja, da je treba neaktivne 
poverjenike nedelavnih skupin

takoj zamenjati s tistimi, ki so 
voljni delati. Mimo tega so tudi 
sklenili opozoriti vse člane ZK v 
tistih TOZD, kjer delo sindikal
nih skupin nikakor ne more zaži
veti, da so odgovorni za to in da 
morajo pomagati poverjenikom 
in prispevati k temu, da bo delo 
sindikalnih skupin poslej bolj 
uspešno!

FRANCE MEŠKO

»LESNA« SLOVENJ GRADEC

MLADINA 
JE ORGANIZIRANA

V Tovarni ivernih plošč 
na Otiškem vrhu pri Dravo
gradu, eni od temeljnih orga
nizacij združenega dela Goz
darstva in lesne industrije 
„Lesna“ Slovenj Gradec, je 
bila ustanovna seja J. jnfe- 
rence osnovnih organizacij 
zveze socialistične mladine 
te delovne organizacije.

„Lesna“ zaposluje 570 
mladih, ki so za zdaj organi
zirani v 12 osnovnih organi
zacijah. Povsod mladina še 
ni povezana, težave pa so 
zlasti še z organiziranjem 
mladih v okviru gozdarskih 
obratov, saj so skozi vse leto 
na terenu na številnih delo
viščih. Delegati osnovnih 
organizacij so se zavzeli za 
tesnejšo povezavo z drugimi 
družbenopolitičnimi organi
zacijami, sq zdajšnja ni naj
boljša. Vključili se bodo v 
akcijo za nadaljnje poglablja
nje delegatskih odnosov za 
uveljavljanje dohodkovnih

odnosov med temeljnimi 
organizacijami združenega 
dela, znotraj delovne organi
zacije ter v reprodukcijski 
celoti, prav tako pa tudi za 
poglabljanje ustavne vsebine 
samoupravljanja.

Konferenca osnovnih 
organizacij zveze socialistič
ne mladine Gozdarstva in 
lesne industrije „Lesna“ Slo
venj Gradec je na ustanovni 
seji sprejela program dela. 
Med drugim bodo pripravili 
seminar za vodstva zveze so
cialistične mladine, na kate
rem bodo govorili o nalogah 
mladine pri nadaljnjem uve
ljavljanju in razvijanju samo
upravnih odnosov v združe
nem delu ter o delitvi do
hodka in osebnih dohodkov 
v temeljnih organizacijah 
združenega dela. Skupaj s 
sindikalno organizacijo pa 
bodo pregledali delovno 
usmeritev ter izoblikovali 
program skupnih akcij. E. K.

CELICA POD DROBNOGLEDOM

DEJANJA GOVORE O 
SKRBI ZA DELAVCA

V kranjski Industriji bombažnih izdelkov je postala celovita skrb za zaposlene stalna sprem
ljevalka sindikalnega dela — Samoupravne skupine so pripomogle k temu, da samouprava 
zdaj seže do delavcev

Člani osnovne sindikalne or
ganizacije Industrije bombažnih 
izdelkov sodijo med tiste orga
nizacije v kranjski občini, ki so 
se leta spoprijemale s težkimi, 
pogosto na videz nerešljivimi 
problemi.

„Vsa ta leta, ko smo utrjevali 
gospodarski položaj naše delov
ne organizacije, smo se otepali 
številnih problemov. Na eni 
strani nas je pestila moderniza
cija proizvodnje, po drugi pa 
nočno delo. Zdaj, ko je za nami 
tako eno kot drugo, smo zado
voljni nad tem, kar smo storili v 
zadnjih nekaj letih. Naj se za 
hip ustavim samo pri akciji za 
postopno odpravo nočnega dela 
žensk in mladine. Takoj po ma
riborskem posvetovanju o pro
blemih nočnega dela v tekstilni 
industriji pred tremi leti smo se 
z vso resnostjo in zavzetostjo 
lotili akcije. Najbolj pa je bil pri 
tem aktiven prav sindikat v to
varni. Prizadevanja niso bila za
man. Že po dveh letih nam je 
uspelo odpraviti nočno delo, ne 
da bi zmanjšali obseg proizvod
nje,“ pripoveduje Tone Bitenc, 
predsednik osnovne organizaci
je sindikata v Industriji bom
bažnih izdelkov v Kranju. Po
tem pa je nadaljeval:

„Odprava nočnega dela 
žensk in mladine v minulem 
letu pomeni samo enega od 
uspehov. V zgodovini EBI po
meni prav leto 1975 pomemb
no prelomnico, saj nam je napo
sled po dolgoletnih naporih 
uspelo v celoti vključiti v proiz
vodnjo tekoči trak, kar je doslej 
edinstven sistem dela in organi
zacije v slovenski in jugoslovan
ski tekstilni industriji. Zdaj je 
namreč celotno podjetje tehno
loško in organizacijsko organizi
rano na tekočem traku, in sicer 
od surovine do končnega iz
delka, brez vmesnih skladišč in 
medfaznega transporta."

Med uspehe sodi tudi zmanj
šanje uvoza surovin na razmerje 
80:20 % v korist domačih suro
vin, kar je v slovenski tekstilni 
mdustriji gotovo osamljen pri
mer, pa povečanje izvoza ipd. O 
vsem tem in o marsičem dru
gem je redno razpravljal na svo
jih sejah tudi izvršni odbor 
osnovne sindikalne organizacije.

Za svoja prizadevanja je sindi
kalna organizacija v IBI prejela 
srebrni znak slovenskih sindika
tov.

VSESTRANSKA SKRB ZA
DELOVNEGA ČLOVEKA
„Pri nas se skrb za delavca 

odraža v dejanjih. To velja za 
nekaj zadnjih let. Zato bi želel 
posebej poudariti zasluge naše

Tone Bitenc: »V naši delovni or
ganizaciji se skrb za zaposlene 
odraža v dejanjih. Sindikat ima 
največ zaslug, da imamo danes 
rešene vse stanovanjske proble
me naših delavcev, vendar to še 
zdaleč ni vse, kar smo zadnja 
leta storili za člane delovne 
skupnosti Industrije bombažnih 
izdelkov.«

sindikalne organizacije za dvig 
življenjske ravni zaposlenih, pa 
naj gre za reševanje njihovih sta
novanjskih težav ali drugih pro
blemov," pripoveduje Milan 
Blažko, podpredsednik osnovne 
organizacije sindikata v IBI.

Stanovanjskih problemov za
poslenih so se lotili z vso odgo
vornostjo in zavzetostjo, sadove 
teh prizadevanj pa danes pona
zarja ugotovitev, da v IBI ni
majo več stanovanjskih težav. 
Doslej so kupili namreč kar 105 
stanovanjskih enot, letos jih 
bodo še osem in tako bo IBI 
med kranjskimi delovnimi orga
nizacijami prva organizacija 
združenega dela, ki ji je uspelo 
rešiti enega najbolj žgočih pro
blemov delavcev.

„Pri dodeljevanju stanovanj," 
pojasnjuje Milan Blažko, „smo 
v sindikatu vselej postavljali na 
prvo mesto človeka in razmere, 
v katerih živi. Mnogim indivi
dualnim graditeljem, ki jih je 
bilo prav toliko, morda še več

kakor tistih, ki so čakali na 
družbena solidarnostna stanova
nja, smo s krediti pomagali re
šiti njihovo stanovanjsko sti
sko."

V IBI posvečajo posebno po
zornost tudi oddihu in rekrea
ciji zaposlenih. V Strunjanu in 
Bohinju imajo počitniška do
mova. Ko bo popolnoma

Milan Blažko: »Po kongresu smo 
se sindikalno tako organizirali, 
da lahko zdaj v vsakodnevni sa
moupravni praksi uveljavimo vse 
dobre predloge jn umestne zah
teve delavcev.«

opremljen novi dom v Bohinju, 
bo za letovanje delavcev po
skrbljeno skozi vse leto.

Poskrbeli so za družbeno pre
hrano — dobro in učinkovito. V 
tovarniški menzi nudijo delav
cem ceneno prehrano. Za ma
lico morajo sami odšteti komaj 
1,50 din, za kosilo pa 5 dinar
jev. „Moram pa povedati, da je 
zadnja leta mimo delovne orga
nizacije tudi sindikat namenil 
precejšnja sredstva za pomoč 
članstvu. Predvsem skušamo 
vsako leto pred začetkom šole 
pomagati delavcem z nižjimi 
osebnimi prejemki pri nabavi 
šolskih knjig za njihove otroke. 
Pomagamo pa jim tudi pri na
bavi ozimnice. Tistim, ki so na 
dnu lestvice osebnih dohodkov, 
in njihovim družinskim članom 
omogočamo brezplačna letova
nja v naših počitniških domo
vih. Pomoč socialno šibkim je 
že tradicionalna, bolne člane 
kolektiva obiskujemo bodisi na 
domovih ali v bolnišnici.. . 
Skratka, skrb za delavca je že 
od nekdaj spremljevalka našega

sindikalnega dela," pravi Mil311 
Blažko.

Mimo akcije za poživitev kul
turne dejavnosti namenja zad
nja leta IBI precejšnja sredstva 
tudi za krepitev športno-rekrea- 
tivne aktivnosti. V kranjskeiu 
zimskem bazenu imajo delavci 
na voljo proste vstopnice za re
kreativno plavanje, na kegljišču 
Triglava se vsak teden zbirajo 
najbolj navdušeni kegljači, žen
ske imajo rekreacijsko telovad
bo dvakrat tedensko, organizi
rali so več smučarskih tečajev. 
To pa je le del športno-rekrea- 
tivne dejavnosti zaposlenih v 
IBI, saj se športniki te delovne 
organizacije redno udeležujejo 
tudi občinskih sindikalnih iget 
in tradicionalnih tekmovanj slo
venskih tekstilcev.

KAJ PA SAMOUPRAVA?
Tone Bitenc: „Povsod tam, 

kjer se naši delavci sestajajo kot 
samoupravljavci in odločajo o 
svojih problemih, je sedaj vedno 
prisoten sindikat. V našem pri
meru gre za dogovarjanje in od
ločanje v samoupravnih skupi
nah. Imamo 7 skupin in vsesko
zi si prizadevamo, da bi delavci 
brez ovinkarjenja in brez bojaz
ni povedali na sestankih skupin 
vse, kar jih teži, naj že gre za 

robleme v proizvodnji, medse- 
ojne odnose ah pa povsem 

osebne težave. Skupine se pravi
loma sestajajo najmanj enkrat 
mesečno, po potrebi pa tudi 
večkrat. Sestanke lahko sklicu
jejo samoiniciativno ali po po
prejšnjem dogovoru s predstav
niki strokovnih in drugih služb, 
kar velja zlasti za primere, ko 
gre za razreševanje problemov v 
zvezi s samoupravnim sporazu
mom o medsebojnih razmerjih 
v združenem delu. Odkar smo 
ustanovili samoupravne skupine 
in začeli sklicevati zbor delov
nih ljudi, odkar je sleherni sklep 
rezultat odločitev skupin u| 
zbora, čutimo sindikat skoraj 
na slehernem delovnem mestu v 
tovarni."

Kot sami zatrjujejo, sedaj v 
vsakodnevni samoupravni
praksi lahko uveljavijo vse do
bre predloge in umestne zahte
ve delavcev. iy(> VIRrsjiK

NAŠI PRIJATELJI STANKO PIPA, Metalka,Ljubljana

AKTIVIST TUDI POVERJENIK
,,Vsak sindikalni aktivist bi moral 

biti v nekem smislu poverjenik čas
nika DE, vendar ne v starem smislu, 
da le sporoča spremembe naslovov in 
tu in tam pridobi kakšnega naročnika, 
temveč da bi načrtno populariziral 
časnik in predlagal, kaj storiti za bolj
šo vsebino. Le tako bo lahko časnik 
veren dokaz dogajanj v sindikatu, 
spodbudnik novih razmišljanj ter 
učinkovitejši dejavnik pri oblikovanju 
sindikalne politike."

Tako nam je dejal Stanko Pipa, 
predsednik sindikalne konference v 
Metalki, ki je sicer zaposlen kot šef 
službe za družbene objekte v tej naši 
največji trgovski in proizvodni organi
zaciji.

„Sicer pa že tretje leto predsedni
kujem sindikalni konferenci v Metalki, 
kjer imamo 27 osnovnih organizacij. 
Dela je mnogo, še več kot za enega 
profesionalca, vendar pa moram pove
dati, da mi je Delavska enotnost v 
dokajšnji meri pomočnik, saj prinaša 
mnogo zanimivih stvari in predvsem

rešitev, kako se drugje lotevajo samo
upravne organiziranosti, stabilizacij
skih nalog, reorganizacije sindikata, 
samoupravnega sporazumevanja, re
kreacije in športa itd. Prepričan sem, 
da mislijo tudi drugi bralci tako kot 
mi, da je namreč Delavska enotnost 
letos napravila zelo velik in uspešen 
korak ne le v zunanjem videzu, pač pa 
tudi v vsebinskem pogledu. Kljub vse
mu pa mislim, da bi moral časnik več 
pozornosti posvečati nekaterim vpra
šanjem in problemom že v fazi nasta
janja družbenih dogovorov in samo
upravnih sporazumov, kar bi bilo v 
veliko pomoč sindikalnim aktivistom 
in članstvu pri spoznavanju širše pro
blematike in ne le pri ocenjevanju z 
zornega kota temeljne organizacije ah 
delovne organizacije."

K tej oceni Stanko Pipa tudi do
daja, da je v DE premalo sestavkov o 
delovanju osnovnih organizacij v tr
govskih delovnih organizacijah in mor
da celo sploh premalo „trgovske“ pro
blematike, čeprav je ta sindikat zelo 
velik po številu zaposlenih, poleg tega

pa se srečujejo osnovne organizacije z 
nekaterimi specifičnimi problemi tako 
pri svojem organiziranju kakor tudi 
pri delovanju. Čeprav je v zadnjih 
nekaj številkah več prispevkov o sindi
kalnem gibanj u v deželah v razvoju, pa 
bi morali to področje še bolj sprem
ljati.

Tudi zato, ker se naše delovne 
organizacije vse bolj povezujejo z go
spodarskimi partneiji v teh deželah. 
Poznavanje sindikalnega gibanja in 
ciljev je še kako potrebno in koristno 
tudi za tiste naše predstavnike, ki 
navezujejo stike.

..Doslej v DE še nisem zasledil članka, ki 
bi obravnaval prizadevanja v osnovnih orga
nizacijah za izboljšanje kadrovske strukture 
v naših zunanjetrgovinskih predstavništvih. 
Problemi so nam jasni, marsikje se stvari 
spreminjajo in po mojem bi bilo prav, če bi 
jih registrirali. To je zelo pomembna druž
bena naloga tudi sindikalnih organizacij, ki 
je ne bi smeli ločevati od usklajevanja in 
povezovanja nastopov na tujih trgih, niti od 
ustanavljanja konzorcijev."

Stanko Pipa je zadovoljen, ker DE od
merja več prostora delavskemu turizmu in 
rekreaciji, saj lahko prav prek našega čas
nika bolje spoznava rešitve, ki jih spreje
majo drugi delovni kolektivi. Tudi prizade
vanja sindikatov v drugih republikah imajo 
po njegovi sodbi sedaj več prostora.

Sogovornik pa nas je opozoril še na 
nekatere pomanjkljivosti ter predlagal nove 
teme za obravnavo, da bi DE tako postala 
bolj popularna, pri čemer, kot sam pravi, 
„ne misli na takšne teme, kijih je že dovolj 
v drpgih časnikih, pač pa na tiste probleme,

s katerimi se srečuje vsak delavec ne glede 
na to, v kateri panogi je zaposlen." Sani°j 
kritično tudi priznava, da v preteklosti nl 
bilo dosti storjenega pri razširjanju DE v 
Metalki, kajti šele sedaj se osnovne organl' 
zacije naročajo na več izvodov časnika- 
Razlog za to je tudi v tem, ker ima DE 
različne priloge, ki jih sindikalni aktivist* 
morajo imeti vedno pri sebi, saj so jirn zel° 
koristen pripomoček pri delu.

„V Metalki bomo na zasedanju 
konference sindikata priporočili vsem 
osnovnim organizacijam, da naročij0 
DE za vsakega člana izvršnega odbora 
in tudi za delegate, poleg tega pa b1 
morale imeti DE tudi nekatere stro
kovne službe. Čeprav viri financiranja 
še niso povsem jasno določeni, pa f° 
ne sme biti prepreka pri približevanju 
našega sindikalnega glasila vsem akti
vistom in delavcem," je še povedal 
Stanko Pipa.

M. HORVAT

poverjeniki DE
1. LJUBICA PAVLINC
2. SILVA ROZMAN
3. TINKA SAJOVIC
4. JELICA KRISTAN
5. VERA STROPNIK
6. STANE KEBLIČ
7. STANKO PIPA
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OD TU IN TAM SANACIJA DIJAŠKIH IN ŠTUDENTSKIH DOMOV

GORNJA RADGONA: 
Izvršni odbor Zveze kultur- 
noprosvetnih organizacij 
občine Gornja Radgona seje 
dogovoril o tem, kako naj bi 
proslavili 100-letnico Can
karjevega rojstva. Poleg 
osrednje občinske proslave 
in literarnih srečanj bodo 
med delavci organizirali tek
movanje v branju knjig, ki 
naj bi trajalo do slovenskega 
kulturnega praznika prihod
nje leto. Menijo, da bi veli
kemu pisatelju postavili naj- 
lepši spomenik, če bi uspeli 
zainteresirati za dobro knji
go kar največ delavcev. Tek
movanje bo skupaj z občin
sko matično knjižnico vodil 
odbor za knjigo pri občinski 
ZKPO. Matična knjižnica bo 
pripravila seznam petdesetih 
najboljših izdaj slovenskih, 
jugoslovanskih in tujih av
torjev. Da bo tekmovanje res 
doseglo svoj pravi namen, 
bodo s tistimi, ki se bodo v 
to tekmovanje vključili, 
imeli tudi razgovore o pre
branih knjigah. Tistim posa
meznikom, ki bodo prebrali 
največ knjig ali delovnim 
organizacijam, kjer bo ta 
akcija najbolj množična, 
bodo podelili bogate knjižne 
nagra'de.

Da bi čim več naredili za 
razširjanje dobre knjige, 
bodo hkrati pripravili tudi 
tekmovanje v pridobivanju 
novih naročnikov knjig Pre
šernove družbe.

TONE ŠTEFANEC

VELENJE: Sodelovanje ob
činskega sindikalnega sveta in 
občinske zveze kulturno-pro- 
svetnih organizacij Velenje je že 
v minulih letih obrodilo dobre 
rezultate zlasti v skupnem prire
janju prireditev za delovne ko- 
kktive. Delovni načrt občinske- 

sindikalnega sveta znova na
poveduje njihovo aktivnost v ko
rist bogatenja kulturnega življe
nja delavcev. Že ta mesec, tako 
predvidevajo, naj bi v vseh te
meljnih organizacijah imenovali 
organizatorje kulturnega življe
nja. Sodelovali bodo z ZKPO pri 
nadaljnjem spodbujanju in razvi
janju kulturne amaterske dejav
nosti med delavci. V aprilu pa 
nameravajo povabiti na razgovor 
0 kulturi med delavci zvezo kul- 
mrno-prosvetnih organizacij ob
čine. Sindikat je že doslej precej 
aoril za kulturno življenje de
lavcev, zlasti v rudarskem elek
troenergetskem kombinatu in v 
Tovarni gospodinjske opreme 
Gorenje Velenje. VINKO SMAJS

PRVA SREDSTVA 
ŽE PRITEKAJO

Samoupravni sporazum o združevanju sredstev za sanacijo dijaških in 
študentskih domov je podpisan v štirinajstih občinah ljubljanske re
gije. V občinah Ljubljana-Center in Moste zagotavljajo, da bo spora
zum podpisan v nekaj dneh

Odkar se je končala javna 
razprava v septembru lani pa do 
sredine letošnjega februarja, je 
potekalo pristopanje k samo
upravnemu sporazumu o zdru
ževanju sredstev za sanacijo di
jaških in študentskih domov na 
območju ljubljanske regije. V 
tem času so aktivno sodelovale 
vse družbenopolitične organiza
cije, zato je bilo možno akcijo 
tudi uspešno zaključili. V obči
nah Hrastnik in Zagorje so spo
razum podpisali vsi delovni 
ljudje; celo v kočevski občini, 
ki jo tarejo hude gospodarske 
težave, je k sporazumu pristo
pilo 82 % delovnih ljudi. Neko-

v:

liko manjša je bila udeležba v 
ljubljanskih občinah, občini 
center in Moste pa sploh še 
nista dosegli potrebne dve- 
tretjinske večine podpisnikov. 
Delegata teh dveh občin sta na 
seji medobčinskega akcijskega 
odbora povedala, da bo podpi
sovanje zagotovo končano v na
slednjih dneh. Na podlagi teh 
ugotovitev je akcijski odbor pri 
medobčinskem svetu ZKS 
Ljubljana sklenil, da je že mo
goče začeti z zbiranjem sred
stev na posebnih žiro računih. 
Potek te akcije bo spremljal 
akcijski odbor.

Akcijski odbori posameznih

občin bodo poslali delovnim 
organizacijam sklep o veljav
nosti sporazumov, hkrati pa jih 
bodo opozorili, da je akcija 
združevanja sredstev že stekla. 
Če bodo temeljne in .druge 
organizacije združenega dela na
kazovale sredstva iz svojega do
hodka pred delitvijo ali iz sred
stev sklada skupne porabe, 
bodo to morale storiti takoj po 
objavi zaključnih računov za 
leto 1975; če pa bodo nakazo
vale sredstva iz neto osebnih 
dohodkov, pa do 30.-aprila le
tos. Delavci temeljne ali druge 
organizacije združenega dela, ki 
je minulo poslovno leto zaklju
čila z izgubo ali s prenizkim 
ostankom dohodka, bodo s spo
razumom dogovorjeno obvez
nost izpolnili iz neporabljenih 
sredstev skupne porabe iz prejš
njih let ali pa iz neto osebnega 
dohodka v višini enodnevnega 
neto osebnega dohodka.

Prva sredstva v višini 240 sta
rih milijonov je že prispevala 
samoupravna zdravstvena skup
nost, kmalu pa bodo začela pri
tekati sredstva stanovanjskih 
skupnosti iz naslova vrnjenih 
anuitet; ta sredstva naj bi zna
šala približno 100 starih mili
jonov.

Akcijski odbori v občinah 
bodo skušali oživiti razpravo o 
tem namenskem združevanju 
sredstev v vseh tistih delovnih 
organizacijah, ki sporazuma do
slej še niso podpisale. Mnenje 
medobčinskega akcijskega od
bora in mnenje vseh, ki poznajo 
problematiko domov, pa je, da 
bo v prihodnje potrebno za in
vesticije v domove poiskati si
stemske rešitve. Predlog letoš
njega družbenega dogovora 
predvideva, da bi delavci iz 
6-odstotnega stanovanjskega 
prispevka združevali 0,3 % za 
izgradnjo študentskih in dija
ških domov. Pripravljen je tudi 
osnutek zakona o zbiranju sred
stev za gradnjo teh domov, če
prav je bilo slišati pomisleke ob 
taki rešitvi in je bila poudarjena 
misel, da bi sistemsko rešitev 
vendarle poiskali po samouprav
ni poti. Stanka Ritonja

KONCERT ZA TEČAJNIKE
Ob zaključku sedmega političnega tečaja v Jasnici pri 

Kočevju so priredili za tečajnike in številne predstavnike 
delovnih kolektivov in družbenopolitičnih organizacij iz 
občin Kočevje in Ribnica kulturni večer, kije bil pravzaprav 
koncert vokalne glasbe. Nastopila sta basist Ladko Korošec 
in tenorist Rudolf Franci ob spremljavi pianistke Milene 
Trostove in ob sodelovanju Marjana Kralja. Foto in tekst:

FRANCE BRUS
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STE NEMARA PREZRLI

Priročnik
za organizatorje 

kulturnega 
življenja

Dolgo pričakovani priročnik, ki so si ga kot napotilo za konkretno 
delo želeli organizatorji kulturnega življenja, zlasti tisti v delovnih 
organizacijah, je končno pred nami. Pripravila ga je posebna redak
cijska skupina pri zveznem in republiškem svetu zveze sindikatov, 
izdala Zveza kulturno-prosvetnih organizacij Slovenije v založbi ČZP 
Delavska enotnost. In kar je treba se povedati, izdajo te prepotrebne 
publikacije je denarno podprla Kulturna skupnost Slovenije. Pri
ročnik bo preveden tudi v druge jugoslovanske jezike za potrebe 
organizatorjev kulturnega življenja v drugih republikah in avtonom
nih pokrajinah.

Redaktorji, ki so kot moto tej knjižici zapisali Titove besede — 
»Brez kulturnega napredka delavci ne bodo zmogli upravljanja" — so 
knjižici za uvod in njenim uporabnikom v pojasnilo zapisali, v čem je 
osnovni namen priprave in izdaje tega priročnika. Gre za spoznanje, 
da brez organiziranega delovanja, brez široke pobude in konkretnega 
dela članstva sindikatov in samoupravno združenih delavcev vseh 
dejavnosti ne bomo mogli uresničevati ciljev, ki sta jih glede kultur
nega življenja delavcev opredelila deseti kongres Zveze komunistov 
Jugoslavije in resolucija o kulturnem življenju delavcev, sprejeta na 
sedmem kongresu Zveze sindikatov Jugoslavije. Ta organizirana 
akcija, ki ji je tudi zadnji kongres slovenskih sindikatov začrtal 
vsebino in konkretne naloge, mora seveda izvirati iz osnovne sindi
kalne organizacije oziroma iz temeljne organizacije združenega dela. 
Povezovanja in sporazumevanj delegatskih razmerij, s katerimi edino 
lahko uresničujemo samoupravno zasnovo kulture, ni mogoče utrje
vati, ne da bi hkrati tam, kjer delavci delajo ali prebivajo, bogatili 
kulturno življenje delavcev in razvijali delavsko kulturno zavest.

Priročnik za organizatorje kulturnega življenja naj torej opozori, v 
katerih smereh naj poteka široka kulturna spodbuda in konkretno 
delo sindikalnega članstva, koliko je knjižica v tem pogledu uspešen 
priročnik, bodo seveda čez čas lahko najpravičneje presodili organi
zatorji kulturnega življenja sami. Ob njenem izidu pa vendarle lahko 
napišemo, da daje knjižica dovolj konkretnih napotkov zadelo v 
delovni organizaciji, krajevni skupnosti, občini, čeprav je po nepo
trebnem sramežlji’ skromna v tem, da bi opisovala nekatere ime
nitne primere iz prakse. Nemara je to posledica bojazni, da bi kdo to 
poj moval kot dajanje receptov. V prid izkušnjam iz prakse je tako v 
knjižici zagledal beli dan le družbeni dogovor o vsakoletni kulturni 
akciji za OZD v radovljiški občini. Seveda pa imajo tudi posplošitve 
svojo prednost, če bodo uporabniki tega priročnika imeli hkrati pred 
očmi nekatere značilnosti kulturnega dela.

Ob vseh spodbudah in orga nizacij sk m' prjj cm ih, kijih ta priročnik 
ponuja obilo, namreč organizatorji kulturnega življenja nikoli ne bi 
smeli pozabiti na človeške razsežnosti kulturne in umetniške tvor
nosti, na njune vsebinske in idejne razsežnosti. To pa pomeni, da je 
ireba razumeti naravo kulturnega dela, ki ji še tako dobra organizi
ranost sama po sebi ne daje njene duhovne usmeritve. To duhovno 
usmeritev kulturnega življenj'a moramo znati usmerjati z vseh, še tako 
različnih kulturnih stopenj naših delovnih ljudi, jo razvijati in 
usmerjati. Nemara so prav zavoljo tega izrednega pomena vsi tisti 
napotki v priročniku, ki svetujejo, kako ugotavljati doseženo kultur
no raven, kulturne potrebe in interese. Knjižica tudi mnogo svetuje o 
tem, kako konkretno vzpostavljati vsa samoupravna razmerja in 
povezovanja na področju kulturnega življenja. Prav ob tem kaže 
opozoriti, da bi se morali vsi posamezni in kolektivni organizatorji 
kulturnega življenja zavedati posledic, ki bi sledile, če tega ne bi 
uresničevali. Te posledice so znane; ohranjali bi stara razmerja, 
„kulturtrcgerstvo‘, tehnokratske poglede na kulturo, komerciali
zacijo kulture, odtujenost kulturnih programov delavcem, elitizem, 
ne nazadnje pa tudi primitivizem.

v_ Organizatorjem kulturnega življenja želimo, da bi jim ta knjižica 
čim bolj koristila. To pa jim prav gotovo bo, če bodo v pogovore in 
dogovore z delavci o kulturnem življenju vnašali tudi omenjene in 
druge človeške razsežnosti kulturnega življenja.

S. B.
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se je Konijev film

i Eno pomembnih izraznih sredstev 
c ovekovega ustvarjalnega duha je film 

i v vseh svojih razsežnostih. V Izoli živi 
Petintridesetletni likovni pedagog 

°ni Štajnbaher, ki je odličen ama- 
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resničen dogodek. Takrat so namreč 
podirali nek star zid med dvema di
jaškima domovoma in v klubu smo se 
ovedli, da bi bilo to zanimivo posneti 
na filmski trak.

Študentska leta so minila, pot je 
Konija peljala na obalo, v Izolo. Za
poslil se je kot učitelj likovnega pouka 
na osnovni šoli. Kaj kmalu so tu spo
znali, da je prišel mednje deloven in 
ustvarjalen človek, ki bo šoli veliko 
prispeval s svojo neomajno voljo do 
amaterskega filmskega ustvarjanja. Na 
šoli je ustanovil filmski krožek Zarja.

- Otroci zelo radi delajo, ustvar
jajo in mi učitelji smo jim dolžni 
nuditi vse, da lahko izrazijo to, kar 
čutijo. Sam to uresničujem v našem 
filmskem krožku, ki je tesno povezan 
s pedagoškim procesom pri likovnem 
pouku. Med filmom in likovnim 
ustvarjanjem ni neke ostre meje, to je 
tako prepleteno, da bi bila vsaka loči
tev napačna. To, kar otroci narišejo 
pri likovnem pouku, posnamemo v

filmskem krožku na trak in tako 
ustvarimo film, ki da življenje in smi
sel nebogljeni otroški risbi.

Tako je pod mentorstvom Konija 
Štajnbaher ja nastajal v Izoli otroški 
animirani film in filmski krožek Zarja 
je za otroške filme „Ribič“ (ki je bil 
prvi otroški risani film v Sloveniji), 
,,1000 let ŠkofjeLoke“, ,,Zob‘‘,,,Lju
bitelj ptic“, ,,Beli metulj" in druge 
prejel številne republiške in zvezne 
nagrade in mednarodna priznanja, 
mentor te ustvarjalnosti pa nagrado 
temeljne izobraževalne skupnosti in 
medaljo dela.

- Kulturno delo in kultura na
sploh sta bistveni sestavini življenja,

pravi Koni Štajnbaher, v vsakem člo
veku bi moralo biti vsaj malo ustvar
jalnega duha, ker je brez tega življenje 
pusto in monotono.

Leta 1970 so Štajnbaherja navdušili, 
uspehi njegovih varovancev, zato je 
tudi šam začel snemati animirane fil
me. Odtlej je že veliko ustvaril. V 
težnji po družbeno angažirani izpo
vednosti se je odlično ujel s svojim 
sodelavcem Janezom Marinškom iz 
Kopra. Tako je nastal film „Govor- 
nik“, ki pripoveduje o človeku, ki 
požira literaturo in jo prežvečeno bru
ha. To je bil hkrati prvi slovenski 
amaterski animirani film. A vtor pravi, 
da je med njegovimi filmi (menda jih 
je doslej osem) najbolj uspel film

„Študent“, ker gre v njem za nove 
prijeme, kot so animacija neživih figur 
in mešanje le-teh z neživimi predmeti 
Gre skratka za nove poskuse, ki te
meljijo na oživljanju materiala.

Za več svojih uspelih filmov je Koni 
Štajnbaher prejel veliko republiških in 
zveznih nagrad ter odličja v Trstu in 
Valdenu. Zadnje čase sodeluje tudi pri 
Viba-filmu in z Dušanom Vukotičem. 
Leta 1973 je bila „Mala Pulaf vsa v 
znamenju uspehov Konija Štajnba
herja.

To pa še ni vse o delu Konija 
Štajnbaherja. Kljub družinskim in 
službenim dolžnostim ter amaterske
mu filmskemu ustvarjanju se posveča 
še koprskemu filmskemu gledališču. 
Že štiri leta je njegov umetniški vodja. 
Kot mentor, strokovni vodja in film
ski publicist veliko prispeva, da raste 
raven filmskega repertoarja in filmski 
okus obiskovalcev.

In kaj pomeni njemu vse to ljubi
teljsko kulturno delo?

— Veliko mi pomeni. Smisel biva
nja in življenja je v njem.

Iz teh kratkih, a jasnih besed lahko 
razberemo, kako pomembno mesto 
imajo vse razsežnosti filma v življenju 
Konija Štajnbaherja, kako v hipu 
lahko pozabi na vsa odpovedovanja, ki 
so nujna posledica neutrudljivega film
skega ljubiteljskega ustvarjanja.

KATJUŠA ROJAC
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PREDSEDSTVO SVETA ZVEZE SINDIKATOV BOSNE IN HERCEGOVINE

Delavski oddih v precepu
Zmogljivosti so razdrobljene, domovi pa neizkoriščeni # Najvažnejša naloga: graditi no
ve in bolje izkoristiti sedanje zmogljivosti, oboje pa na samoupravnih osnovah združe
vati in povezovati, da bi čimveč delavcev lahko pod ugodnimi pogoji preživelo dopust 
zunaj kraja stalnega prebivanja

katerimi delavci izkoriščajo svoj letni 
dopust. Vzrok za takšne razmere pa je 
tudi v ukrepih družbenopolitičnih 
skupnosti, saj mora, denimo, počitniški 
dom plačati do petkrat večji prispevek 
za zemljišče — kot hotel A kategorije. 
Sindikat ob takih pojavih ne sme ostati 
nem.

LE TRI SKUPNOSTI
Čeprav so naloge, ki čakajo delovne 

kolektive v tej republiki, jasno zapisane 
v sklepih četrtega kongresa Zveze sin
dikatov BiH, pa z doseženimi rezultati 
predsedstvo ZS BiH ni zadovoljno. 
Predsednik sveta zveze sindikatov BiH 
Raif Dizdarevič je opozoril, da so le 
občinski sveti Banjaluke, bihaške regije

in Sarajeva ustanovili skupnosti za le
tovanje in rekreacijo. Še posebej pa je 
premalo opazno združevanje sredstev in 
usmerjevanje le-teh v gradnjo rekreacij
skih centrov.

Čimprej bo potrebno sprejeti plane 
in programe razvoja materialne osnove 
za delavski turizem in rekreacijo. Uskla
jeni morajo biti z dolgoročnim raz
vojem turizma v Bosni in Hercegovini.

To pa med drugim pomeni, kot je 
poudarilo predsedstvo, rekonstrukcijo 
in modernizacijo obstoječih objektov 
ter gradnjo novih letovišč B kategorije 
predvsem v tistih turističnih centrih v 
republiki, kjer so najugodnejši pogoji za 
letovanje in zdravstveno rekreacijo.

M. K.

SVET ZVEZE SINDIKATOV SRBIJE

ZDRUŽENO DELO JE 
ZA DOBRO PLANIRANJE

V procesu planiranja na vseh področjih morajo delavci 
vzeti vajeti v-svoje roke — Težak položaj delavcev, zapo
slenih v zasebni obrti

Počitniški domovi kolektivov iz 
Bosne in Hercegovine so zelo neracio
nalno izkoriščeni. Kakih 30 odstotkov 
postelj v obmorskih krajih ni zasedenih, 
drugod pa celo polovica postelj ostaja 
praznih. Velikemu številu delavcev in 
njihovim družinskim članom ne uspe 
izkoristiti letnega dopusta zunaj kraja 
prebivanja. Poleg gradnje novih počit
niških domov je potrebno zmogljivosti 
tudi bolje izkoriščati ter jih na samo
upravni osnovi združevati in povezo
vati.

Na vse to je opozorilo prejšnji teden 
na svoji seji predsedstvo Sveta ZS Bosne 
in Hercegovine.

PET TISOČ POSTELJ
Podatki kažejo, da veliko število de

lavskih počitniških domov posluje 
avtarkično in to celo tam, kjer so skon
centrirani (Neum, Gradec, Podgora) in 
kjer že obstajajo „jedra“ skupnosti le
tovišč Bosne in Hercegovine. Delavske 
turistične zmogljivosti te republike (pet 
tisoč postelj) so razdrobljene na 132 
počitniških domov. V vsakem domu je 
torej poprečno le po 40 postelj, kar 
pomeni, da imajo v SR Bosni in Herce
govini v počitniških domovih po enp 
posteljo na vsakih 132 zaposlenih! To je 
na vsak način premalo, mimo tega pa 
izkušnje kažejo, da so lahko rentabilni 
le tisti počitniški domovi, ki razpola
gajo z več kot 300 ležišči.

Dosedanja vlaganja v delavske turi
stične zmogljivosti so bila v preteklosti 
dokaj neracionalna. Tudi pri regresi
ranju dopusta hi bilo dovolj funkcio
nalnosti. To misel je na seji izrekel 
podpredsednik Sveta ZS BiH Meho 
Midžič, ki je še dodal: „da smo bili pri 
dosedanji graditvi zmogljivosti za leto
vanja delavcev zelo enostransko usmer
jeni, kajti gradili smo v glavnem objekte 
ob Jadranu, ki pa so zaradi oddaljenosti 
in tudi zaradi nezadostne opremljenosti 
ter usposobljenosti kadra izkoriščeni le 
tri do štiri mesece v letu. Ob tem pa so 
številne možnosti za letovanje v BiH 
neizkoriščene zaradi pomanjkanja re
kreacijskih objektov in neprimerne tu
ristične ponudbe.

REGRES NI BIL 
NAMENSKO UPORABLJEN

Kakih 450 milijonov dinarjev, ki so 
jih lani namenili v tej republiki za re
gres, so dobili koristniki večinoma „v 
roke“, in to celo v začetku leta. Zato 
tudi povsod sredstva niso bila po
rabljena za dopust.

Sekretar Sveta ZSJ Mustafa Pljakič 
je dejal, da tako dolgo ne bo uspeha na 
področju organiziranega dopusta, do
kler se bodo nekatere družbenopoli
tične skupnosti zavzemale za „uprav- 
ljanje“ delavskih letovišč. V BiH upra
vičeno kritizirajo razdrobljenost teh 
zmogljivosti, prav tako tudi primiti
vizem, ki vlada v njih, in pogoje, pod

Na zadnji seji sveta Zveze sindikatov Srbije 
šo največ pozornosti posvetili vprašanjem, S 
katerimi se v tej republiki srečujejo pri spre
jemanju srednjeročnih planov razvoja in 
družbenega plana razvoja republike do 1980. 
leta, nadalje družbenoekonomskemu polo
žaju zaposlenih žensk ter možnostim zaposlo
vanja delavcev v obrtnih dejavnostih.

Za uvod v sejo je podpredsednik sveta ZS 
Srbije Vlado Kovačevič dejal, da je bil sindi
kat zelo aktiven pri določanju razvojne poli
tike v republiki. Pri tem je opozoril na 
težave, s katerimi se srečujejo. Priprave za 
zdelavo srednjeročnih planov so tekle v raz

merah, za katere je značilno, da še nimamo 
zgrajenega gospodarskega sistema in da še ne 
moremo govoriti o popolni samoupravni 
organiziranosti združenega dela. Kljub vsemu 
pa veliko število temelj nih organizacij združe
nega dela prizadevno išče najboljše rešitve za 
svoj razvoj. Ker je večina že tudi pripravila 
programe in plane razvoja, tudi lahko obliku
jmo družbene dogovore o razvoju posamez
nih dejavnosti.

V večini občin pa bo potrebno še veliko 
dela pri usklajevanju planov samoupravnih 
interesnih skupnosti s področja družbenih 
dejavnosti. Le-te se ne morejo razvijati po 
svoje, ampak v odvisnosti od možnosti in 
potreb združenega dela. To pomeni, da mora 
združeno delo zagotoviti in povečati svoj 
vpliv na sprejemanje odločitev.

NI SAMO
„ ŽENSKIH" PROBLEMOV

Kljub prizadevanjem, da bi izboljšali polo
žaj zaposlenih žensk, veliko problemov ostaja 
nerešenih. Doseženi pa so pomembni rezul
tati pri družbenopolitičnem delu žensk in

izobraževanju. V delegacijah temeljnih orga
nizacij je bilo v 1974. letu 31 odstotkov 
žensk, v skupščinah združenega dela 15,4 
odstotka, v krajevnih skupnostih pa je bilo 
10,8 odstotka žensk. Takšna udeležba žensk 
in njihovo prizadevno delo y delegacijah tudi 
omogoča lažje reševanje problemov, s kate
rimi se srečujejo. Prav pri reševanju teh pro
blemov, ki jih marsikdaj krivično imenujemo 
„ženske“, pa mora sindikat dati vso podporo 
rešitvam, ki bodo položaj ženske v združe
nem delu spremenile v skladu s kongresnimi 
in ustavnimi zahtevami.

TEŽAK POLOŽAJ DELAVCEV 
mi ZASEBNIKIH

V razpravi na seji sveta so ugotovili, da 
število obrtniških delavnic in število zaposle
nih v obrti, predvsem pri zasebnikih, stagnira, 
ponekod celo pada, medtem ko so potrebe 
po teh storitvah vse večje. Toda pri več kot 
100.000 zaposlenih v zasebni obrti jih kar 
polovica v Srbiji nima pravic iz delovnega 
razmerja, če seveda ne upoštevamo osebnega 
dohodka. Ti delavci najpogosteje niso niti 
zdravstveno niti pokojninsko zavarovani, de
lajo več kot osem ur dnevno, nimajo pravice 
do dopusta niti možnosti, da bi rešili svoje 
stanovanjske težave.

Čeprav obstajajo kolektivne pogodbe, ki 
vsa ta vprašanja urejajo tako, kot velja za 
delavce v združenem delu, se jih zasebni 
delodajalci v glavnem ne držijo, zato morajo 
občinski sindikalni sveti v sodelovanju z dru
gimi dejavniki vztrajati pri spoštovanju kolek
tivnih pogodb, prav tako pa bodo morali tudi 
več storiti pri sindikalni organiziranosti de
lavcev pri zasebnikih.

B. V.

Velike
obveznosti

Prepočasno uresničevanje sklepov in stališč prve 
panožne konference kovinarjev — Samoupravni 
sporazum o življenjskih in delovnih razmerah gozd
nih delavcev vzbudil veliko pozornost

Prejšnji teden je na svoji seji Zvezni višanju cen, namesto da bi v neposred' 
odbor sindikata delavcev industrije in nem sodelovanju s svojimi partnet]1 
rudarstva sprejel program dela za le- iskali najboljše rešitve. Iskati jih je po' 
tos. V osnovi programa vključuje na- trebno v reprodukcijskih celotah, ^ 
loge skupne politike zveze sindikatov pa se tudi morajo povezovati med se- 
in tudi specifične probleme industrije boj zaradi uresničevanja interesov ce- 
in rudarstva. lotnega združenega dela.

Tudi v prihodnje bodo v središču 
pozornosti naloge pri krepitvi samo
upravljanja in povezovanja v združe
nem delu, sporazumevanja o pridobi
vanju dohodka, povečevanja produk
tivnosti, boja za stabilizacijo ter ures
ničevanja resolucije o skupni politiki 
ekonomskega in socialnega razvoja Ju
goslavije v 1976. letu.

Izboljšanje ekonomskega položaja 
panog in grupacij ter materialnega po
ložaja delavcev sodi med osnovne na
loge, s katerimi se bodo ukvarjali pa^ 
nožni in medpanožni odbori Potreb
no bo kritično analizirati dosedanjo 
organiziranost sindikata; mimo tega 
pa ima v letošnjem programu po
membno mesto utrjevanje in izvajanje 
politike srednjeročnega razvoja države 
in uveljavljanje delitve po delu.

Med pomembnimi družbenimi nalo
gami kovinarjev so bila tudi prizadeva
nja za stabilizacijo, vendar pa je kovin
sko predelovalna industrija morala za
radi splošnih ekonomskih gibanj za
vreti svoj razvoj, čeprav je to v na- i 
sprotju z družbenim planom razvoja. !

V investicijski politiki še vedno niso 
odstranjeni strukturni problemi kovin
sko predelovalne industrije. Prav tako 
zaostaja razvoj zmogljivosti spremlja
joča industrija. Ugotavljajo tudi, da so 
razvojne potrebe večje od razpoložlji
vih materialnih možnosti ter da niso 
usklajeni programi razvoja. Takšne 
razmere so prav tako v nasprotju s 
sklepi konference, zato si bo moral 
sindikat še bolj prizadevati, da se 
bodo spremenile.

I INTERES ZA SAMOUPRAVNISK^SŠAS' sroRAZ™
I Dveletna prizadevanj, pri tnesjide- £
! vanJu skleP°" lrl na oP’ sP.reietih na ^ oddeljen. Zato je med preen- 
; prvi panožni konferenci kovinarjev Ju- stveniJ nai0Jgami tud^spre em^ed-
j ". e f P0I?k njeročnih načrtov razvoja v temeljnih
^ nejša tema na zasedanju tega odbora, (jrg^iz^ja^ združenega dela ter 
I , ° . v os Je značilno stalno pri- usklajevanje programov predvsem med
i f f spreminjanje družbeno- kovinskopredelovalno industrijo, stro-
1 ekonomskih odnosov po načelih usta- jegradnjo, ladjedelništvom m elektio 
i ve ter stabilizacijskih prizadevanj. industrijo
[ Čeprav so bila pri konstituiranju te- a, ■ ,,
j meljnih organizacij združenega dela I31!1. zvezne8a odbora so se sezn 
[dosledno uveljavljena načela nove ^ i- u<^ z uresničevanjem nalog, opre- 
[ ustave, so na seji odbora poudarili, da e-*jm, j3, P1^ Prožni konferenc 
j je vsebinsko spreminjanje družbeno- ^ ni , ? a,y!;ev Jugoslavije. Ugoto- 
1 ekonomskih odnosov še vedno, prven- v 1 so, a Je d osnutek samoupravne 
j stvena naloga sindikata. V temeljnih 8a sPorazuma o življ'enjskih in delov 
j organizacijah je potrebno izoblikovati ^ razmerah gozdnih delavcev v jav 
| takšne odnose, da se bo dohodek obli- K3™ ln da Je zaradi tega v mnogih 
j koval na osnovi dejanskega prispevka , , J ■„ °rganizacijah zdmženeg 
j vsake temeljne organizacije in ne na ?n 0 °, Pozl^jvnih spremeni
[ osnovi tržnih cen. Prav tako še niso pn re evanJu tel1 problemov.
[ bili doseženi vidnejši uspehi pri samo-
! organiziranju in povezovanju temelj- To obvezuje vse osnovne organiza- 
I nih organizacij združenega dela kovin- cije sindikata, da prevzamejo svoj del 
j ske panoge z drugimi sorodnimi pano- obveznosti pri uresničevanju tega sp°- 
! gami. Podobno velja tudi za uresniče- razuma. Osnovne organizacije morajo 
I vanje tistega sklepa, ki 'zahteva trajno trajati, da bodo temeljne organiza- 
: povezovanje in združevanje dela in do- “J6 združenega dela v samouprav^
! hodka kovinske industrije z delavci v sporazume ne le vnesle določbe teg3 
i spremljajočih dejavnostih oziroma s sporazuma, ampak se tudi zavzemal1-:
: proizvajalci jekla in kupci izdelkov. da bt ga v celoti uresničili To pa me

drugim pomeni tudi več namensK111 
Praksa kaže, so dejali na seji, da ko- sredstev za dvig življenjske ravni inz3 

I vinaiji za mnoge svoje probleme kri- izboljšanje zdravstvenih razmer dela''"
I vijo druge. Pogosto iščejo rešitev v po- cev. Z. B-

BACILI MANJVREDNOSTI
PIŠE: AZRA KRISTANČIČ

Občutek manjvrednosti!
Da, kaj je to?
Vprašanje, ki nekatere izmed 

nas zabava, nekatere pa bega!
Toda ...
Vsakdanje življenje in delo 

nam prinašata vprašanja. Vpra
šanja, ki zahtevajo odgovore.

Služba.
„Lepo te prosim, nikar mi ne 

govori o tem! Najraje bi šel v 
pokoj. Ne razumeš? Utrujen in 
naveličan sem že! Nič yeč mi 
ne gre od rok tako, kot bi 
moralo!"

To so besede, ki so nam kar

precej znane v tej vsakodnevni 
delovni naglici, katere udele
ženci in priče smo skoraj vsi.

Vsi pogosto doživljamo večje 
ali manjše neuspehe. Naši do
sežki so v zaostanku za našimi 
težnjami, kot temu ponavadi 
pravimo. Tisto, kar storimo, je 
pod ravnijo našega ocenjevanja 
samega sebe in največkrat ni v 
skladu s predstavo, ki jo imamo 
o sebi. Ob takšnih občutkih 
podvojimo svoje moči in na
pore, spremenimo cilj, kar nam 
omogoča, da se nehamo 
„gristi“ v sebi.

To je normalno!
Toda pogosto se dogaja, da

se nam ti vsakodnevni delovni 
neuspehi kopičijo in sčasoma 
prerastejo v bolj kompleksno 
čustvo neuspešnosti in manj
vrednosti. Posledice se kažejo 
tudi v manjši storilnosti na de
lovnem mestu. To spoznanje 
pomaga nam samim, da realno 
presodimo svoje delo, posebej 
pa delo sodelavca, preden izre
čemo trditev, da je nedelaven, 
len. Kajti če bomo ob pravem 
trenutku znali izreči pohvalo že 
za manjši delovni uspeh našega 
sodelavca, mu bomo pomagali k 
ugodnejšemu ocenjevanju sa
mega sebe in k zmanjševanju 
občutka manjvrednosti.

SOBOTA JE 
DELOVNI DAN

Riše: Mija Lipužič
VPRAŠANJE:
Po zakonu in po odločbi de

lovne organizacije imam 28 delov
nih dni dopusta, od katerega se mi 
odštejejo proste sobote. Tako 
imam brez sobot 24 dni dopusta.

Dopust lahko izkoristim v dveh 
delih. Kakorkoli ga planiram, se 
mi vsaj del dopusta izteče na pe
tek. Ker v sobotah ne delamo, pri
dem na delo v ponedeljek. Tako 
nastopi problem zadnje, to je pete 
sobote, ki mi po razlagi nadrejenih 
ne gre več. Ali mi lahko odtrgajo 
en dan dopusta zaradi te sobote, 
tako da bi imela le 23 delovnih 
dni dopusta in pet sobot oziroma 
ali mi, če v petek pred takšno so
boto ne nastopim dela, lahko od
trgajo enodnevni osebni doho
dek? M. M., Ljubljana

ODGOVOR:
Vsi delovni dnevi, razen nedelj 

in morebitnih praznikov, se všte
vajo v dopust; to sledi iz zakona. 
Čl. 23 zakona o medsebojnih raz
merjih delavcev v združenem delu 
določa naslednje: „Če je v skladu 
z zakonom vpeljan delovni teden z 
manj kot šestimi delovnimi dnevi, 
se štejejo dnevi, za kolikor je 
skrajšan delovni teden, glede uve
ljavljanja pravic delavcev iz dela v 
temeljni organizaciji (letni dopust 
in podobno) kot delovni dnevi." 
Torej ne bi mogli govoriti o tem, 
da imate 24 delovnih dni in štiri 
sobote ali 23 delovnih dni dopusta 
in pet sobot, temveč 28 delovnih 
dni dopusta. Izkoristiti ga morate 
največ v dveh delih. Pri tem mora 
en del dopusta trajati brez presled
ka najmanj 12 delovnih dni, med 
te dneve pa sproti štejete vse so-

Y kupon

S
PRAVNIK SVETUJE

bote..Nihče vas ne more prisiliti, 
da se pred iztekom dopusta vrnete 
v petek na delo le zaradi naslednje 
sobote. Tudi ni osnove, da bi vam 
zaradi tega odtegnili enodnevni za
služek. Res pa je, da vam osebni 
dohodek za tisto soboto, ki so jo 
drugi „oddelali“ v prejšnjih petih 
dneh in prejeli zanjo osebni doho
dek, ne bo pripadab" Odtegniti 
vam torej ničesar ne morejo, ven
dar plačila za ta dan ne boste pre
jeli, ker ga niste ,,oddelali“, za čas 
dopusta pa prejemate nadome
stilo. Za zadnjo soboto, ko nimate 
več dopusta, nimate pravice do 
nadomestila. Ker pa tudi niste de
lali oziroma sobote ,,oddelali v 
prejšnjih dneh, pa tudi ne pravice 
do osebnega dohodka za ta dan.
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^KOLONIZACIJA v AFRIKI

Eksploziven Džibuti
J^aroda Afar in Isas nočeta le formalne neodvisnosti, ker bi večina pre
bivalstva še naprej ostala siromašna

bogodki v Angoli so zasen
čili dogajanja v drugih kolonia
lističnih oporiščih na afriškem 
kontinentu. V zadnjem času pa 
ITlnogi ocenjujejo, da bi lahko 
zadnja francoska kolonija v 
Afriki — teritorij Afar in Isas, ki 
j® znana predvsem po mestu 
džibuti, lahko postala novo vre
lišče.

Ta, po površini (23.000 kva
dratnih kilometrov) in številu 
Prebivalcev (nekaj več kot 
200.000) zelo majhna kolonija, 
*rna zaradi geografske lege velik 
strateški pomen. V sedanjem 
Č3SU, ko lahko opažamo čedalje 
Večje zanimanje velikih sil za 
vPliv i in moč v Indijskem 
0ceanu, seveda ne more biti 
nihče ravnodušen nad tem, kdo 

0 kontroliral pomembno pri
stanišče v Džibutiju, ki je ob iz- 
k°du iz Rdečega morja. Za pre- 

ivalce te kolonije je seveda naj- 
Važnejše, da se končno otresejo 
tuje nadvlade, ki jo je Francija 
Vzpostavila že v marcu 1862. 
leta.

To že znanem receptu kolo
nialistov: „deli in vladaj" so 
francoski kolonialisti želeli od 
Vsega začetka napraviti razdor 
med dvema narodoma, ki živita 
^ tej koloniji. Poleg tega je 

rancija izredno ostro zatirala 
vsakršno gibanje za osvobodi- 
,e'/^Ucli danes je v tej koloniji 
•^00 francoskih vojakov, ki so 

°premljeni z najsodobnejšim 
orožjem.

MOČAN ODPOR 
IN OGORČENJE

Kljub temu pa se je v koloniji 
razvil močan odpor. Pripadniki 
Tronte za osvoboditev somalij
ske obale (FLCS), ki jo podpira 
Somalija, so sporočili, da bodo 
Pričeli z oboroženim odporom 
Za osvoboditev svoje dežele. Ge
neralni sekretar fronte Aden 
^obleh Aval je dejal: ,.Nimamo 
^mge izbire, kot da prelivamo 
kri- Pripravljeni smo žrtvovati 
st° domačinov za enega Fran
coza."

Kot legalna opozicija je bila 
^o nedavnega dovoljena Narod

na afriška liga za neodvisnost 
(LPAI), ki ji je uspelo pridobiti 
naklonjenost večine pripadni
kov narodov Afar in Isas. S tem 
so bili na neuspeh obsojeni po
skusi sejanja razdora med na
rodoma, kajti večina prebival
stva se je dejansko opredelila za 
konec kolonialne oblasti in za 
samoodločbo.

Zaradi tega je sedanja vlada
joča, profrancosko usmeijena 
Nacionalna unija za neodvisnost 
(DNI) spremenila dosedanji be
sednjak. Od lanskega oktobra 
naprej je premier Ali Aref Bur- 
han začel govoriti o proglasitvi 
neodvisnosti, seveda na afriški 
način. Po njegovem pa dežela 
mora obdržati tesne gospo
darske in druge stike z metro
polo in tudi ohranitev fran
coske vojaške baze, brez katere 
si ni mogoče zamisliti neodvis
nosti in ..političnega ravno
vesja". V Parizu so spoznali, da 
je proglasitev formalne neodvis
nosti in pomoč manjšinski, 
francosko usmerjeni ekipi naj
boljša rešitev". Ob koncu minu
lega leta je Pariz tudi izrazil pri
pravljenost čimprej skleniti spo
razum o ukinitvi kolonialne 
oblasti.

Take prozorne račune pa so 
z ogorčenjem sprejeli prebi
valci, ki ne želijo formalne, 
ampak resnično neodvisnost. 
Mnogi opozarjajo, da Arefova 
vlada nima podpore. To se je 
pokazalo tudi na dveh zboro
vanjih, ki sta bili organizirani na 
isti dan: na zborovanju, ki ga je 
sklicala vlada, je sodelovalo le 
3000 ljudi, na opozicijskem pa 
več kot 60.000 udeležencev. 
Pravijo, da Aref hoče obdržati 
takšen položaj Džibutija, kot ga 
ima Hong Hong, torej cesarstvo 
za trgovce in špekulante.

„Takšna neodvisnost nam ni 
potrebna," pravijo aktivisti 
LPAI, ker se v resnici nič ne bi 
spremenilo. Neodvisnost po 
Arefovem receptu bi bila v prid 
le maloštevilni buržoaziji, toda 
večina prebivalstva bi ostala še 
naprej siromašna. Čeprav je po
prečni narodni dohodek na pre
bivalca dosegel 700 dolarjev, se

še vedno dogaja, da nekateri 
umirajo zaradi lakote. Socialne 
razlike so večje kot v mnogih 
afriških državah. Zato so se celo 
nekateri člani parlamenta pri
družili opoziciji.

Francosko usmeijena ekipa 
je spoznala, da izgublja tla pod 
nogami. Zato se je odločila za 
odkrit obračun z opozicijo, 
LPAI je od začetka leta zunaj 
zakona, češ daje kriva za uboj 
policaja v ..afriški četrti". Mno
go znakov kaže, da so ta ukrep 
odobrili v Parizu, ki želi takšno 
dekolonizacijo, ki ne bo ničesar 
spremenila.

Razmere so se v Afriki zelo 
spremenile. Tisti, ki pravijo, da 
Džibuti spominja na neke vrste 
..Molotov koktajl", ki je pri
pravljen za eksplozijo, imajo go
tovo prav.

B. RAKIDŽIČ

kdo je kdo
SANTIAGO CARILLO
generalni sekretar KP Španije

,.Pripravljam se na odhod v Španijo, če ne 
legalno, pa ilegalno," je te dni izjavil prvi člo
vek španskih komunistov Santiago Carillo v 
Parizu, kjer zdaj živi po dolgih letih izgnan
stva, ki jih je prebil v Sovjetski zvezi, v ZDA' 
in v nekaterih latinskoameriških državah. 
Španski diktator Franco je sicer umrl, toda v 
Španijo se še ni vrnila demokracija, za katero 
se tako zavzeto bojujejo tudi španski komu
nisti, čeprav je njihova partija še vedno prepo
vedana. Carillo pravi, da je za demokratično 
državo, kakršno si želi. večina Špancev, po
trebna demokratična vlada, ki bo razpustila 
frankistične ustanove in uveljavila neomejene 
demokratične svoboščine.

„Ni nujno, da bi bila takšna vlada levičar
ska, mora pa biti nacionalno trdna, da bodo v 
njej najširše družbene sile. Zato je trčba izobli
kovati enotnost vseh demokratičnih sil ne 
glede na njihovo ideološko pripadnost." Tako 
o bližnji španski prihodnosti pripoveduje ge-

guje za samostojnost sleherne partije in bojuje 
proti dogmatičnemu centralizmu, proti vka- 
lupljenosti socialistične misli in prakse v mo
dele, ki ne ustrezajo resničnim družbenim raz
meram. Zato pravi, da ni nobene potrebe, daneralni sekretar KP Španije Carillo, ki je svojo h t T P T ’ ^

politično pot začel v socialistični stranki .'lan b‘ gleda 1 nazaJ,.g edatije treba naprej. Španijipolitično pot začel v socialistični stranki, član 
komunistične partije pa je postal leta 1936, 
ko je bil član hunte za obrambo Madrida in 
pogumen borec v državljanski vojni.

Santiago Carillo je ena tistih osebnosti, ki 
se v mednarodnem delavskem gibanju pote-

je potreben socializem današnjega časa, pravi 
Carillo, možnosti zanj pa vidi v boju za demo
kratični pluralizem, v katerem bi imela svoje 
mesto tudi KP Španije in bi se borila za zaupa
nje ljudstva ter za socialistično preobrazbo 
družbe- V. BARABAŠ

SINDIKALNA ORGANIZIRANOST 
NA JAPONSKEM ____________________________

Malo novih članov
Lanska rast organiziranih članov in obratnih 
sindikatov najnižja v zadnjih dvajsetih letih

Število sindikalno organizi
ranih delavcev v Japonski se je 
lani le neznatno povečalo. Po 
podatkih ministrstva za delo je 
bilo ob koncu minulega leta na 
Japonskem 12,6 milijona čla
nov sindikata, kar je za 1 % več 
kot leto poprej. V letu 1974 je 
ta porast znašal še 3 % v primer
javi z letom poprej.

Število obratnih sindikatov, 
ki so na Japonskem pretežna 
oblika sindikalne organizira
nosti, se je prav tako povečalo 
le za 1 %, na skupno 69.333.

Trenutno je v Japonski sindi
kalno organiziranih le kakih 
34,7 % delavcev. Na obratni 
osnovi organizirani delavci so 
praviloma povezani v nacional
nih zvezah sindikatov. Naj večja 
zveza je Sohyo in je pod vpli
vom istoimenske japonske so
cialistične stranke. Ob koncu 
lanskega junija je imela Sohyo 
vpisanih 4,57 milijona ali 
116.000 članov več kot leto 
poprej. Zvezi Sohyo pripada 
6245 sindikalnih organizacij, 
med katerimi so najmočnejše 
organizacije v državnem sek
torju. Največji porast članstva

med temi sindikalnimi organiza
cijami je bil v zvezi železarskih 
in jeklarskih sindikatov Tekko- 
roren, in to za 47.000 oseb, v 
sindikate nacionalnih občinskih 
in komunalnih delavcev Jichiro 
se je na novo vpisalo 45.000 
oseb in v sindikat učiteljev Ja
ponske Nikkyoso 15.000 oseb.

Druga največja zveza, federa
cija delavcev Japonske (Domei) 
je štela 2,27 milijona članov, ali 
46.000 manj kot pred letom. 
Število članov je najobčutneje 
nazadovalo v zvezi sindikatov 
tekstilnih delavcev (Zensen), in 
to za 57.000 oseb.

Tudi Nacionalna zveza sploš
nih delavskih sindikatov (Ippan- 
domei) je izgubila 15.000 čla
nov. Druge delavske organiza
cije, vključene v Domei, ki je 
pod vplivom socialnodemo
kratske stranke, pa so, nasprot
no, okrepile svoje članstvo.

Naslednji dve večji zvezi, fe
deracija neodvisnih sindikatov 
(Churitsu Roren) in nacionalna 
zveza organizacij industrijskih 
delavcev (Shinsambetsu) z 1,37 
milijona oziroma 70.000 člani 
pa sta lani zaznamovali le ne
znatno zmanjšanje števila član
stva. ,N. Ž.

TA TEDEN V ŽARIŠČU
ZAHODNA EVROPA - Pred

sednik zveznega izvršnega sveta 
Džemal Bijedič je obiskal Fran
cijo, Belgijo in Luksemburg. S 
svojimi gostitelji, predsedniki 
vlad (Jacquesom Chiracom v 
Franciji, Leom Tindemansom v 
Belgiji in Gastonom Thomom v 
Luksemburgu) se je pogovarjal o 
nekaterih najbolj aktualnih vpra
šanjih iz mednarodnega življenja 
ter o dvostranskih odnosih. V 
pogovorih so sodelovali tudi čla
ni jugoslovanske vladne delega
cije, med njimi predsednik izvrš
nega sveta Vojvodine Nikola 
Kmežič, član ZIS Janko Smole 
in namestnik zveznega sekretarja 
za zunanje zadeve Lazar Mojsov. 
Predsednik ZIS je v Parizu 
obiskal tudi sedež organizacije 
za gospodarsko sodelovanje in 
razvoj OECD, v Bruslju pa sedež 
evropske gospodarske skupnosti. 
V vseh teh pogovorih je bila po
membna tema tudi jugoslovan
sko gospodarsko sodelovanje z 
zahodnoevropskimi državami, 
članicami EGS in OECD. V 
trgovinski menjavi s temi drža
vami (mednje pa sodijo tudi vse 
tiste tri, ki jih je obiskal Bijedič), 
ima Jugoslavija precejšen pri
manjkljaj; zato so razpravljali o 
možnostih za uravnovešenje 
menjave, predvsem o povečanju 
jugoslovanskega izvoza.

ANGOLA - Uspehi pripadni
kov oboroženih sil ljudske repu
blike Angole na bojiščih po 
državi so prinesli tudi diplo
matske uspehe. Medtem ko so 
borci Agostinha Neta dosegli več 
pomembnih zmag na jugu države 
in zasedli tudi zadnje strateško 
pomembno mesto na severu San
Salvador, so LR Angolo sprejeli 
v Organizacijo afriške enotnosti.

Netovo vlado v Luandi so nato 
priznale še številne afriške drža
ve, ki so prej omahovale v svojih 
stališčih in se bolj nagibale k ne
kakšnemu sporazumu med zako
nito vlado, ki io je sestavilo Ne
tovo gibanje MPLA, in z odpad
niškima gibanjima UNITA in 
FNLA, ki sta v glavnem izgubili 
že vso svojo vojaško moč. LR 
Angolo so ta teden začele pri
znavati tudi zahodnoevropske 
države. Kljub očitnim vojaškim 
in diplomatskim uspehom pa bo 
boj za resnično neodvisnost in 
samostojnost Angole še dolg in 
težak, saj ima mlada in bogata 
afriška država še vedno veliko 
nasprotnikov v zahodnih impe
rialističnih krogih, ki bi za vsako 
ceno hoteli obdržati svoje dobič
konosne položaje.

LIBANON — Državni pogla
var Frangier je objavil ,.program 
nacionalne akcije", ki naj bi po
menil začetek konca vseh raz
prtij v državi, ki so povzročile 
desetmesečno hudo krizo in šte
vilne krvave spopade, v katerih 
je izgubilo življenje več kot 12 
tisoč ljudi. Dokument, ki so ga 
sprejeli na izredni seji vlade, je - 
kot pravijo - temelj graditve no
vega Libanona, v katerem bodo 
vsem prebivalcem zagotovljene 
boljše življenjske razmere, zasno
vane na širših in bolj pravičnih 
izhodiščih. Program vsebuje 
nujne politične spremembe, ki 
naj bi muslimanski skupnosti za
gotovile enakopravno sodelova
nje pri vodenju države; vsebuje 
pa tudi več socialnih in gospo
darskih reform, ki jih že dolgo 
zahtevajo libanonski levičarji. 
Libanon v tem dokumentu potr
juje tudi svojo podporo palestin
ski revoluciji.

VLADO BARABAS

STROKOVNJAK opozarja na pravice in dolžnosti

VZGAJAJMO ZA VARNO DELO!
P,se: Leopold Pogačnik

Učinkovitost, na področju varstva pri delu se odraža v odpravlja- 
nju virov in vzrokov nesreč, poškodb, obolenj, odsotnosti z dela in
invalidnosti.

Varnostna vzgoja, ki nedvomno prispeva k učinkovitosti na ti 
Pndročjih, v delovnih organizacijah poteka v tečajih in seminarji 
® to tako za posameznike kot za delovne skupine ali enoi 
emelji za varnostno vzgojo so zakon o varstvu pri delu, sporazui 

0 pravicah, dolžnostih in odgovornostih delavcev na področju vt 
stva pri delu, končno pa še številni varnostno-tehnični pravilnil 

Uotovo je, da je varnostna vzgoja potrebna in nujna. Seveda ] 
1® vprašanje, kaj je pri tem treba izboljšati, ali spremeniti, da 
Povečali učinkovitost varstva pri delu. Da bi to dosegli, je trel 
varnostne tečaje in seminarje povezovati s poprejšnjimi raziskava: 

e ovanj ljudi pri delu, pri poslovanju, pri delovnih, strokovnih 
Poslovnih posvetih ter še posebej pri vsakodnevnih rednih posl 

zo, torej pri izdajanju delovnih nalogov, sestavi proizvodnih pi 
Bramov, potrjevanju opravljenih storitev, kontroli kvalitete, vzdri

valnih delih, sestavi poročil o opravljenih delih, nameščanju naprav 
in priprav, poiskusnih obratovanjih, spremembah in izdajah orodij, 
materiala, blaga, nameščanju strojnih orodij, prenašanju zahtev iz 
načrtov v zahteve pri pripravah dela, ob analizah in še pri številnih 
drugih dnevnih opravilih.

Pri takšnih opravilih šele opravimo resničen preizkus vključeva
nja znanja o varstvu pri delu v delovna in vodstvena Opravila. Pri 
tem opazimo, da posamezniki pri preizkusih obvladajo obilo var
nostnih zahtev, vendar velik del tega znanja ne uporabljajo ali pa ga 
uporabljajo le delno, skratka s premalo vneme in zanesljivosti.

Ločiti moramo obseg in kvaliteto pridobljenega znanja ter uve
ljavljanje tega znanja v omenjeni neposredni praksi.

To pa pomeni, da je pred seminarji in tečaji o varstvu pri delu 
potrebno raziskati prakso delovanja pri delu, pri vodstvenih opra
vilih ter pri vseh sestavinah poslovanja.

Šele na osnovi take raziskave lahko sestavimo varstveno-vzgojne 
in utrjevalne programe, ki bodo temeljito odpravljali vire in 
vzroke nesreč v redni delovni in poslovni praksi.

sprašujete Odgovarjamo

Zanima me, ali se izplačilo nadur in izplačilo dnevnic 
izključuje? Prav tako bi rada vedela, katera doba se šteje za 
delovno dobo, ki jo vrednotijo udeleženci samoupravnih
sporazumov po 11. točki sindikalne liste.

V.. N. - Ravne na Koroškem 
Na vaše vprašanje je Odbor sindikatov Slovenije za samo

upravno sporazumevanje o delitvi dohodka in osebnih do
hodkov posredoval naslednje pojasnilo:

Izplačilo dnevnic in izplačilo nadur se ne izključuje, 
vendar morajo udeleženci samoupravnih sporazumov v 
osnovah in merilih za razporejanje dohodka in za delitev 
sredstev za osebne dohodka in skupno porabo v svojih 
splošnih aktih točno navesti, kdaj se priznajo delavcem 
hkrati nadure in dnevnice in kaj šteje za efektivno delo v 
času nad rednim delovnim časom.

Kot delovna doba poli. točki sindikalne liste pa se upo
števa tista delovna doba, ki je evidentirana v delovni knjižici 
in se priznava v pokojninsko dobo, ki jo določa temeljni 
zakon o pokojninskem zavarovanju.



21. februar 1976DE šport, oddih in rekreacija

Iclesnok uit urna skupnost Žalec ter komisija za šport in rekreacijo 
pri občinskem sindikalnem svetu v Žalcu sta pripravila občinsko 
sindikalno prvenstvo v odbojki. Skupno je nastopilo 24 ekip, ki so senrvmprilp ntli r\rm’ \r fot«-__j • • _ - ,_ J I--- J ~ julv — I XVI at
pomerile najprej v predtekmovanju v telovadnici osnovne šole Vere 
Slai ’ " ...................
v j ■ r------- vauuvi«; aoie vere
Šlander na Polzeli, v finalnem delu pa v Preboldu. Največ uspeha sta 
imeli ekipi Ferralita iz Žalca, ki sta osvojili prvi mesti pri starejših in 
mlajših članih.

Vrstni red: člani: 1. Ferralit Žalec, 2. Tekstilna tovarna Prebold, 
3. Juteks Žalec; ml. člani: 1. Ferralit, 2. SIP Šempeter, 3. Tovarna 
nogavic Polzela.

Tekst in foto: T. TAVČAR

r

RAZOČARANI
MARATONCI

Minulo nedeljo naj bi bil 
na prelepih smučarskih tere
nih Črnega vrha že III. tradi
cionalni trnovski smučarski 
maraton. Za množično tek
movanje se je prijavilo več 
kot 1300 ljudi, pri čemer pa 
niso bili všteti predstavniki 
JLA, SLO, milice in drugi. 
Obetala se je torej res veli
častna prireditev, kakršne 
doslej v Sloveniji še nismo 
videli

Žal pa z velikim smučar
skim spektaklom, ki smo ga 
tako željno pričakovali, ni 
bilo nič. Organizatorjem je 
znova ponagajalo vreme. Za 
razliko od prejšnjih let to
krat ni bilo premalo snega,

. temveč preveč!
Nova snežna odeja je bila 

na dan, ko naj bi bila velika 
prireditev, debela meter, 
snežilo pa je še vedno kot za 
stavo. Vse je kazalo, da se 
želi letošnji februar krepko 
oddolžiti za minule zelene 
zime.

Kljub snežnemu metežu 
in nespluženi cesti smo se v 
nedeljo zjutraj podali na 
pot. Kazalo je, da vse poti 
vodijo na Črni vrh. Avtomo
bili vseh slovenskih in tudi 
drugih registrskih tablic so si 
z lahkimi tekaškimi dilcami 
na strehi utirali pot proti 
Ljubljani, Vrhniki, Logatcu, 
Godoviču in končni postaji

Črnemu vrhu. Kljub sla
bemu vremenu organizatorji 
prireditve niso odpovedali.

Ko smo prišli na Črni vrh, 
smo ugotovili, da je bil ves 
trud zaman. Organizatorji iz' 
razumljivih razlogov niso bili 
kos visokemu snegu, čeprav 
so se na prireditev dobro 
pripravili. Na voljo so imeli 
celo dva teptalna stroja. 
Toda ob tolikšnih količinah 
novega snega ne pomaga ne 
volja ne teptalni stroji. Zato 
bi bilo potrebno prireditev 
seveda pravočasno odpove
dati!

Na to pa so organizatorji 
pozabili Pozabili so, da. je 
treba pri organizaciji velikih 
športnih prireditev misliti na 
vse, tudi na morebitno od
poved, saj ni vseeno, ali gre 
množica navdušenih športni
kov na dolgo in obenem še 
nevarno pot zastonj. Mnogi 
od teh bodo drugič ob po
dobnem vremenu raje ostali 
doma!

Z maratonom torej ni bilo 
nič. Razočarani smo se zno
va podali na neprijetno pot. 
Razočarano se je vrnilo v 
Kranjsko goro tudi 100 štu
dentov visoke šole za telesno 
kulturo iz Ljubljane, ki so 
žrtvovali dan šole na snegu, 
da bi se lahko udeležili tr
novskega smučarskega mara
tona.. . a. Ul.

stran

Kljub znanemu olimpijskemu načelu „važno 
je sodelovati11 se jugoslovanski športniki niso 
udeležili XII. zimskih olimpijskih iger le zaradi 
sodelovanja. Želeli smo si namreč, da bi se v 
panogah, v katerih so zastopali naše barve, uvr
stili kar najbolje, čim bliže vrhu. Zato smo se 
tudi odločili le za sodelovanje v tistih discipli
nah, v katerih po našem mnenju nekaj veljamo, 
kjer imamo možnost za kolikor toliko solidno 
uvrstitev. Nedvomno solidno za naše razmere, 
za naše delo, za našo politiko na področju . 
športa.

Sedaj je največji športni dogodek letošnje 
zime za nami in mnogi razmišljamo, kaj so igre 
v Innsbrucku pokazale, kako se je obrestovalo 
delo naših in delo tujih športnikov, kaj bo nam 
in kaj bo drugim prinesla prihodnost.

Smo lahko zadovoljni z rezultati naše repre
zentance?

Sodbe so dokaj različne, vendar bo najbliže 
resnici verjetno ta, da so naši športniki v Inns
brucku dosegli približno to, kar je bilo moč od 
njih pričakovati. .Kdor je pričakoval večje bil 
seveda tiste vrste optimist, ki ni seznanjen z de
lom na področju vrhunskega športa in tudi te
lesne vzgoje pri nas in onstran naših meja. Ob 
slabi setvi pač ne moremo pričakovati kdove 
kolikšne žetve, saj vrhunski rezultati že zdavnaj 
niso več naključje. Uspešni so tisti, ki znajo, ne 
tisti, ki se jim nasmehne „športna sreča11. Skrat
ka, naša letošnja bera je realna, brez posebnih 
presenečenj.

In kaj nam bo prinesla prihodnost? Odvisno 
pač od tega, kako bomo v prihodnje delali. Če 
bomo delali tako, kot doslej, si seveda tudi v 
prihodnje ne moremo obetati.kaj več, kvečjemu 
manj! In če se bomo tudi v prihodnje izgovarjali 
le na objektivne probleme, obenem pa tako kot 
doslej, zanemarjali subjektivne slabosti, potlej 
bo bera na prihodnjih igrah prej slabša kot 
boljša.

Res je - majhni smo. Toda bolj po vloženem 
delu, kot po čem drugem! To je znova dokazala 
letošnja olimpiada, kjer so zmagovali tisti, ki 
znajo in hočejo dobro delati, in ne tisti, ki so 
zastopali „yelike“.

Imamo torej vse možnosti, da bomo v pri
hodnje več napravili tudi na področju športa. 
Se posebno, če se bomo zadovoljili s tem, da se 
resno oprimemo le nekaj športnih panog, kar je 
nedvomno veliko bolje od tega, kar počenjamo 
danes, ko želimo biti povsod, rezultati pa so žal 
takšni, kakršni so.

Res smo premajhni, da bi se ukvarjali z vsemi 
športi. Smo pa dovolj veliki in močni, da posta
nemo precej boljši,, kot smo, v nekaterih disci
plinah. In če bomo spoštovali dogovor o priori
teti športnih panog pri nas, če ne bodo ostale 
vse spremembe na področju telesne kulture le 
na papirju, se bo to tudi zgodilo. Vsekakor ne v 
kratkem času, temveč v nekaj letih. Toda bolje 
čez nekaj let kot nikoli.

Razumljivo: če v prihodnje ne bomo spošto
vali in se ne bomo držali poti, ki smo si jo začr
tali na telesnokulturnem področju, potlej se 
bomo pač morali tudi v prihodnje zadovoljiti le 
s sodelovanjem na takih in podobnih prire
ditvah, kot je bila letošnja olimpiada v Inns
brucku. In seveda z rezultati, kakršnih smo bili 
navajeni doslej.

TRADICIONALNE ZIMSKE ŠPORTNE IGRE OBSS KRAN^E

Vsi so se odrezali!
Vsa pohvala gre tudi Smučarskemu klubu Mojstrana 
snega pa več kot preveč

Kljub izredno slabemu vremenu, 
dobro je bilo le to, daje sneg proti 
koncu zime vendarle na debelo pre
kril naša smučišča, so se predstav
niki občinskega sindikalnega sveta 
Kranj odločili organizirati tradicio
nalne zimske športne igre ob napo
vedanem času. In čeprav je minulo 
soboto in nedeljo snežilo kot za 
stavo, se je v Mojstrani zbralo blizu 
400 smučarjev, ki so zastopali kranj
ske delovne organizacije. Udeležba 
bi bila seveda še veliko večja, če je 
ne bi zagodlo vreme in bi si vsi, ki so 
se prijavili za tovariško srečanje na 
snegu, upali na nevarno in naporno 
pot do Mojstrane.

IX. zimske športne igre, ki so jih 
organizirali kranjski sindikati, so bile 
tokrat pod pokroviteljstvom veletr 
govine Merkur iz Kranja. Organi
zatorjem pa so priskočili na pomoč 
požrtvovalni smučarski delavci iz 
Mojstrane, ki so bili kos snežnemu 
metežu in hitro rastoči snežni odeji. 
V dveh dneh se je pomerilo v smu
čarskih tekih in v veleslalomu kar 
375 ljubiteljev belega športa. Malo 
ali veliko? Glede na vreme, nov 
sneg, cesto in podobno vsekakor — 
zelo veliko'

ske v štirih kategorijah, moški pa' 
sedmih, da bi bilo zadoščeno vsef pjj 
in da bi si bili tekmeci kar najbol 
enakovredni. V smučarskih tekih p* £ 
so se organizatorji odločili le za d v* 
kategoriji, prvo za ženske in drugo 
za moške. ‘

Pri ženskah so se v veleslalom stii 
najbolje odrezale naslednje tekmo od] 
valke: Tatjana Remškar, letališč jen 
Brnik (do 25 let), Avrelija Prelovšek ran 
Iskra (od 25 do 35 let), Ana Leskov- Žel 
šek, letališče Brnik (od 35 do 45 let) V i 
in Meta Oblak, Osnovna šola Lucijaf nis 
Seljak (nad 45 let). sat

, 1?^Med moškimi pa so pobrali v vele- 
slalomu lovorike: Tomaž Bernik, ,svc 
servis Gorenje (do 25 let), Marjan te| 
Pesjak, Cestno podjetje (od 30 do ^ 
35 let), Tomaž Jamnik, Iskra (od 35 ne 
do 40 let), Brane Tomažič, Iskra (od ter 
40 do 45 let), Miloš Jocif, ŽTP M br( 
45 do 50 let) in Ivan Stružnik, ŠC 
Iskra (nad 50 let). Ve

V veleslalomu so se pomerile žen-

Tri kilometre dolgo progo pa je bo 
med ženskami najhitreje pretekla pa 
Helena Bešter — predstavnica Iskre, 0ri 
medtem ko je bil v moški konku- Kc 
renči, ti so morali preteči pet kilo- ^ 
metrov, najhitrejši Jože Šolar, tudi X\ 
član Iskre. ^

ko

XII. REDNI LETNI OBČNI ZBOR PD PTT LJUBLJANA

Pestra dejavnost
V celoti izpolnjen program dela

ANDREJ ULAGA
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7. februarja je PD PTT Ljubljana 
imelo svoj KIL redni letni občni 
zbor. Zbor je bil prava manifestacija 
prikaza bogatega in uspešnega dela 
celotnega upravnega odbora, vseh 
odsekov in komisij in začasnih od
borov v letu 1975.

Občnega zbora se je udeležilo več 
kot 230 članov PD PTT Ljubljane in 
planinskih skupin iz Kranja, Novega 
mesta, Nove Gorice in iz Kopra. Pri
sostvovalo je tudi več kot 30 povab
ljenih gostov, predstavnikov raz
ličnih planinskih organizacij in dru
štev, družbenopolitičnih organizacij 
in ptt podjetij.

Največji problem minulega po
slovnega leta in letošnja največja na
loga je dograditev in dokončna 
usposobitev Poštarske koče na Vrši
ču, ki bo obnovljena in povečana 
nudila še prijaznejši dom številnim 
ljubiteljem planin.

Društvo je v celoti izpolnilo svoj

letni program dela in je za zasluge v 
20-letnem obdobju na področju pla' 
ninstva in vzgoje mladine prejelo vi
soko priznanje občine Ljubljana- 
Center. To .pa pomeni, da širša druž
bena skupnost spremlja in ceni p}3' 
ninsko delo, nas pa hkrati obvezuje, 
da bomo s svojim programom dru
štvenega dela uresničevali širše inte
rese, ki jih družba nalaga planinskim 
organizacijam.

Predsednik društva Jože Dobnik 
je v svojem poročilu orisal vso dejav; 
nost društva, vseh odsekov, komisij 
in začasnih odborov in delo planin
skih skupin v letu 1975. Naj pove
mo, da je društvo s svojimi skupi
nami organiziralo 74 izletov z 2919 
udeleženci, pripravilo 21 potopisnih 
predavanj in da je imelo več srečanj 
s PD PTT Sljeme Zagreb in tudi dru
gimi jugoslovanskimi planinskimi 
društvi.

JOŽE PRAPROTNIK
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DRAVOGRAD

Igre
gradbincev

Na sestanku športnih referentov 
TOZD združenega gradbenega pod
jetja KOROŠKI ZIDARJI Dravo
grad so se domenili, da bodo organi
zirali zimske športne igre gradbincev 
njihovega podjetja v organizaciji 
skupnih služb, medtem ko bo pri
prave za zimske igre prevzel smučar
ski klub Fužinar iz Raven.

Tekmovali bodo v dveh discipli
nah; v veleslalomu in v tekih. Med
tem ko tekmovalke ne bodo ločene 
po starostnih kategorijah, bodo 
moški tekmovalci ločeni v dve tek
movalni skupini, in sicer v skupino 
do 33 let in skupino nad 33 let.

Poleg tega so se na seji dogovorili, 
da bodo organizirali še tekmovanja v 
naslednjih disciplinah: streljanju, 
kegljanju, šahu, odbojki, namiznem 
tenisu in malem nogometu. Vsa tek
movanja bodo končana predvidc .ia

do konca aprila, zmagovalne ekipe 
pa bodo prejele prehodne pokale.

I. LOGAR

BOHINJSKA BISTRICA

O* w ■ w vSmučišča 
na Kobli

V Bohinjski Bistrici so 7. februar
ja uradno odprli smučišče in dve 
sedežnici pod vrh Koble. Obe žič
nici sta dolgi 3.400 m, v eni uri pa 
lahko prepeljeta 1.550 oseb. Novo 
smučišče je velika pridobitev, saj je 
dolgo več kot 4 km, druga dobra 
lastnost pa je, da je do spodnje 
postaje možen dostop ob vsakem 
vremenu. Pomanjkljivost tega no
vega s učarskega središča je, da za
enkrat še primanjkuje parkirnih pro
storov. Pri Turistprogresu Radovlji
ca, lastniku žičnic, pa predvidevajo, 
da bodo izravnali hrib za komu
nalo11 in tako pridobili velik prostor 
za cestna vozila.

B.B.

LIVEK

Lovorika Žitu!
Pod pokroviteljstvom in v organi

zaciji OZD „Josip Kraš11, TOZD Pla
nika iz Kobarida je bilo ob koncu 
minulega tedna na smučiščih Livka 
deveto smučarsko tekmovanje de
lavcev živilske industrije SRS. Kljub 
slabemu vremenu se je tekmovanja 
udeležilo kar 21 delovnih kolek
tivov, startalo pa je 232 tekmoval
cev in tekmovafle.

Rezultati - ženske:
Članice nad 35 let:. 1, Benedičič 

(Emona) 43,69, 2. Rojina (Žito) 
48,04, 3. Bratun (Kolinska) 51,73; 
članice do 35 let: 1. Fon (Spec. 
Bled), 38,00, 2. Špindler (Žito) 
32,92, 3. Ivančič (Kolinska) 42,72, 
itd.

Rezultati - moški:
Člani nad 40 let: 1. Podgoršek 

(Žito) 43,15, 2. Predovič (Kolinska) 
43,57, 3. Keršmanc (Etol) 43,69; 
moški od 30 do 40 let: 1. Fanedel 
(Agrar.) 52,29, 2. Pirc (Žito) 53,64, 
3. Žerjav (Kolinska) 53,82; člani do

30 let: 1. Svet (Slovin) 50,86, 2. 
Kutin (Planika) 51,22, 3. Potrpin 
(Pivovarna Laško) 51,77 itd.

Lovoriko v skupn-uvrstitvi so si 
priborili predstavnici Žita, na drugo 
mesto pa so se uvrstili tekmovalci 
Kolinske, na tretje pa Slovina, slede 
4. Tališ, 5. KŽK, 6. Pivovarna 
Union itd.

CELJE

Pešec državni 
prvak

Minuli teden se je v Celju končalo 
državno šahovsko prvenstva železni
čarjev, kije trajalo šest dni. Največ 
uspeha so imeli slovenski predstav
niki. Vrstni red: 1. Franc Pešec (Slo
venija) 8 točk, 2. Miroslav Sribar 
(Slovenija) 8 točk, 3. Zvonko To
mič (Hrvaška) 8 točk, Mijo Santič 
(BiH) 7 točk, 5. Slobodan Pantič 
(Srbija) 6,5 točke itd. Na sliki: 
Franc Pešec 33-letni celjski železni

čarski referent je novi državni 
prvak.

Tekst in foto: 
T. TAVČAR

KOPER

V počastitev 
dneva žena

^ Pred nedavnim se je v Kopru se
stala komisija za šport in rekreacijo 
pri kraško-obalnem svetu ZSS Ko
per in razpravljala o letošnjih pripra
vah na tradicionalne športne igre 
žensk v počastitev 8. marca.

Kljub temu, da gredo prijave h 
koncu, so člani komisije ugotovil*’ 
da nekatere delovne organizacije še 
vedno niso pokazale zanimanja za to 
vsakoletno športno srečanje žensk' 
Na sq'i so se tudi dogovorili, J3 
bodo skušali letošnja tekmovanja 
kar najbolj prilagoditi delovnim po
gojem tekmovalk, ki so zelo razlio" 
ni. Športnice slovenske obale 56 
bodo letos pomerile v petih discipli
nah, sklepna prireditev s podelitvijo 
zasluženih priznanj pa bo 5. marca v 
prostorih kraško-obalnega sveta.

Ker prijave še niso zaklj učene, 
pričakuje organizator veliko udelež
bo. Mnoge delovne organizacije že 
po tradiciji pošiljajo namreč svoje 
prijave „pet minut pred dvanajsto •

'3’
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iz zgodovine delavskega gibanja
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i! V času II. svetovne vojne 
^ ______ in informbiroja
)rnunistične stranke so se postavile na čelo odpora proti okupatorju

fojj 6: Janko Prunk

dve ^LAVSKO GIBANJE MED 
jgo *L SVETOVNO VOJNO

SnPo Hitleijevem napadu na 
, ;J:petsko zvezo so komuni-

o-nHi 6 stranke lahko začele z 
!V,: l°čnim protifašističnim bo- 
ipk ^ več evropskih okupi- 

v- rja1 deželah so se postavile na 
,et)V ° odpora proti okupatorju. 
■an . lem boju so se morale komu- 

Šat- ne Pa1!1!6 predvsem zana- 
o na lastne sile, stikov z Mo-Sla • *aaiiic »lic, 5U1AUV z, xViw- 

,je. je bilo manj in morale so

jifn’ J^jega naroda, če so sploh ho-
predvsem iz interesov

S6«1
'do J/e obstati. Leta 1943 je Mo- 
35 n Va Zaradi potreb antifašistič- 
0d te koalicije razpustila komin- 
od [j1110- da bi s tem pokazala do- 
§C 'Voljo in zbudila zaupanje v 

Vn. svoj ih zaveznikov — ZDA, 
elike Britanije. Komunisti so 

je ,v odporu najodločnejši 
da D°rc'. in ugled komunističnih 
re, o ii.je znova zrasel. Naj tu 
:u- tf^nrmo le nekaj primerov, 
[o- k 0mu"nisti so bili najhrabrejši
.. eorci

,dl Kljub 
ske 
ko;

francoskega
najhujšemu

odpora.
gestapov-

,ketnu terorju nad komunisti - 
' °niunistično partijo so eno- 
ljavnO( imenovali „partija stre- 
]anih“ — se je prav v tem času 
evflo komunistov izredno po- 

,. alo. Podobno je bilo v Italiji, 
J^.so bile komunistične gari- 

. finske brigade najbolje orga- 
'Zirane in bile udarna sila v 

, ?jn s fašisti. V obeh deželah je 
nri?Ve<i tako velil:, da sta 
J, v vlado. Komunisti so pre- 

11 oblast po osvoboditvi tudi 
kier dn^' m v severni Grčiji,

vojna^eVr™613 drž,avljaKSkažna^ lea njimi ln srlamr bur- 
aznega režima. Izredno po- 
ernbno vlogo je v II. svetovni 

.0jn‘ odigrala tudi Komuni- 
ična partija Kitajske. Bila je 

e od leta 1937 najodločnejši 
.°rec. v deželi proti japonski 

Perialistični agresiji. Proti Ja- 
POncem je držala tako imeno-
yatro severno fronto. V tem
°ju se je tako utrdila in pove

va svoje vrste, daje lahko po 
°nčani vojni prešla v obračun 

* domačo reakcionarno buržo- 
azrjo.

Posebno pomembno mesto v 
Protifašističnem boju, gledano s 

Pušča mednarodnega delav- 
,5ega gibanja in razvoja socia- 

ma, gre Komunistični partiji 
j,g°slavije, ki ji je edini od vseh 
Jjf Uspelo, da je široko zastav
il611 narodnoosvobodilni boj iz- 
cjj!stila tudi za ljudsko in so- 

^'stično revolucijo. V narod- 
r Osv°bodilnem boju se je KP 
jJgoslavije najbolj od vseh ko- 

Unističnih strank otresla stali
la, tako da je lahko vodila 

°bodilni in revolucionarni

boj po lastni revolucionarni pre
soji in po potrebi svojih naro
dov, ki so v njej spoznali najbolj 
progresivno silo in jo podprli. 
Tako demokratična in oprta na 
ljudske množice se je lahko po 
vojni uprla stalinizmu in s tem 
začela novo obdobje v razvoju 
delavskega gibanja.

OPTIMISTIČNI IZGLEDI
PO II. SVETOVNI VOJNI
Konec II. svetovne vojne je 

prinesel močno okrepitev delav
skega gibanja in socializma v 
svetu. V zahodnoevropskih 
državah, v Franciji in Italiji so 
stopili socialdemokrati in ko
munisti v koncentracijske na
cionalne vlade skupaj z buržo- 
azijo; v Veliki Britaniji pa so la
buristi na volitvah 1945. leta 
dobili absolutno večino v parla
mentu. Tako so povsod s spre
jetjem nekaterih naprednih so
cialnih zakonov izboljševali ma
terialni in socialni položaj de
lavstva.

V vzhodnoevropskih drža
vah, ki jih je osvobodila Rdeča 
armada, so povsod ustanovili 
ljudske vlade z močno komuni
stično udeležbo. Leva krila so
cialnodemokratskih strank so se 
v teh deželah do leta 1947 
združila s komunisti, pri čemer 
je bila zagotovljena nadvlada 
komunistov. Družba in gospo
darstvo v teh deželah sta se za
čela razvijati po sovjetskem 
vzoru in pod sovjetsko nadvla
do. Moč in perspektive sociali
stičnega sovjetskega sistema so 
izgledale izredno velike. Očitna 
so postala tudi znamenja zmage 
komunistične revolucije na Ki
tajskem. Takšne moči sociali
stičnega gibanja seje buržoazija 
v zahodnoevropskih državah 
ustrašila. Pri antisocialističnih 
strahovih je prednjačila buržoa
zija ZDA, gospodarsko najmoč
nejše države na svetu, od katere 
gospodarske pomoči so si obe
tali obnovo v vojni porušenega 
evropskega gospodarstva tudi v 
Sovjetski zvezi in v vzhodni 
Evropi. Od poletja 1947. leta je 
ZDA prenehala z vsakršno po
močjo SZ, začela je politično 
napadati komunizem in mu gro
ziti s svojo atomsko močjo. Za
hodnoevropske buržoazije so 
prekinile vladno sodelovanje s 
komunističnimi strankami.

Začelo se je^tako imenovano 
obdobje hladne vojne med 
Vzhodom in Zahodom, ki je za
dalo težke udarce delavskemu 
gibanju v Evropi in za dalj časa 
zablokiralo vsakršne sociali
stične možnosti. Zahodnim 
buržoazijam je uspelo pridobiti 
na svojo stran socialdemokrat
ske stranke, češ da gre za ob- 

.rambo demokracije in svobode

pred komunističnim totalita
rizmom. Socialni demokrati v 
zahodni Evropi, da ne govorimo 
o ZDA, so v praktični politiki 
vse bolj drseli v antikomunizem 
in antisovjetizem, v teoretičnih 
pogledih pa dokončno deklara
tivno sprejemali revizionizem. 
To jih. je od sredine petdesetih 
let privedlo tako daleč, da so 
začeli zanikati svoje posebno 
delavsko poslanstvo in propagi
rati svoj splošni - ljudski zna
čaj.

HLADNA VOJNA IN 
INFORMBIRO

Na hladno vojno zahodne 
buržoazije so komunistična par
tija SZ in njene zaveznice sku- 
šde odgovoriti s poostreno raz
redno politiko. Poleti 1947. 
leta so v Varšavi komunisti iz 
vzhodnoevropskih držav, Jugo
slavije in komunistične partije 
Francije in Italije ustanovili in
formativni biro, ki naj bi služil 
izmenjavi izkušenj pri graditvi 
socializma v posameznih sociali
stičnih deželah in načrtovanju 
skupne nadaljnje politike do 
kapitalističnega sveta. Inform- 
biro, ki je imel nato sedež v 
Beogradu, ni opravil nobenih 
pomembnejših nalog, razen da 
je po nalogu KP SZ v juniju 
1948. leta v svoji resoluciji ob
sodil politiko KP Jugoslavije, ki 
se je bila uprla Stalinovemu 
diktatu. KPJ je kljub najhujšim 
idejnopolitičnim pritiskom in
formbiroja in gospodarskim 
sankcijam vztrajala pri načelu, 
da sama izbira metode poti v 
socializem v svoji deželi in daje 
suverena v stikih z drugimi ko
munističnimi strankami. S tem 
je KPJ vnesla v mednarodno ko
munistično gibanje tezo o poli
centričnem razvoju v socia
lizmu, tezo, ki soji v takratnem 
trenutku nasprotovale vse KP; 
danes je to vsesplošno načelo, 
ki ga ni več možno izkoreniniti 
iz mednarodnega komunistič
nega gibanja. Omeiti velja, da 
je KPJ po prelomu z informbi- 
rojem začela kot prva zmago
vita delavska partija z neposred
nim delavskim ssamouprav- 
Ijanjem v podjetjih s političnim 
načelom, ki so ga predvidevali 
klasiki marksizma.

V času hladne vojne je ne
dvomno pomemben dogodek v 
delavskem gibanju zmaga so
cialistične revolucije na Kitaj
skem na jesen 1949. leta. V tem 
času je prišla SZ do svoje atom
ske bombe, kar je vojaško stra
teško bistveno uravnovesilo 
njen položaj in položaj sociali
stičnih držav do ZDA in zahod
ne Evrope.

Odjuga po Stalinovi smrti — pot 
v policentrizem

naroJU^ern zasedanju AVNOJ so jugoslovanski komunisti dobili plebiscitarno podporo jugoslovanskih 
a°v za svoj osvobodilni revolucionarni boj.

21. februar 1976 stran 15

Tale človek je pa-zares nesramen! Pravi, da mi lahko dokaže moje nezakonito poslovanje, 
kršitve dogovorov in samoupravnih sporazumov, jaz sem ga pa že pred desetimi leti za
sačil, ko je na delovnem mestu skušal ukrasti centimeter dolg vijak...!

NAGRADNA
KRIŽANKA

Rešitve pošljite do 26. 2. 1976 na naslov: ČZP De
lavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, s pripi
som na ovojnici NAGRADNA KRIŽANKA. Nagra
de 200,150 in 100 din.
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REŠITEV KRIŽANKE IZ PREJŠNJE 
ŠTEVILKE

KORESPONDENT, ABITURIENTKA, 
NOGA, ITA, IRI, IRO, EBAN, KUN, BI- 
ROLA, DRAMA, ANODA, REJ, AN, 
LAZE, DRACH, TENETVA, SVEČA
NOST, ANALI, AU, KONOP, PECEU, 
OPOLO, EGARTE, BENARES, SIK, AR, 

V____________________ ______________________

FARAN, KK, REP, TI, ANION, ITISON, 
PONVA, DAKAR, AVE 

Izžrebani reševalci iz prejšnje številke: 1. 
nagrada, 200 din: Adolf Vengust, Žabjek 
2, 61420 Trbovlje, 2. nagrada, 150 din: 
Helena Bešter, Roblekova 11, 64240 Ra
dovljica, 3. nagrada, 100 din: Zorko Kot
nik, 63327 Šmartno ob Paki. Nagrade 
bomo poslali po pošti.



Predsedstvo republiške konference 
Zveze socialistične mladine Slovenije in 
revija Mladina sta razpisala akcijo ,,Mladi 
novinarji". Namen te akcije je po eni strani 
povečati pretok informacij znotraj mladin
ske organizacije ter obogatiti mladinska 
glasila in biltene, po drugi strani pa pove
čati prisotnost prispevkov o interesih in 
prizadevanjih mladih v občinskih, regional
nih in osrednjih glasilih ter glasilih temelj
nih organizacij in organizacij združenega 
dela. Delegatski sistem na vseh ravneh za
hteva, da so delovni ljudje in občani po
drobno, jasno in takoj seznanjeni z vsemi 
dogajanji, z vsemi informacijami, pomemb
nimi za njihovo odločanje.

Pomembno mesto v tem procesu imajo 
glasila delovnih skupnosti. Akcija ,JVlladi 
novinarji" naj bi njihovo vsebino popestrila 
s prispevki mladih o njihovih prizadevanjih 
in hotenjih, obogatila naj bi vrste sodelujo
čih, hkrati pa mlade kadre usposabljala za 
delo pri obveščanju. Zato si morajo tudi 
uredniški odbori glasil delovnih organizacij 
prizadevati za popularizacijo akcije, hkrati 
pa mladim odpreti svoje strani ter s tem 
obogatiti vsebino glasil. Seveda pa še zda

leč ni nujno, da bi mladi pisali samo o 
svojih problemih. Dolžnost in pravica mla
dih je, da pišejo o skupnih prizadevanjih 
subjektivnih sil pri snovanju novih odnosov 
v delovni kakor tudi družbenopolitični 
&upnosti. Mladi novinarji pa bodo za svoja 
prizadevanja tudi nagrajeni.

S petimi objavljenimi prispevki se mladi
nec lahko vključi v akcijo, z desetimi pa bo 
že lahko dobil posebno izkaznico Mladi 
novinar. Ker je akcija' stalna, bodo vsako 
leto najaktivnejšim mladim novinarjem po
deljena posebna priznanja in nagrade. 
Hkrati pa velja opozoriti tudi na to, da v 
akciji lahko sodelujejo tudi tisti mladi 
publicisti-hterati, ki se ukvarjajo s poglob
ljenimi, aktualnimi, družbeno angažiranimi 
literarnimi sestavki.

Skratka, akcija je stekla. Veliko pa je 
seveda odvisno še vedno od tega, koliko se 
bodo glasila delovnih skupnosti odprla 
mladim, koliko jih bodo znala pridobiti za 
pisanje. To pa je seveda tudi naloga osnov
nih organizacij ZSMS v temeljnih organiza
cijah združenega dela in v organizacijah 
združenega dela.

MATIJA HUDOVERNIK

Dimnikarski poklic ni lahek. Ne samo, daje delo dimnikarjev težko in nevarno, zaradi strupenih plin°v
je tudi zdravju škodljivo. To potrjuje tudi podatek, da je samo 35 % do venskih dimnikarjev, ki juT' 
zdravniki priznavajo, da so popolnoma zdravi. Zavoljo vsega tega tudi ni nič presenetljivega, ce 
dimnikarjev primanjkuje in če se mladi le stežka odločajo za ta poklic. Rešitev vsaj dela teh svo il1 
tegob vidijo dimnikarji v benificiranju delovne dobe. Svoj zahtevek so že vložili, zdaj čakajo, kaj bodo 
rekli pristojni. Na našem posnetku: včasih je treba zlesti kar v peč. potQ. A aGNIČ

PREDSEDSTVO REPUBLIŠKE KONFERENCE ZSMS IN REVIJA MLADINA

RAZPISUJETA 
akcijo »Mladi novinarji«

V knjižnici Sindikati 
je doslej izšlo:

I.
Akcijo razpisujemo z namenom, da med 

mladimi informatorji, novinarji, publicisti 
in literati poglobimo zanimanje za pisano 
besedo in s tem vplivamo na izboljšanje 
kvahtetne in vsebinsko usmeritev mladin
skih glasil (glasil osnovnih organizacij, ob
činskih konferenc ZSMS, glasil družbenih 
organizacij in društev, ki vključujejo mla
dino, regionalnih študentskih glasil in dru
gih medijev, še posebej pa osrednjih glasil 
ZSMS - Informacij AŽ in revije Mladina, 
tako da bo njena vsebina uresničen odraz 
želja, hotenj in potreb mladih ljudi.

Namen akcije je tudi vplivati na izbolj
šanje pogojev delovanja teh glasil, spodbu
diti in obogatiti delo njihovih uredništev 
ter razširiti krog soustvarjalcev in sodelav- 

. cev. Tako bi zagotovili kadrovsko pomlaje
vanje ter okrepitve uredništev in obenem 
mlade novinarje, publiciste strokovno 
usposobljali. S tako akcijo bomo tudi ures
ničevali misel o podružbljanju novinarstva 
in družbenega komuniciranja nasploh.

Z akcijo „Mladi novinarji" želimo tudi 
popestriti vsebino sredstev javnega ob
veščanja z »mladinskimi" temami in raz
širiti krog sodelujočih v teh medijih.

Najuspešnejši v akciji bodo dobili pri
znanja in izkaznice »Mladi novinar".

Akcija je nepretrgana, vendar zasnovana 
tako, da bomo enkrat v letu zbrali rezul
tate, pregledali in ugotovili njeno uspeš
nost.

II.
V akciji lahko sodelujejo vse tiste mla

dinke in mladinci, ki spremljajo dogajanja 
v svojem delovnem in življenjskem okolju, 
ki ta dogajanja ocenjujejo, vrednotijo, si ob 
njih ustvarjajo mnenja in ta mnenja pa tudi 
zgolj vesti, zapise o dogodkih, pojavih spo
ročajo, posredujejo sovrstnikom in javnosti 
na novinarski, publicistični ali hterarni na
čin.

Novice, članke, reportaže, intervjuje, 
portrete, mnenja, komentarje, potopise, 
ipd., skratka vse novinarsko-publicistične 
prispevke, pa tudi publicistično-literarne 
zapise (v prozi in poeziji) udeleženci akcije 
posredujejo v uvodu omenjenim medijem 
sami, na lastno pobudo ali v dogovoru s 
posameznimi uredništvi neposredno.

Vsak objavljeni prispevek mora avtor 
sam izrezati iz glasila, v katerem je bil 
objavljen. Ko ima posameznik dokumenti
rano (z izrezki) objavljenih vsaj pet posa
mičnih, čeprav v različnih glasilih objavlje
nih prispevkov, jih mora, če želi sodelovati 
v akciji, poslati na naslov: RK ZSMS Ljub
ljana, Dalmatinova 4/IV z oznako v levem 
spodnjem kotu pisemske ovojnice »Akcija 
Mladi novinarji". (V primerih, ko gre za 
publicistično-literarne zapise, zadostujeta 
za sodelovanje v akciji dva daljša teksta.)

V primeru, ko gre za radijski (ali TV) 
medij, naj udeleženci akcije zahtevajo krat
ko oceno uredništva z uradnim potrdilom 
o trajanju prispevka in datumom objave.

Obenem s temi prispevki (ob prvem 
pošiljanju) mora sodelujoči posredovati še 
naslednje podatke: ime in priimek, točen 
naslov stalnega ali morebitnega začasnega 
bivališča, letnico rojstva, podatke o po
klicu in zaposlenosti, posebej označiti 
članstvo v ZSMS (je član ali ne) in leto 
sprejema v organizacijo.

Potek akcije bo spremljala posebna sku
pina centra za obveščanje in propagando 
pri predsedstvu RK ZSMS. Vse prispevke, 
ki jih zaradi pomanjkanja prostora ne bi 
mogla objaviti glasila, ki pa po vsebini in 
kvaliteti vsekakor zaslužijo objavo in nam 
jih bodo posredovala posamezna ured^ 
ništva, bomo objavljali (periodično) v po
sebnih številkah Informacij AŽ ali prilogah 
revije Mladina. Te posebne številke bodo v 
pretežni meri posvečene tej akciji.

Potek akcije bosta spremljali uredništvi 
revije Mladina s prilogami (Mlada pota in 
Prizma) in Informacij AŽ tudi tako, da 
bodo bralci, še posebej pa udeleženci 
sproti seznanjeni z njenim potekom.

Literarne prispevke bomo v skladu s 
kriteriji umetniške kvalitete in samostojno 
presojo uredništva objavljali v prilogi revije 
Mladina - Mlada pota.

III.
Pričakujemo, da se bodo odzvali mladi 

iz vseh okolij (šol vseh stopenj, temeljnih 
o rganizacij združenega dela in drugih pro
izvodnih oblik združenega dela, iz krajev
nih skupnosti in družbenih organizacij in 
društev, ki vključujejo mladino ter Jugo
slovanske ljudske armade). Pričakujemo 
tudi, da bodo s svojim kritičnim peresom 
posegli v vse kotičke, opisali vse oblike 
(krožke, klube, društva) interesnega zdru
ževanja in da bo pri tem osnovno vodilo 
položaj mladega človeka v naši samouprav
ni socialistični družbi ter njegov prispevek 
k njenemu dograjevanju.

Nosilci te akcije v občinskih konferen
cah ZSMS so tamkajšnji centri za obvešča
nje in propagando. Njihova prva naloga je, 
da potek akcije spremljajo na svojem pod
ročju, da spodbujajo sodelovanje mladink 
in mladincev v tej akciji, da oživijo delo
vanje aktivov mladih novinarjev znotraj 
COP ter da seznanijo uredništva lokalnih 
(področnih) medijev s to akcijo.

IV.
Akcija je stalna. Enkrat v letu bodo 

najuspešnejšim mladim novinarjem pode
ljena priznanja, praktične nagrade. Vsem, 
ki bodo sodelovah v akciji vsaj z desetimi 
kvalitetnimi prispevki, pa bodo podeljene 
izkaznice »Mladi novinar".
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